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ści Akademickich” – czasopisma Collegium Medicum Uniwersytetu Mikołaja Kopernika – 
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Akademia Medyczna - Collegium Medicum UMK, 
czyli historia i teraźniejszość akademickiego 
nauczania medycyny w Bydgoszczy

Akademickie nauczanie medycyny w Bydgoszczy, roz-
poczęte ponad 50 lat temu i zwieńczone utworzeniem 
w 1984 r. samodzielnej uczelni medycznej, która przy-
jęła imię wybitnego chirurga Ludwika Rydygiera (1850-
1920) – jednego z najsłynniejszych lekarzy Pomorza 
– bez wątpienia opiera się na determinacji i zaanga-
żowaniu lokalnego środowiska, a także na solidnych 
fundamentach stworzonych przez potencjał miasta. 
Zanim więc w połowie lat 80. ubiegłego wieku na mocy 
uchwały sejmowej powołano bydgoską Akademię 
Medyczną, lokalne środowisko przez kilka dziesięcio-
leci podejmowało liczne inicjatywy, które ostatecznie 
doprowadziły do jej utworzenia. Warto jednak pamię-
tać – jak już wspomniano – że te inicjatywy natrafiły 
na przysłowiową żyzną glebę, gdyż Bydgoszcz już od 
czasów staropolskich była miejscem osiedlania się  
i działalności licznych przedstawicieli świata medycy-
ny. Początkowo byli to balwierze i łaziebnicy, których 
obecność źródła poświadczają już pod koniec XV w., 
a następnie w XVI i XVII w. Wraz z rozwojem miasta  
i wzrostem zamożności jego mieszkańców w Bydgosz-
czy zaczęli osiedlać się pierwsi lekarze, chirurdzy i ap-
tekarze. Najwcześniejsza udokumentowana obecność 
wykształconego lekarza w mieście pochodzi z połowy 
XVI w. W 1546 r. król Zygmunt I Stary przyznał bydgo-
skiemu lekarzowi Janowi Jaktorowskiemu przywilej 
zwolnienia z podatków. W tym samym okresie w Byd-
goszczy działał inny medyk – doktor Marcin Borucki, 
który z czasem trafił na dwór królewski. W kolejnych la-
tach pojawiają się również inne nazwiska lekarzy związa-
nych z Bydgoszczą. Podobnie było z chirurgami, których 

wówczas jeszcze nie łączono ze stanem lekarskim, 
a zaliczano do rzemieślników, nazywając cyrulikami.  
W Bydgoszczy pojawili się w XVI w. i w ciągu kolejnych 
dziesięcioleci było ich przynajmniej kilku. Najpewniej  
w tym samym czasie do miasta przybyli zielarze, któ-
rych można określić dzisiejszym mianem aptekarzy. 
Źródła wymieniają ich na przestrzeni końca XVI i w XVII 
stuleciu kilkunastu. Pierwsze miejsca, gdzie udzielano 
pomocy chorym, nazywane już wówczas szpitalami, 
pojawiły się w XV, a następnie w XVI w., pełniąc jednak 
raczej rolę przytułków lub schronisk. Trudno nazwać je 
placówkami leczniczymi, ale bez wątpienia były schro-
nieniem dla bezdomnych i włóczęgów, szczególnie na-
rażonych na różnorodne choroby.

Na początku okresu pruskiego Bydgoszcz nie miała 
rozwiniętego systemu opieki zdrowotnej. Do miasta na-
pływali jednak wykwalifikowani lekarze, chociaż jeszcze 
na początku XIX w. było ich zaledwie trzech. Praktykowa-
ło tu również kilku chirurgów. Pod koniec XVIII w. powstał 
pierwszy, dwudziestołóżkowy szpital, przeznaczony głów-
nie dla ubogich. Z czasem opieka zdrowotna zaczęła się 
stopniowo instytucjonalizować, a jej organizacją zajęli się 
urzędnicy odpowiednich departamentów w powiatach. 
Od 1815 r., kiedy Bydgoszcz – po kilkuletniej przynależ-
ności (1807-1815) do Księstwa Warszawskiego – ponow-
nie włączono do Królestwa Pruskiego, w mieście działało 
kilku lekarzy i chirurgów. Osiedlali się tu także wykształ-
ceni na uniwersytetach aptekarze, a pierwsza duża pro-
fesjonalna apteka, założona przez Saksończyka Johanna 
Wilhelma Heidenreicha i nazwana „Zum schwarzen Adler” 
(Pod Czarnym Orłem), powstała w 1776 r., przechodząc 

Krzysztof Nierzwicki

Dahlberg Erik Jönson, Widok Bydgoszczy w 1657 r.
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w polskie ręce dopiero na początku XX w. Brak szpitala 
miejskiego odczuwano aż do kasaty klasztoru sióstr kla-
rysek (Zakon Świętej Klary – Ordo Sanctae Clarae – OSC)  
w 1835 r. Wówczas postanowiono przeznaczyć zabudowa-
nia klasztorne na szpital dla mieszkańców, który powstał  
w 1836 r. Kolejne rozbudowy i adaptacje budynku pozwo-
liły na stworzenie 60-łóżkowej lecznicy. Pod koniec XIX w. 
w szpitalu pojawił się pierwszy w mieście aparat rentge-
nowski. Bydgoszcz, będąca siedzibą pruskiego garnizo-
nu wojskowego, doczekała się w połowie XIX w. również 
profesjonalnego szpitala wojskowego, który przez wiele 
lat był największą tego typu placówką w mieście. Kolej-
ne zakłady lecznicze zaczęły powstawać liczniej w drugiej 
połowie XIX w. W ostatnich trzydziestu latach tego stule-
cia w Bydgoszczy pracowało już ponad 50 lekarzy. W tym 
czasie (1880) powstał Szpital Powiatowy zlokalizowany na 
przedmieściu Bielawy (dziś Wojewódzki Szpital Dziecię-
cy), w 1885 r. Szpital Diakonisek imienia fundatorki Ludwiki 
Giese-Rafalskiej (1795-1879; obecne Kujawsko-Pomorskie 
Centrum Pulmonologii), a w 1889 r. Oddział Epidemiczny 
(Izolacyjny) przy dzisiejszej ulicy Żwirki i Wigury. W 1898 r. 
założono Szpital dla Dzieci (dziś Wojewódzki Szpital Ob-
serwacyjno-Zakaźny), prowadzony przez polskie siostry 
szarytki (Siostry Miłosierdzia św. Wincentego à Paulo)  
z Chełmna. W 1904 r. otwarto Sanatorium Przeciwgruźli-
cze w Smukale, a także szereg innych lecznic, w tym kilka 
szpitali prywatnych. Warto również dodać, iż w Bydgosz-
czy pod zaborem pruskim działało wielu znakomitych 
medyków polskich, w tym paru szczególnie zaangażowa-
nych w działalność społeczno-narodową, patronujących 
dziś ważnym lecznicom Grodu nad Brdą. Wśród nich bez 
wątpienia trzeba wymienić dr. Emila Warmińskiego (1881-
1909) i dr. Jana Biziela (1858-1934), których imiona noszą 
obecnie Wielospecjalistyczny Szpital Miejski im. dr. Emila 
Warmińskiego w Bydgoszczy oraz Szpital Uniwersytecki nr 
2 im. dr. Jana Biziela, a także dr. Władysława Piórka (1852-
1926), który patronuje dziś jednej z miejskich ulic.

Z chwilą, kiedy Bydgoszcz znalazła się w granicach 
II Rzeczypospolitej, niemieccy lekarze masowo zaczęli 
opuszczać miasto. W ich miejsce pojawili się Polacy.  
W 1925 r. było ich w mieście pięćdziesięciu. Dotychcza-
sowe szpitale pruskie przeszły pod zarząd magistratu 
miejskiego, przy czym w mieście działały również pry-
watne kliniki i inne placówki medyczne. Jak pisze zna-
komity popularyzator historii medycyny bydgoskiej 
Mieczysław Boguszyński – było ich w sumie w mieście 
jedenaście. Dysponowały one ogółem niespełna 600 
łóżkami. Dla ponadstutysięcznej już wówczas Byd-
goszczy było to niewystarczające. Miasto coraz bar-
dziej odczuwało nie tylko potrzebę zwiększenia liczby 
szpitalnych łóżek, ale przede wszystkim poprawy w nich 
jakości opieki zdrowotnej. Podjęto wówczas decyzję  
o budowie nowoczesnego szpitala miejskiego, który 
miał zaspokoić potrzeby mieszkańców. Prace rozpoczę-
to w 1928 r. i w różnym tempie kontynuowano je do 1937 
r., kiedy szpital został otwarty. Już po wojnie, w 1953 
r. otrzymał on imię poznańskiego lekarza, współtwórcy 
polskiej laryngologii dr. Antoniego Jurasza (1847-1923), 
a w chwili obecnej – będąc jednym z największych 
szpitali w północnej Polsce – stanowi główną leczni-
cę Collegium Medicum Uniwersytetu Mikołaja Koper-
nika. Podczas wojny okupant wprowadził w miejskich 
szpitalach zasady organizacyjne oparte na hitlerowskich 

Szpital Diakonisek imienia fundatorki Ludwiki Giese-Rafalskiej, 
1900 r.

Wycinki z prasy donoszące o powstaniu nowoczesnego Szpi-
tala Miejskiego w Bydgoszczy, otwartego w 1937 r., który od 
1953 r. nosi imię dr. Antoniego Jurasza

Szpital Miejski w Bydgoszczy w budowie, 1928 r.
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wzorcach. Polskich lekarzy zastąpiono niemieckimi, a po-
dobne zmiany dotknęły także personel pielęgniarski.

Okres powojenny cechuje się intensywnym rozwo-
jem medycyny bydgoskiej. Już w maju 1945 r. w Miej-
skim Wydziale Zdrowia Publicznego zarejestrowało się 
100 lekarzy i 19 stomatologów. Na przełomie 1945 i 1946 
r. powołano Bydgoskie Towarzystwo Lekarskie. To tam 
narodziły się pierwsze inicjatywy dokształcania lekarzy, 
wspierane kontaktami z akademickimi ośrodkami na-
ukowymi. Jesienią 1948 r. Sejm uchwalił nową ustawę  
o społecznej służbie zdrowia, w wyniku której w Byd-
goszczy rozpoczęto tworzenie struktur jej planowej 
ochrony. Powstały przychodnie specjalistyczne, po-
radnie oraz ośrodki zdrowia, a szpitale zaczęły pełnić 
rolę placówek opiekujących się mieszkańcami całego 
regionu. Miasto, obok istniejących, podjęło starania o 
budowę nowych lecznic. W całym okresie powojennym 
powstały tutaj od podstaw cztery duże placówki me-
dyczne. W 1959 r. oddano do użytku nowo wybudowa-
ny 250-łóżkowy Szpital Miejski im. dr. E. Warmińskiego, 
a 20 lat później ogromny, blisko 900-łóżkowy szpital, 
który przyjął nazwę XXX-lecia PRL. W 1985 r. otworzono 
10 Wojskowy Szpital Kliniczny, a po kolejnych 15 latach do 
grona znaczących placówek dołączył nowoczesny szpital 
onkologiczny – Centrum Onkologii im. prof. Franciszka 
Łukaszczyka (1897–1956) - pioniera radiolecznictwa w 
Polsce i twórcy polskiej szkoły radioterapii onkologicznej. 

Pracę w działających po wojnie lecznicach podej-
mowało wielu wysoko wykwalifikowanych znakomitych 
lekarzy, z których spora część legitymowała się stop-
niami naukowymi. Jako ordynatorzy oddziałów odegrali 
również niebagatelną rolę w przygotowaniu kadr spe-
cjalistycznych dla całego województwa. Ten intensywny 
rozwój bydgoskiej medycyny, rozrastające się przy tym 
miasto, a także braki kadrowe w służbie zdrowia spo-
wodowały, że w środowisku lekarskim narodziła się myśl 

stworzenia w mieście ośrodka kształcącego przyszłych 
medyków. Zanim jednak na mapie edukacyjnej Grodu 
nad Brdą pojawiła się samodzielna uczelnia medyczna, 
inicjowano różnego rodzaju konkretne przedsięwzięcia, 
które legły u podstaw jej stworzenia w 1984 r. Pierw-
szą z nich był powołany przez Ministerstwo Zdrowia 
ponad 30 lat wcześniej, w 1951 r., jako pionierski w Pol-
sce – Zakład Doskonalenia Lekarzy – centralny ośrodek 
podnoszący kompetencje kadry lekarskiej dla całego 
kraju, którego kierownictwo powierzono laryngologowi 
doc. Aleksandrowi Radzimińskiemu (1910–1972). Na jego 
siedzibę obrano ciągle jeszcze wówczas nowoczesny 
Szpital Wojewódzki, który – jak już wspomniano – przy-
jął imię dr. Antoniego Jurasza. Dwa lata później 21 kwiet-
nia 1953 r. utworzono w Warszawie Instytut Doskona-
lenia i Specjalizacji Kadr Lekarskich, który posiadał 
kilka oddziałów terenowych. Na jeden z nich wybrano 
Bydgoszcz, gdzie powołano szereg zakładów klinicz-
nych i diagnostycznych. Kierowali nim kolejno laryngo-
lodzy prof. dr Jan Szymański (1903–1984), a od 1957 r. 
prof. dr hab. Jan Małecki (1902–1982). W ostatnim dniu 
grudnia 1957 r. zarządzeniem Ministra Zdrowia Instytut 
przekształcono w Studium Doskonalenia Lekarzy, admi-
nistracyjnie podporządkowując go Akademii Medycznej 
w Warszawie. Powołano przy nim 10 zakładów. Trzy lata 
później w 1960 r. dotychczasowy oddział laryngologii 
przekształcono w II Klinikę Laryngologii Studium Do-
skonalenia Lekarzy Akademii Medycznej w Warszawie. 
Jej kierownikiem pozostał prof. Małecki. Była to tak 
naprawdę pierwsza akademicka klinika w Bydgoszczy. 
Studium owo na początku lat 60. XX w. miało dać pod-
waliny pod stworzenie w Bydgoszczy uczelni medycz-
nej, o co intensywnie zabiegało wówczas środowisko 
medyczne, władze terenowe i Ministerstwo Zdrowia. 
Niestety, niedostateczne zaplecze kadrowe uniemoż-
liwiło realizację tego przedsięwzięcia.

Szpital im. dr. Antoniego Jurasza po rozbudowie z 1989 r.
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Dziesięć lat później, kiedy kadra medyczna w Byd-
goszczy rzeczywiście znacząco się rozrosła, władze 
województwa kolejny raz podjęły inicjatywę utworze-
nia w mieście placówki medycznej o charakterze dy-
daktycznym, inicjując rozmowy z silnym wówczas aka-
demickim środowiskiem Gdańska, z którym bydgoscy 
medycy utrzymywali coraz ściślejsze związki. W 1970 r. 
zawarto w tym celu porozumienie z rektorem Akademii 
Medycznej w Gdańsku prof. dr. hab. Marianem Górskim 
(1910–1982). W ślad za tym rok później, w marcu 1971 r. 
utworzono w Bydgoszczy Zespół Nauczania Klinicznego 
Wydziału Lekarskiego Akademii Medycznej w Gdańsku 
i powierzono zarządzanie placówką przybyłemu z nad-
motławskiego grodu twórcy polskiej alergologii doc. 
dr. Bogdanowi Romańskiemu (1930–2000). Nauczanie 
kliniczne rozpoczęto w roku akademickim 1972/1973, 
szkoląc rotacyjnie studentów V roku, na początku  
w klinikach chirurgicznych Szpitala im. dr. A. Jurasza. 
Prężnie rozwijający się ośrodek cztery lata później 
przekształcono w Filię Akademii Medycznej w Gdań-
sku z Zamiejscowym Oddziałem Wydziału Lekarskie-
go, którego kierownikiem został znakomity specjalista  
z zakresu patomorfologii doc. dr hab. Jan Domaniewski 
(1928-2009). Powołano wówczas do życia kilkanaście 
klinik, których kierownicy stali się etatowymi pracowni-
kami gdańskiej Akademii. Wśród nich znaleźli się doc. dr 
hab. Bogdan Romański (I Klinika Chorób Wewnętrznych 
i Alergicznych), doc. dr Edmund Nartowicz (1928-2015; 
II Klinika Chorób Wewnętrznych), dr Kazimierz Krejczy 
(Klinika Chirurgii), dr Danuta Dębicka-Małkowska (zm. 
2010; Klinika Chirurgii Dziecięcej), doc. dr hab. Jerzy 
Łukasik (1922-1979; Klinika Położnictwa i Chorób Ko-
biecych), doc. dr hab. Elżbieta Rusin (1923-1979; Klinika 
Chorób Oczu), doc. dr hab. Zygmunt Ukleja (1922-1981; 
Klinika Chorób Uszu, Nosa, Gardła i Krtani), doc. dr hab. 
Roman Mazur (1929-2021; Klinika Neurologii), dr Wła-
dysław Miodoński (ur. 1924; Klinika Ortopedii), dr Wła-
dysław Malukiewicz (1922-1987; Klinika Neurochirurgii), 
doc. dr hab. Jan Domaniewski (Zakład Patomorfologii), 
dr Andrzej Krüger (Zakład Medycyny Sądowej) oraz 

doc. dr hab. Zdzisław Boroń (1925-2002; Zakład Radio-
logii). Bydgoska filia w kolejnych latach umacniała się 
przede wszystkim kadrowo, powiększała się również 
liczba szkolonych studentów. Pod koniec lat 70. pod-
jęto kolejną inicjatywę, tym razem stworzenia na bazie 
filii – II Wydziału Lekarskiego Akademii Medycznej  
w Gdańsku. Stało się to 29 września 1979 r. Dziekanem 
został wówczas prof. dr hab. Jan Domaniewski. Od tego 
momentu został tylko krok do stworzenia w Bydgoszczy 
niezależnej uczelni medycznej. Ostatniego aktu doko-
nano cztery lata później, w marcu 1983 r. Wówczas to 
Minister Zdrowia i Opieki Społecznej podpisał porozu-
mienie z wojewodą bydgoskim w sprawie powołania  
w mieście samodzielnej placówki. Wniosek o utworze-
nie Akademii Medycznej w Bydgoszczy wraz z pismem 
przewodnim podpisanym przez władze województw 
bydgoskiego, pilskiego, toruńskiego i włocławskiego – 
żywo zainteresowane utworzeniem w regionie ośrodka 

Faksymile karty z Dziennika Ustaw nr 36 z 1984 r. zawierającego 
ustawę o utworzeniu Akademii Medycznej w Bydgoszczy

Pierwsza Centralna Inauguracja Roku Akademickiego 1984-1985 dla uczczenia powołania Akademii Medycznej, Bydgoszcz, 
Filharmonia Pomorska, 1 października 1984 r.
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kształcenia lekarzy – został przekazany przez Ministra  
Zdrowia i Opieki Społecznej do zaopiniowania przez Ko-
misję Planowania przy Radzie Ministrów i odpowiednie 
ministerstwa. W lutym 1984 r. powstała Społeczna Rada 
skupiająca przedstawicieli wspomnianych czterech wo-
jewództw zaangażowanych w proces powołania uczel-
ni. Kilka miesięcy później, 21 lipca 1984 r. Sejm Polskiej 
Rzeczpospolitej Ludowej przyjął ustawę o powołaniu  
w Bydgoszczy Akademii Medycznej.

W pierwszych trzech latach działalności uczelnia 
miała de facto charakter jednowydziałowy, chociaż 

formalnie, zgodnie z zarządzeniem Ministra Zdrowia  
z 8 grudnia 1984 r., powołano dwa wydziały: lekarski  
i farmaceutyczny, przy czym rekrutację na ten drugi 
zaplanowano dopiero na rok 1987. 1 września 1984 r. 
Minister Zdrowia mianował rektorem na trzyletnią ka-
dencję prof. dr. hab. Jana Domaniewskiego, a na sta-
nowiska prorektorów powołano: prof. dr. hab. Bogdana 
Romańskiego (ds. Nauki i Współpracy z Zagranicą), doc. 
dr. hab. Stanisława Betlejewskiego (1933–2021; ds. Kli-
nicznych i Szkolenia Podyplomowego) oraz doc. dr. hab. 
Zygmunta Mackiewicza (1931–2015; ds. Studenckich). 
Dziekanem Wydziału Lekarskiego została prof. dr hab. 
Anna Balcar-Boroń (1930–2023). W pierwszym roku 
swego istnienia Akademia Medyczna w Bydgoszczy 
zatrudniała 189 nauczycieli akademickich, w tym 16 sa-
modzielnych pracowników naukowych. Inauguracja roku 
akademickiego 1 października 1984 r. ściągnęła do Byd-
goszczy  rektorów uczelni medycznych z całego kraju 
wraz ze studentami, którzy osiągnęli najwyższe wyni-
ki na egzaminach wstępnych. Zapoczątkowano w ten 
sposób tzw. Centralną Inaugurację Roku Akademickiego 
Akademii Medycznych. W 1985 r. rozpoczęto rekrutację 
na pierwszy rok studiów, przyjmując 148 studentów.

Jako podstawową bazę kliniczną uczelni zaplano-
wano Szpital im. dr. A. Jurasza. Ponieważ  przechodził on 
w tym czasie proces wielkiej modernizacji i rozbudowy 
mającej na celu przystosowanie go do pełnienia funkcji 
lecznicy akademickiej, jego zadania przejął wspomniany 
wcześniej, oddany do użytku w 1980 r. Szpital XXX-le-
cia PRL. W styczniu 1985 r. zarządzeniem Ministerstwa 
Zdrowia zyskał on w związku z tym miano Państwowego 
Szpitala Klinicznego. W tym charakterze funkcjonował 
przez kolejne cztery lata, by stracić to miano w 1989 r., 
z chwilą oddania do użytku wyremontowanego szpitala 
Jurasza. Jeszcze w latach 70. przystąpiono do budowy 

Prof. dr hab. Jan Domaniewski, Rektor Akademii Medycznej  
w Bydgoszczy (1984-1987, 1987-1990, 1996-1999, 1999-2002)

Insygnia rektorskie Akademii Medycznej im. Ludwika Rydygie-
ra w Bydgoszczy

Prof. dr hab. Józef Kałużny, Rektor Akademii Medycznej  
w Bydgoszczy (1990-1993, 1993-1996)
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obiektów na potrzeby rozrastającej się bydgoskiej Filii 
Akademii Medycznej w Gdańsku. W 1975 r. oddano 
sporych rozmiarów budynek audytoryjny, mieszczący 
dziś Bibliotekę Medyczną oraz salę konferencyjną im. 
prof. Jana Domaniewskiego, a także rozpoczęto budowę 
obiektów dla Zakładu Patomorfologii i Medycyny Sądo-
wej. W 1984 r. gotowy był również gmach dla zakładów 
teoretycznych przy ul. M. Karłowicza.

Nowo utworzona Akademia Medyczna – jak już 
wspomniano – uruchomiła na początku jedynie Wy-
dział Lekarski. Dysponował on pełnym profilem spe-
cjalności medycznych. W jego strukturze znalazło się 
15 klinik i 13 zakładów, zaś bydgoskie szpitale oferowały 
mu niemal 1000 łóżek z przeznaczeniem na dydaktykę 
kliniczną. Wraz z powstaniem uczelni, utworzono rów-
nież jej Bibliotekę Główną, która funkcjonowała wcze-
śniej jako filia akademickiej książnicy z Gdańska. Kadrę 
samodzielnych pracowników naukowych stanowili obok 
Bydgoszczan, przybysze z różnych ośrodków akademic-
kich, w tym m.in. z Torunia, Gdańska, Lublina, Pozna-
nia, Szczecina i Wrocławia. W szybkim czasie Wydział 
Lekarski uzyskiwał prawa akademickie do nadawania 
stopni naukowych. W 1986 r. przyznano mu uprawnie-
nia do nadawania stopnia naukowego doktora nauk 
medycznych w zakresie medycyny, a rok później w za-
kresie biologii medycznej oraz doktora habilitowanego  
w zakresie medycyny i biologii medycznej. W pierw-
szym dziesięcioleciu wszczęto w Akademii blisko 200 
przewodów doktorskich i 14 habilitacyjnych, a liczba na-
uczycieli akademickich wzrosła ze 189 do 445. W 1988 
r. rozpoczęto nabór na kierunek analityka medyczna na 
uruchomionym rok wcześniej Wydziale Farmaceutycz-
nym, którego dziekanem została patofizjolog, internista 
i hematolog prof. dr hab. Maria Kotschy (1931-2025). 
Na pierwszy rok studiów przyjęto wówczas 35 osób. 
Niestety, nie powiodła się w owym czasie próba uru-
chomienia flagowego kierunku - farmacja. Stało się to 
dopiero w 2001 r. W okresie pierwszej kadencji na Wy-
dziale Lekarskim na tzw. bazie obcej powołano Katedrę  
i Klinikę Chorób Zakaźnych (1985), zlokalizowaną na te-
renie Wojewódzkiego Szpitala Obserwacyjno-Zakaź-
nego im. Tadeusza Browicza, której kierownictwo objął 
prof. Waldemar Halota oraz Katedrę i Klinikę Chirurgii 
Klatki Piersiowej (1986) ulokowaną na terenie Prze-
ciwgruźliczego Specjalistycznego Zespołu Opieki Zdro-
wotnej (od 1992 r. Wojewódzki Szpital Gruźlicy i Chorób 
Płuc; dziś Kujawsko-Pomorskie Centrum Pulmonologii), 
pod kierownictwem doc. dr. hab. Jana Skokowskiego.

W 1987 r. na kolejną kadencję rektorską ponownie 
wybrano prof. Jana Domaniewskiego, zaś prorektorami 
prof. prof. Stanisława Betlejewskiego, Zygmunta Mac-
kiewicza oraz Józefa Kałużnego (1940-2018). Dzieka-
nem Wydziału Lekarskiego został doc. dr hab. Gerard 
Drewa. Do ważnych wydarzeń tego okresu należało bez 
wątpienia ponowne przejęcie w październiku 1988 r. po 
remoncie Szpitala im. dr. A. Jurasza, który dzięki moder-
nizacji niemal trzykrotnie zwiększył swoją powierzchnię. 
Proces przeprowadzki rozpoczął się z początkiem 1989 
r., zaś uroczystego otwarcia obiektu dokonano 21 kwiet-
nia 1989 r. Ze Szpitala XXX-lecia wróciło doń 10 klinik 
oraz cztery zakłady diagnostyczne. Były to: Klinika Neu-
rologii prof. Romana Mazura, Klinika Kardiologii i Chorób 
Wewnętrznych prof. Edmunda Nartowicza, linika Chirur-
gii Ogólnej i Naczyń prof. Zygmunta Mackiewicza, Klinika 

Ortopedii doc. Władysława Miodońskiego, Klinika Cho-
rób Oczu prof. Józefa Kałużnego, Klinika Otolaryngologii 
prof. Stanisława Betlejewskiego, Klinika Neurochirurgii 
dr. n. med. Jarosława Budzbona (1936–2024), Klinika 
Urologii dr. n. med. Ferdynanda Tylocha (1929–2002), 
Klinika Anestezjologii prof. Zdzisława Kruszyńskiego 
(1944–2015), Oddział Kliniczny Chirurgii Szczękowej dr 
n. med. Jadwigi Jagodzińskiej, Zakład Radiologii prof. 
Zdzisława Boronia, Zakład Mikrobiologii prof. Zenona 

W 1989 r. Sejm nadał Akademii Medycznej w Bydgoszczy imię 
Ludwika Rydygiera, na zdjęciu: kopia obrazu olejnego Leona Wy-
czółkowskiego „Dr Ludwik Rydygier wśród asystentów”, obecnie 
w Sali Posiedzeń Collegium Medicum

Narodziny pierwszego dziecka z zapłodnienia pozaustrojowego 
wykonanego w Klinice Położnictwa, Chorób Kobiecych i Gine-
kologii Onkologicznej, prof. dr hab. Wiesław Szymański z nowo-
narodzonym dzieckiem na ręku, 9 sierpnia 1995 r.
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Dudziaka (1929–2011), Zakład Patomorfologii prof. Jana 
Domaniewskiego i Zakład Diagnostyki Laboratoryj-
nej dr. n. med. Joachima Kassiana. Do szpitala klinicz-
nego przeniesiono również Klinikę Chorób Skórnych  
i Wenerycznych przy ul. Karola Kurpińskiego kierowa-
ną przez prof. Zenona Gwieździńskiego (1928-2006).  
W kolejnych latach szpital rozbudowywano, m.in. oddano  
w 1997 r. budynek Zespołu Poradni Przyklinicznych, czy 
też w 2002 r. ogromny wielopiętrowy gmach z prze-
znaczeniem głównie na kliniki dziecięce. Ostatnie duże 
inwestycje poczyniono już w nowym tysiącleciu, kiedy 
Akademia Medyczna była częścią Uniwersytetu Miko-
łaja Kopernika, przy czym proces rozbudowy szpitala 
będzie miał swoją kontynuację również w przyszłości,  
o czym w dalszej części tekstu.

Kadencja władz Uczelni w latach 1990–1993, kiedy 
na stanowisko rektora wybrano prof. dr. hab. Józefa Ka-
łużnego, a prorektorami zostali prof. dr hab. Ryszard Oliń-
ski, doc. dr hab. Gerard Drewa oraz doc. dr hab. Zenon 

Gwieździński, zaś dziekanami wydziałów Lekarskiego i 
Farmaceutycznego powołano odpowiednio prof. Mie-
czysławę Czerwionkę-Szaflarską oraz po raz kolejny 
prof. Marię Kotschy, przypadła na wyjątkowo trudny 
okres gospodarczy w kraju, tuż po przemianach ustro-
jowych z 1989 roku. Ambitny plan inwestycyjny nie mógł  
w związku z tym dojść do skutku. Udało się jedynie 
utworzyć pierwszą i wówczas jedyną w kraju Katedrę  
i Klinikę Balneologii i Chorób Przemiany Materii uloko-
waną w uzdrowisku Ciechocinek, którą przez wiele lat 
kierowała prof. dr hab. Irena Ponikowska. Niewątpliwym 
sukcesem było pozyskanie w tym czasie obiektów, sta-
nowiących dotychczas siedzibę władz wojewódzkich 
PZPR. Usytuowane w centrum miasta, przy Rondzie Ja-
giellonów budynki przeznaczono na rektorat, salę senatu 
Uczelni oraz dziekanaty. Z czasem (2001) pozyskano od 
Skarbu Państwa sąsiadujący z rektoratem budynek daw-
nego Urzędu Skarbowego (wcześniej szpital wojskowy), 
w którym po przeprowadzeniu prac adaptacyjnych, ulo-
kowano m.in. administrację centralną Uczelni. W kolejnej 
kadencji (1993-1996), w której ponownie rektorem został 
prof. Józef Kałużny, a prorektorami profesorowie Ryszard 
Oliński, Gerard Drewa oraz Waldemar Halota, najważ-
niejszym sukcesem było powołanie Katedry i Zakładu 
Rehabilitacji wraz z rozpoczęciem budowy jej siedziby  
w bezpośrednim sąsiedztwie Szpitala Jurasza. W kaden-
cji tej Wydziałem Lekarskim pokierowała po raz wtóry  
prof. Mieczysława Czerwionka-Szaflarska, natomiast Far-
maceutycznym prof. Aleksander Gutsze (1933–2004).

Następne kadencje (1996–1999; 1999–2002),  
w których w fotelu rektora na powrót zasiadł prof. Jan 
Domaniewski, jego prorektorami zostali zaś prof. Karol 
Śliwka i dr hab. Mieczysława Czerwionka-Szaflarska, 
prof. nadzw. AM, dr hab. Zbigniew Wolski, prof. nadzw. 
AM oraz dr hab. Małgorzata Tafil-Klawe, prof. nadzw. AM, 
przyniosły w 1997 r. utworzenie Wydziału Pielęgniarstwa 
i jego jednostek – Katedry Pielęgniarstwa Klinicznego 
i Rehabilitacji z dziewięcioma zakładami. Jego dzieka-
nem, wybranym jeszcze w roku poprzednim został dr 
hab. Andrzej Dziedziczko, prof. nadzw. AM (1935–2020). 
Wraz z powstaniem wydziału, rozpoczęto również pro-
ces rekrutacji na kierunek pielęgniarstwo. W 2000 roku 
wydział zmienił nazwę na Wydział Pielęgniarstwa i Nauk 
o Zdrowiu, a dwa lata później przyjął obecną nazwę – 
Wydział Nauk o Zdrowiu. Dynamiczny rozwój sprawił, 
że z czasem stał się największą jednostką dydaktycz-
ną Uczelni. W ostatnim roku funkcjonowania Akademii 
Medycznej kształciło się na nim 2070 studentów, a na 
pierwszy rok studiów przyjmowano 610 osób. W latach 
tych dziekanami pozostałych wydziałów zostali rów-
nież prof. Czesław Kłyszejko (1931–2022) na Wydzia-
le Lekarskim oraz prof. Aleksander Gutsze (kadencja 
1996-1999) i prof. Bronisław Grzegorzewski (kadencja 
1999-2002) na Wydziale Farmaceutycznym. Jednym  
z kluczowych wydarzeń tego okresu, znacząco wzmac-
niającym potencjał naukowy i dydaktyczny Akademii, 
było utworzenie nowych klinik akademickich w Szpi-
talu im. dr. A. Jurasza. W 1998 roku powołano Klinikę 
Kardiochirurgii, której pierwszym kierownikiem został 
dojeżdżający okresowo z Warszawy wybitny specja-
lista prof. Marian Śliwiński, a z czasem jego miejsce 
zajął – przybyły z Gdańska dr hab. Lech Anisimowicz.  
W tym samym roku uruchomiono także Klinikę Nefro-
logii, Nadciśnienia Tętniczego i Chorób Wewnętrznych, 

Wieżowiec pediatryczny, 2000 r.

Pierwszy numer pisma uczelnianego Akademii Medycznej  
w Bydgoszczy, „Wiadomości Akademickie”, czerwiec 1999 r.
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którą objął również gdańszczanin prof. dr hab. Jacek 
Manitius. Warto również dodać, iż Uczelnia w tym okre-
sie zaadaptowała na swe potrzeby i wyremontowała 
obiekty naukowo-dydaktyczne przy ulicach Techników 
oraz Dębowej, które użytkowane są obecnie przez jed-
nostki WNoZ. Władze tej kadencji doprowadziły również 
do uruchomienia w 1998 r. pierwszych w kraju pięcio-
letnich studiów magisterskich na kierunku fizjoterapia.

Początek nowego tysiąclecia przyniósł szereg wy-
darzeń istotnych z punktu widzenia rozwoju Uczelni. Na 

Wydziale Farmaceutycznym rozpoczęto rekrutację na 
kierunek farmacja, a na Wydział Nauk o Zdrowiu, prze-
niesiono kierunek fizjoterapia z jego jednostkami orga-
nizacyjnymi dotychczas funkcjonującymi na Wydziale 
Lekarskim. Wówczas też znacząco powiększono szpital-
ną bazę łóżkową Uczelni. Nastąpiło to za sprawą odda-
nia do użytku – projektowanego jeszcze w latach 80. na 
potrzeby administracyjne, wspomnianego wcześniej – 
10-piętrowego budynku zlokalizowanego od ul. A. Jura-
sza (tzw. wieżowiec pediatryczny), w którym ulokowano 

24 listopada 2004 r. Akademia Medyczna w Bydgoszczy przekształciła się w mające znaczącą autonomię Collegium Medicum im. 
Ludwika Rydygiera w Bydgoszczy, na posiedzeniu połączonych senatów przemówił JM Rektor Uniwersytetu Mikołaja Kopernika 
w Toruniu, prof. dr hab. Jan Kopcewicz, Collegium Maximum, Toruń, 30 listopada 2004 r.

Wizyta połączonych Senatów Uczelni w Watykanie, podczas której wręczono Ojcu Świętemu Janowi Pawłowi II doktorat honoris 
causa Uniwersytetu Mikołaja Kopernika
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kliniki pediatryczne - Klinikę Pediatrii, Alergologii i Ga-
stroenterologii, kierowaną przez prof. dr hab. Mieczy-
sławę Czerwionkę-Szaflarską oraz Klinikę Pediatrii He-
matologii i Onkologii, prowadzoną przez prof. dr. hab. 
Mariusza Wysockiego. W wieżowcu znalazły także swą 
siedzibę: Klinika Geriatrii pod zarządem dr hab. Kornelii 
Kędziory-Kornatowskiej, a także wzmiankowana już Ka-
tedra i Klinika Kardiochirurgii dr. hab. Lecha Anisimowi-
cza. W 2000 r. uczelnia doczekała się Kliniki Transplan-
tologii i Chirurgii Ogólnej, szefostwo której powierzono 
wówczas doktorowi nauk medycznych z Poznania Zbi-
gniewowi Włodarczykowi oraz Kliniki Endokrynologii  
i Diabetologii pokierowanej również przez poznańskiego 
klinicystę dr. hab. Romana Junika.

Na ostatnią kadencję władz Akademii Medycznej 
(2002–2005), funkcję rektora powierzono prof. dr hab. 
Danucie Miścickiej-Śliwce (1949–2006), zaś prorekto-
rami zostali prof. dr hab. Mieczysława Czerwionka-Sza-
flarska, dr hab. Bronisław Grzegorzewski, prof. nadzw. 
AM i dr hab. Stanisław Dąbrowiecki, prof. nadzw. AM. 
Dziekanami wybrano wówczas prof. Gerarda Drewę na 
Wydziale Lekarskim, prof. Aleksandra Gutsze na Wy-
dziale Farmaceutycznym, którego w maju 2004 r. po 
jego śmierci (28 kwietnia), zastąpiła w sprawowaniu tej 
funkcji prof. dr hab. Grażyna Odrowąż-Sypniewska oraz 
dr hab. Zbigniew Bartuzi, prof. nadzw. AM na Wydzia-
le Nauk o Zdrowiu. Jednym z ważnych osiągnięć tego 
okresu było utworzenie w czerwcu 2003 r. Oddzia-
łu Transplantacji Szpiku Kostnego w kierowanej przez 
prof. Mariusza Wysockiego Klinice Pediatrii, Hemato-
logii i Onkologii Szpitala im. dr. A. Jurasza, gdzie kilka 
miesięcy później przeprowadzono pierwszy rodzinny 

przeszczep szpiku. W ten sposób Bydgoski Oddział 
dołączył do grona pięciu wysokospecjalistycznych 
ośrodków transplantacyjnych w Polsce. Oddziałem 
tym, jak i całą Kliniką kieruje obecnie wybitny specja-
lista transplantologii klinicznej oraz onkologii i hema-
tologii dziecięcej prof. dr hab. Jan Styczyński. W 2004 
r. oddano do użytku zmodernizowany obiekt dydak-
tyczny przekazanej przez miasto dawnej szkoły przy 
ul. Świętojańskiej, gdzie znalazły swą siedzibę katedry 
kształcące na kierunku fizjoterapia oraz nowoczesna 
sala gimnastyczna z zapleczem.

Początek XXI wieku przyniósł intensywne dyskusje 
na temat kondycji polskiej nauki, również w kontekście 
przystąpienia Polski do Unii Europejskiej. W środowi-
skach medycznych analizowano funkcjonowanie uczel-
ni, przygotowując się na nadchodzącą nową ustawę  
o szkolnictwie wyższym. Również w bydgoskiej Aka-
demii Medycznej toczyła się debata o jej przyszłości, 
o czym wspominała ówczesna rektor, prof. Danuta 
Miścicka-Śliwka, w wywiadzie udzielonym „Gazecie 
Pomorskiej” jesienią 2003 r. Władze Akademii do-
strzegały wówczas szansę na rozwój Uczelni w unii  
z silnym partnerem. Naturalnym wyborem wydawał się 
Uniwersytet Mikołaja Kopernika w Toruniu – uczelnia  
o dużym potencjale i ugruntowanej pozycji w regionie, 
która już przed laty miała ambicje stworzenia wydziału 
lekarskiego. Rektorzy obu szkół prof. Danuta Miścic-
ka-Śliwka oraz prof. dr hab. Jan Kopcewicz – stojący 
ówcześnie na czele Uniwersytetu w Toruniu, dostrze-
gając w fuzji swych uczelni szansę na ich dalszy roz-
wój, podjęli się przeprowadzenia tego procesu. I tak też 
14 października 2003 r. Senat Akademii Medycznej im. 
Ludwika Rydygiera w Bydgoszczy, a dwa tygodnie po 
tym, 28 października 2003 r. Senat UMK jednogłośnie 
przyjęły uchwały wyrażające wolę połączenia uczelni.  
W lipcu 2004 r. rządowy projekt ustawy został skie-
rowany do rozpatrzenia w Sejmie. 27 sierpnia 2004 r. 
Sejm RP większością głosów przyjął ustawę, którą na-
stępnie 29 września poparł Senat RP. Ustawa ostatecz-
nie została przyjęta 8 października 2004 r., a jej ogło-
szenie, po podpisaniu przez Prezydenta RP Aleksandra 
Kwaśniewskiego nastąpiło 9 listopada tego samego 
roku, by po dwóch tygodniach od tej daty nabrać mocy 
prawnej. Zgodnie z tym postanowieniem 24 listopada 
2004 r. Akademia Medyczna w Bydgoszczy przekształ-
ciła się w mające znaczącą autonomię Collegium Me-
dicum im. Ludwika Rydygiera w Bydgoszczy. Profesor 
Danuta Miścicka-Śliwka sprawująca do tej pory funkcję 
rektora Akademii Medycznej została Prorektorem UMK 
ds. Collegium Medicum, a dziekani wydziałów Akade-
mii rozpoczęli pełnienie analogicznych funkcji w Uni-
wersytecie. Od tego momentu zaczął się nowy rozdział  
w życiu bydgoskiej Alma Mater. Pierwszym zrealizo-
wanym wspólnie wydarzeniem był odbywający się  
w końcu listopada 2004 r. pobyt połączonych Senatów 
uczelni w Watykanie, podczas którego wręczono Ojcu 
Świętemu Janowi Pawłowi II doktorat honoris causa 
Uniwersytetu Mikołaja Kopernika.

W przeddzień fuzji Akademii Medycznej z Uniwer-
sytetem Mikołaja Kopernika jej strukturę tworzyło 115 
jednostek naukowo-dydaktycznych, z czego 106 funk-
cjonowało w obrębie trzech wydziałów, a sześć stano-
wiły jednostki międzywydziałowe i ogólnouczelniane. 
W ciągu niespełna dwudziestu lat, od 1986 r., stopień 

Prof. dr hab. Danuta Miścicka-Śliwka, Rektor Akademii Me-
dycznej w Bydgoszczy (2002-2005), portret, Sala Posiedzeń 
Collegium Medicum, Bydgoszcz
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doktora nauk medycznych w zakresie medycyny  
i biologii medycznej uzyskało 565 osób, stopień dok-
tora habilitowanego nauk medycznych – 41 osób, na-
tomiast tytuł profesora nadano 26 osobom. Uczelnia  
w okresie swego istnienia przyznała dziewięciu osobom 
tytuł doktora honoris causa, czyniąc to po raz pierwszy 
w 1998 r. Otrzymał je wówczas wybitny francuski an-
giolog prof. Jean Daniel Picard. Wśród uhonorowanych 
tym najważniejszym laurem akademickim znalazł się 
również niekwestionowany twórca Akademii Medycznej  
w Bydgoszczy, wieloletni jej rektor prof. Jan Domaniew-
ski (2004). W roku połączenia obu uczelni na Akade-
mii studiowało 3721 studentów na siedmiu kierunkach 
studiów oraz sześciu specjalnościach (WL - kierunek 
lekarski oraz biotechnologia; WF – farmacja i anali-
tyka medyczna; WNoZ – fizjoterapia, pielęgniarstwo  
i zdrowie publiczne). Tym samym w stosunku do pierw-
szych lat działalności Uczelni liczba studentów wzro-
sła ponad dziesięciokrotnie. Siedmiokrotnie też wzro-
sła liczba studentów przyjmowanych na pierwszy rok.  
W 1985 r. były to 143 osoby, a w 2003 r. ponad 1000. 
W ciągu dwudziestolecia funkcjonowania Akademii, 
jej mury opuściło 2478 absolwentów oraz 226 lekarzy, 
którzy rozpoczęli studia jeszcze w Akademii Medycznej  
w Gdańsku i kontynuowali naukę na latach klinicznych  
w Bydgoszczy. Liczba samodzielnych pracowników 
nauki wzrosła również siedmiokrotnie i w ostatnim roku 
przed połączeniem wynosiła 108. W 2004 r. Akademia 
Medyczna w Bydgoszczy zatrudniała ogółem 551 na-
uczycieli akademickich.

Wraz z połączeniem uczelni rozpoczął się żmudny 
proces ujednolicania oraz tworzenia nowych przepisów, 
statutu i wielu innych aktów prawnych, które umożliwiły 
scalenie obu instytucji. Włączenie Akademii w struk-
tury Uniwersytetu nie zahamowało jej rozwoju. Wręcz 
przeciwnie – mając oparcie w dużym i znaczącym Uni-
wersytecie, jego bydgoska część nadal podejmowała 
działania prorozwojowe, tym razem już bez presji wyni-
kającej z rygorów nowej ustawy.

Wybory władz rektorskich na kadencję 2005–
2008 przyniosły zmiany w zespole rektorskim Uni-
wersytetu. Po prof. Janie Kopcewiczu, rektorem został 
wówczas, piastujący tę funkcję dwukrotnie (1993–1996 
i 1996–1999) prof. Andrzej Jamiołkowski, a Prorektorem 
ds. Collegium Medicum prof. dr hab. Małgorzata Tafil-
-Klawe. Dziekanem Wydziału Lekarskiego obrano prof. 
dr. hab. Henryka Kaźmierczaka. Wydziałem Farmaceu-
tycznym pokierował – sprawujący tę funkcję wcześniej 
– prof. Bronisław Grzegorzewski, zaś Wydziałem Nauk 
o Zdrowiu ponownie prof. Zbigniew Bartuzi. Pierwszą 
znaczącą inwestycją zrealizowaną w tej kadencji, adre-
sowaną do społeczności Wydziału Farmaceutycznego, 
była budowa obiektu dydaktycznego, zlokalizowanego 
przy Szpitalu Uniwersyteckim im. dr. A. Jurasza, u zbie-
gu ulic M. Skłodowskiej-Curie i Jurasza. Inwestycja ta 
o powierzchni ponad 5000 m2 oddana uroczyście do 
użytku 17 października 2006 r., znacząco poprawiła za-
równo komfort pracy, jak i studiowania przyszłych far-
maceutów. Zlokalizowano w nim kilka sal wykładowych, 
laboratoria dydaktyczne i pracownie naukowe dla dzie-
więciu jednostek Wydziału.

Ważnym osiągnięciem badawczym i wdrożeniowym 
tego okresu na Uniwersytecie i w Collegium Medicum 
zrealizowanym przez zespół fizyków z Zakładu Biofizyki i 

Fizyki Medycznej UMK prowadzonego przez prof. dr. hab. 
Andrzeja Kowalczyka we współpracy z bydgoskimi oku-
listami pod kierownictwem prof. Józefa Kałużnego, było 
zbudowanie pierwszego na świecie szybkiego spektral-
nego tomografu optycznego SOCT (Spectral Optical 
Coherence Tomography) Copernicus, które znalazło 
zastosowanie komercyjne. Tomograf - wykorzystywany 
do bezbolesnego i bezinwazyjnego obrazowania tkanek 
oka – wyprodukowała w 2006 roku polska firma Opto-
pol Technology. Jak można przeczytać na stronie www 
Wydziału Fizyki UMK: Według Ministerstwa Gospodar-
ki, tomograf spektralny OCT jest jednym z trzech, obok 
grafenu i fotodetektorów podczerwieni, „polskich pro-
duktów fotonicznych, które osiągnęły poziom światowy  
i sukces komercyjny w skali globalnej.

Działalność dydaktyczna i naukowa Collegium Me-
dicum nie stanowi jedynej aktywności Uczelni. Począw-
szy od 2007 r. Collegium Medicum UMK zaczęło orga-
nizować cieszący się ogromnym zainteresowaniem cykl 
wykładów popularnonaukowych „Medyczna Środa”. Jego 
inicjatorami i organizatorami byli: prof. dr hab. Małgorzata 
Tafil-Klawe, dr Beata Augustyńska i dr Wojciech Szczę-
sny – dziś profesor w Katedrze Chirurgii Ogólnej, Chirur-
gii Wątroby i Chirurgii Transplantacyjnej Collegium Medi-
cum. Inicjatywa ta, adresowana głównie do mieszkańców 
miasta i regionu, jest kontynuowana i niezmiennie przy-
ciąga ogromne rzesze słuchaczy zainteresowanych sze-
roko rozumianą problematyką medyczną. 

W 2008 r. społeczność Uniwersytetu wybrała nowe 
władze, których kadencja – tym razem już czteroletnia 
– potrwała do 2012 r. Rektorem został wówczas histo-
ryk - prof. dr hab. Andrzej Radzimiński, a prorektorem 
ds. Collegium Medicum ponownie prof. M. Tafil-Klawe. 
Dotychczasowi dziekani wydziałów powtórzyli swoje ka-
dencje. Jeszcze w tym samym roku zwieńczono starania 

Plakat pierwszego cyklu „Medycznej Środy”, 2007 r.
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o przejęcie przez Uniwersytet Szpitala im. dr. J. Biziela, 
który 26 listopada 2008 r. stał się szpitalem akademic-
kim i obecnie posługuje się nazwą  Szpital Uniwersytecki 
nr 2 im. dr. Jana Biziela. Z funkcjonującymi na jego te-
renie 16 klinikami i oddziałami, w których jednocześnie 
może być hospitalizowanych blisko 600 pacjentów, oraz 
ponad 50 poradniami, szpital ten stał się kluczową bazą 
dydaktyczną, zwłaszcza dla Wydziału Nauk o Zdrowiu. 

Jednym z ważniejszych wydarzeń jubileuszowych 
tamtego okresu były zorganizowane w listopadzie 2009 
r. połączone uroczyste obchody 5-lecia współistnienia 
Akademii Medycznej z Uniwersytetem Mikołaja Koper-
nika, 25-lecia powstania Akademii Medycznej oraz 50-
lecia pracy zawodowej w Bydgoszczy budowniczego 
Akademii prof. Jana Domaniewskiego. W wyremontowa-
nej i zmodernizowanej auli budynku Biblioteki Medycznej 
(tego, który powstał staraniem prof. Domaniewskiego) 
zgromadziły się władze Uniwersytetu, województwa oraz 
miast Bydgoszczy i Torunia. Wzruszony Profesor otrzymał 
wówczas wytwornie wydany – w znaczącej części sfi-
nansowany przez Marszałka Województwa Kujawsko-Po-
morskiego Piotra Całbeckiego – egzemplarz wywiadu-
-rzeki, jakiego udzielił autorowi tych słów, oraz… szczenię 
owczarka niemieckiego – spełnienie dziecięcych marzeń 
małego Janka. Rok ten upłynął jednak w smutnych oko-
licznościach. Na dzień przed Wigilią Bożego Narodzenia  
w Szpitalu im. dr. A. Jurasza zmarł nieoczekiwanie w wieku 
81 lat bohater wspomnianych uroczystości. Społeczność 
akademicka pożegnała Profesora 30 grudnia 2009 r. na 
bydgoskim Cmentarzu Nowofarnym. Zapamiętany został 
jako człowiek o niezwykłej sile ducha, nietuzinkowej oso-
bowości i ogromnej charyzmie. Nieco ponad rok później 
w marcu 2011 r. tej samej auli uroczyście nadano imię Prof. 
Jana Domaniewskiego, wmurowując w niej jednocześnie 
tablicę poświęconą założycielowi Akademii. Wydarzenie 
to uświetnił swą obecnością przyjaciel prof. Domaniew-
skiego z Powstania Warszawskiego – prof. Julian Euge-
niusz Kulski (1929-2021) światowej sławy architekt, syn 
przedwojennego wiceprezydenta Warszawy Juliana Spi-
tosława Kulskiego (1892-1976), zastępcy, a zarazem przy-
jaciela Stefana Starzyńskiego (1893-1939). 

W tym też okresie (2007) Collegium Medicum roz-
poczęło realizację „Wieloletniego Programu Medyczne-
go Rozbudowy i Przebudowy Szpitala Uniwersyteckie-
go w Bydgoszczy”, obejmującego trzy etapy inwestycji.  
W pierwszym etapie, w sierpniu 2008 r., w błyskawicz-
nym tempie nadbudowano pawilon łóżkowy dla potrzeb 

Oddziału Anestezjologii i Intensywnej Terapii Dziecięcej, 
wykorzystując 36 prefabrykowanych elementów mo-
dułowych, zawierających wszelkie niezbędne instalacje 
i media. Drugi etap, realizowany w latach 2009-2013, 
obejmował budowę czterokondygnacyjnego budynku 
mieszczącego Szpitalny Oddział Ratunkowy, Zespół Sal 
Operacyjnych z Oddziałem Intensywnej Terapii oraz 
Centralną Sterylizatornię. Budynek otwarto 18 wrze-
śnia 2013 r. Dokonały tego nowe władze Uniwersyte-
tu Mikołaja Kopernika obrane na kadencję 2012-2016  
w osobach JM Rektora prof. dr. hab. Andrzeja Tretyna 
– dotychczasowego Prorektora ds. Nauki i Współpracy  
z Zagranicą oraz Prorektora ds. Collegium Medicum prof. 
dr. hab. Jana Styczyńskiego – hematologa i onkologa 
dziecięcego. Był to wówczas najnowocześniejszy tego 
typu obiekt w kraju, z 15 salami operacyjnymi, salą hy-
brydową oraz systemami śródoperacyjnego rezonansu 
magnetycznego i tomografii komputerowej. Na dachu 
umieszczono podgrzewane lądowisko dla helikopterów 
sanitarnych. Trzeci etap rozbudowy zakończono w 2015 
r., oddając do użytku kompleks budynków przeznaczo-
nych dla Kliniki Psychiatrii, Kliniki Geriatrii, Kliniki Der-
matologii, Chorób Przenoszonych Drogą Płciową i Im-
munodermatologii oraz Zakładu Medycyny Paliatywnej. 
Uroczystego otwarcia dokonano 15 października 2015 
r. w obecności Prezydenta RP Andrzeja Dudy, Rektora 
UMK prof. Andrzeja Tretyna oraz Prorektora ds. Colle-
gium Medicum prof. Jana Styczyńskiego. Nowy obiekt 
szpitalny oferuje 236 miejsc dla pacjentów na po-
wierzchni blisko 10 000 m². W kadencji tej (2012-2016) 
zmieniły się również władze dziekańskie wydziałów Col-
legium Medicum. Wydziałem Lekarskim od tego mo-
mentu pokierował kardiolog prof. dr hab. Jacek Kubica, 
Wydziałem Farmaceutycznym fizyk prof. dr hab. Stefan 
Kruszewski zaś Wydziałem Nauk o Zdrowiu geriatra prof. 
dr hab. Kornelia Kędziora-Kornatowska. Uniwersytet  
w tym czasie (2013) po raz pierwszy wysoko uhono-
rował jednego ze współtwórców Akademii Medycznej 
– przyznając najwyższy laur akademicki – doktorat 
honoris causa wybitnemu chirurgowi, prorektorowi 
AMB prof. Zygmuntowi Mackiewiczowi. Nadanie tytu-
łu, celebrowane podczas inauguracji roku akademic-
kiego 2013-2014, odbyło się w Filharmonii Pomorskiej  
w Bydgoszczy. Promotorem w postępowaniu był uczeń 
Profesora – dziś również profesor chirurgii Wojciech 
Zegarski. Warto przy tej okazji wspomnieć, iż inny  
z uczniów prof. Mackiewicza – wspominany tutaj 

Nowy budynek Wydziału Farmaceutycznego przy ul. Jurasza, 2006 r.
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wielokrotnie prof. Arkadiusz Jawień – do niedawna Kie-
rownik Kliniki Chirurgii Naczyniowej i Angiologii w 2022 
r. za wybitne osiągnięcia w dziedzinie chirurgii naczyń, 
otrzymał tytuł doktora honoris causa Uniwersytetu 
Medycznego im. Karola Marcinkowskiego w Poznaniu.  
W kolejnym roku – 6 października 2023 roku prof. dr 
hab. Arkadiusz Jawień został także uhonorowany za-
szczytnym medalem Gloria Medicinae. Wśród uhono-
rowanych przez Uniwersytet Mikołaja Kopernika wy-
bitnych naukowców Akademii Medycznej i Collegium 
Medium znaleźli się również prof. Anna Balcar-Boroń – 
pierwsza Dziekan Wydziału Lekarskiego AMB oraz prof. 
Waldemar Jędrzejczyk – znakomity chirurg – wielolet-
ni Kierownik Katedry i Kliniki Chirurgii Ogólnej, Gastro-
enterologicznej i Onkologicznej Akademii Medycznej  
w Bydgoszczy z siedzibą w Toruniu. Oboje uczeni otrzy-
mali w latach 2016-2017 Specjalne Wyróżnienie UMK 
– Convallaria Copernicana.

Wróciwszy zaś do kwestii infrastrukturalnych, rozbu-
dowa szpitala im. dr. A. Jurasza nie była jedyną znacząca 
inwestycją zakończoną w tej kadencji władz Uczelni. We 
wrześniu 2014 r. Collegium Medicum udostępniło swym 
studentom nowoczesny, wybudowany od podstaw ze 
środków własnych (blisko 24 mln zł) akademik (nr 3) 
zlokalizowany przy ul. Powstańców Wielkopolskich. Ten 
siedmiokondygnacyjny budynek o powierzchni użytko-
wej przekraczającej 6 tys. m2, pozwolił na zakwaterowa-
nie 252 osób w 108 pokojach 1-osobowych i 72 pokojach 
2-osobowych, znacząco poprawiając komfort życia na-
szych przyszłych medyków.

Jednym z poważnych wyzwań dla Akademii Me-
dycznej, a później Collegium Medicum, było wprowa-
dzenie komercyjnego kształcenia lekarzy z zagrani-
cy. Przygotowania do uruchomienia studiów w języku 
angielskim trwały kilka lat, a ich realizację powierzono 
prof. dr. hab. Arkadiuszowi Jawieniowi, późniejszemu 
kierownikowi Kliniki Chirurgii Naczyniowej i Angiologii 
szpitala Jurasza. W efekcie tych działań, 1 październi-
ka 2009 r. uruchomiono na Wydziale Lekarskim studia 
anglojęzyczne dla studentów zagranicznych, głównie  
z krajów skandynawskich. Wiosną następnego roku roz-
poczęto rekrutację, w wyniku której pozyskano pierw-
szych kandydatów. Trzy lata później, kiedy proces ten 
zaczął nabierać tempa i rozmachu, dla poprawy jego 
zarządzania powołano Centrum Kształcenia w Języku 
Angielskim, którego dyrektorem został prof. Jawień. 
Na jego siedzibę przeznaczono szereg pomieszczeń 

na parterze wspomnianego wcześniej domu studenc-
kiego nr 3. Obecnie oferta edukacyjna Centrum obej-
muje cztery programy nauczania w języku angielskim: 
medycyna, pielęgniarstwo, fizjoterapia i farmacja, a na 
wszystkich latach kształci się blisko 500 studentów 
obcokrajowców z kilkunastu państw.

W lutym 2016 roku, w zmodernizowanych i no-
wocześnie wyposażonych pomieszczeniach Szpitala 
Uniwersyteckiego nr 1 im. dr. A. Jurasza w Bydgoszczy, 
rozpoczęła działalność Poradnia Leczenia Ran Przewle-
kłych (PLRP), funkcjonująca pod kierownictwem prof. dr 
hab. Marii T. Szewczyk. Jednostka ta została utworzona 
w 2000 roku przy Szpitalu Uniwersyteckim nr 2 im. dr. 
J. Biziela, w okresie działalności Akademii Medycznej  
w Bydgoszczy, a od 2012 roku znajduje się w struktu-
rach Szpitala Jurasza.

PLRP stanowi integralną część Kliniki Chirurgii Na-
czyniowej i Angiologii, z którą ściśle współpracuje. Jest 
to jedna z pierwszych tego typu jednostek w Polsce  
i jedyna w województwie kujawsko-pomorskim. Porad-
nia zapewnia interdyscyplinarną, kompleksową opiekę 
nad pacjentami z ranami przewlekłymi, obejmującą za-
równo leczenie specjalistyczne, jak i wysoko wyspecja-
lizowaną opiekę pielęgniarską. 

W 2016 r. rozpoczęła się kolejna kadencja władz 
Uniwersytetu. Rektorem ponownie został wówczas wy-
brany prof. Andrzej Tretyn, natomiast funkcję Prorektora 

Nadbudowa pawilonu łóżkowego dla potrzeb Oddziału Anestezjologii i Intensywnej Terapii Dziecięcej, 2008 r.

Otwarcie Szpitalnego Oddziału Ratunkowego, Zespołu Sal Ope-
racyjnych z Oddziałem Intensywnej Terapii oraz Centralnej Ste-
rylizatorni, 18 września 2013 r.
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ds. Collegium Medicum objęła specjalista diagnostyki 
laboratoryjnej prof. dr hab. Grażyna Odrowąż-Syp-
niewska. Po raz pierwszy w historii UMK Prorektorem 
ds. Badań Naukowych powołano lekarza-klinicystę  
– prof. Jacka Kubicę – kierownika Katedry Kardiologii  
i Chorób Wewnętrznych CM UMK. Dziekanem Wydziału 
Lekarskiego została dr hab. Katarzyna Pawlak-Osińska, 
prof. UMK, zaś dziekani Wydziałów Farmaceutycznego 
i Nauk o Zdrowiu powtórzyli swoje kadencje. Kolegium 
rektorskie rozpoczęło starania o rozbudowę i moder-
nizację również drugiego szpitala klinicznego. Jeszcze 
w tym samym roku rozpoczęto tam projekt przebudo-
wy i rozbudowy oddziału ratunkowego, którego celem 
była modernizacja i powiększenie SOR-u. Rok później za 
sprawą zabiegów władz Uniwersytetu Rada Ministrów 
ustanowiła Wieloletni Program Medyczny, mający na 
celu rozbudowę i unowocześnienie Szpitala Uniwersy-
teckiego nr 2 im. dr. J. Biziela. Program ten obejmuje 
wzniesienie nowego budynku z lądowiskiem dla heli-
kopterów medycznych oraz modernizację istotnych 
części istniejącego kompleksu szpitalnego. Całkowity 
koszt tego przedsięwzięcia to ponad 360 mln. złotych. 
W marcu 2018 r. uroczyście oddano do użytku po re-
moncie obiekt przeznaczony na nowoczesne Centrum 
Symulacji Medycznych, położone przy ul. Kurpińskie-
go 19, którego dyrektorstwo powierzono dr Mirosławie 
Felsmann. W jego przestrzeni zaaranżowano sale sy-
mulacji wysokiej i niskiej wierności z zaawansowanym 

systemem symulatorów i trenażerów. Warto dodać, że 
kadencja ta przyniosła Uniwersytetowi, a w tym i jego 
bydgoskiej części, istotny sukces. W ramach ogłoszo-
nego przez Ministra Nauki konkursu „Inicjatywa Dosko-
nałości – Uczelnia Badawcza”, Uniwersytet Mikołaja 
Kopernika, przygotowując doskonały program rozwoju 
badań naukowych w obu kampusach, uzyskał status 
uczelni badawczej. Konkurs zakończył się 30 paździer-
nika 2019 r., a nasz Uniwersytet znalazł się w gronie 
dziesięciu najlepszych uczelni w kraju. Przyznany sta-
tus wzmocnił międzynarodową rozpoznawalność dzia-
łalności naukowej Uniwersytetu, w tym także Collegium 
Medicum, w którym powstało wówczas Uniwersyteckie 
Centrum Doskonałości „W kierunku medycyny sperso-
nalizowanej” z dr. hab. Danielem Gackowskim, prof. UMK 
w roli jego obecnego dyrektora.

W tym kontekście istotne było również uzyskanie 
przez wydziały Collegium Medicum uprawnień akade-
mickich do nadawania stopni naukowych. Jak pamię-
tamy, pełnię praw w tym zakresie miał dotychczas je-
dynie Wydział Lekarski ówczesnej Akademii Medycznej, 
który uzyskał je jeszcze w latach 80. Były one aż do 
2007 r. jedynymi w Akademii Medycznej, a następnie 
w Collegium Medicum. We wrześniu 2007 r. sytuacja 
uległa zmianie. Od tego momentu stopień doktora  
w zakresie medycyny mógł nadawać także Wy-
dział Nauk o Zdrowiu, który trzy lata później, w 2010 
r., zyskał również uprawnienia do doktoryzowania,  

Rozbudowa i unowocześnienie Szpitala Uniwersyteckiego nr 2 im. dr. J. Biziela w ramach Wieloletniego Programu Medycznego

Dyplomatorium Wydziału Lekarskiego, 2016 r.
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a w 2012 r. – do habilitowania w dziedzinie nauk o zdrowiu.  
W kwietniu 2013 r. do grona wydziałów z pełnymi pra-
wami akademickimi dołączył Wydział Farmaceutyczny, 
uzyskując uprawnienia do nadawania stopnia doktora 
w dziedzinie nauk farmaceutycznych, a w kolejnym roku 
także do nadawania stopnia doktora nauk medycznych 
w dyscyplinie biologia medyczna. W 2016 r. Wydział 
poszerzył swe prawa, uzyskując przywilej nadawania 
stopnia doktora habilitowanego w dziedzinie nauk me-
dycznych w dyscyplinie biologia medyczna, a w 2018 r. 
w dziedzinie nauk farmaceutycznych. Od tego momen-
tu wszystkie wydziały Collegium Medicum mają pełnię 
praw akademickich w tym zakresie.

Do ważnych sukcesów klinicznych Collegium 
Medicum oraz szpitala Jurasza należały operacje 
transplantacyjne, w tym m.in. wykonane 13 września 
2016 r. pierwsze w regionie i drugie w Polsce krzyżowe 
przeszczepienie nerek u dwóch par, w których pano-
wie oczekiwali na przeszczep, ich żony zaś nie mogły 
oddać im swoich narządów. Istniała natomiast możli-
wość przeszczepienia krzyżowego, dzięki temu jedna  
z żon mogła podarować nerkę mężowi z drugiej pary  
i na odwrót. Operacji dokonało kilka zespołów, którym 
przewodzili prof. prof. Zbigniew Włodarczyk, Maciej 
Słupski oraz Tomasz Drewa. W kolejnym roku (styczeń 
2017 r.) w Klinice Chirurgii Wątroby i Chirurgii Ogólnej 
przeprowadzono pierwszą w regionie transplantację 
wątroby, którą wykonał wraz z zespołem dr hab. Maciej 
Słupski – kierownik Kliniki. Obecnie Klinika prof. Słup-
skiego wykonuje kilkadziesiąt takich zabiegów rocznie, 
a ośrodek bydgoski stał się jednym z prężniej działa-
jących w Polsce. Zresztą nie tylko zabiegi transplanta-
cyjne rozsławiły imię Collegium Medicum i  jego szpitali,  
w których w ciągu lat dokonywano wielu innych proce-
dur specjalistycznych, unikalnych w skali województwa  
i kraju, a niekiedy i Europy. Warto w tym miejscu przy-
wołać choćby kilka z nich, przy czym wybór ten nie 
odda zapewne całego spektrum możliwości kadry 
naukowej CM. W końcu roku 2008 prof. Józef Kałuż-
ny – kierownik Kliniki Chorób Oczu oraz dr Bartłomiej 
Kałużny ze Szpitala Uniwersyteckiego nr 1 im. A. Jurasza 
przeprowadzili u 74-letniej – zagrożonej utratą wzro-
ku – pacjentki skomplikowany zabieg przeszczepu ro-
gówki z powodu znacznego jej ścieńczenia. Rok później 
neurochirurdzy ze szpitala im dr. A. Jurasza pod wodzą 
prof. Macieja Śniegockiego – szefa Kliniki Neurochi-
rurgii wykonali wyjątkowo rzadki zabieg odtworzenia 
osi złamanego kręgosłupa w odcinku piersiowym.  
W czerwcu 2014 r. ponownie w szpitalu im dr. A. Jurasza 
w Klinice Urologii odbyła się pierwsza w Polsce opera-
cja wszczepienia neuromodulatora nerwów krzyżowych 
– zabieg stosowany u pacjentów z dysfunkcją neuro-
genną pęcherza moczowego. Przy stole operacyjnym 
stanęli wówczas prof. Zbigniew Wolski – kierownik Kli-
niki, któremu towarzyszył prof. Jerzy Bogdan Gajewski 
z Uniwersytetu w Dalhousie w Halifax w Kanadzie. Rok 
później również w Szpitalu dr. A. Jurasza prof. Arkadiusz 
Jawień z zespołem Katedry Chirurgii Naczyniowej i An-
giologii dokonał pierwszej w Polsce, a zarazem w tej 
części Europy operacji wszczepienia bezkonkurencyjnie 
najnowocześniejszego obecnie stentgraftu InCraft. Do 
ważnych i przełomowych zabiegów przystępowali rów-
nież lekarze ze Szpitala Uniwersyteckiego nr 2 im. dr. 
Jana Biziela. I tak w listopadzie 2016 r. w Klinice Chorób 

Pierwsza w Polsce operacja wszczepienia neuromodulatora ner-
wów krzyżowych, operują: prof. Zbigniew Wolski, kierownik Kliniki 
Urologii oraz prof. Jerzy Bogdan Gajewski z Uniwersytetu w Dal-
housie w Halifax w Kanadzie, czerwiec 2014 r.

Pierwsza w regionie transplantacja wątroby, wykonana przez  
zespół Kliniki Chirurgii Wątroby i Chirurgii Ogólnej pod kierow-
nictwem dr. hab. Macieja Słupskiego, styczeń 2017 r.

Wszczepienie protezy gałki ocznej i oczodołu, wykonane w Klini-
ce Otolaryngologii, Laryngologii Onkologicznej i Chirurgii Szczę-
kowo-Twarzowej pod kierownictwem prof. Pawła Burduka, 2019 r.

Pierwsza w Polsce operacja wszczepienia stentgraftu InCraft, 
dokonana przez zespół Katedry Chirurgii Naczyniowej i Angiologii 
pod kierownictwem prof. Arkadiusza Jawienia, 2015 r.
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Naczyń i Chorób Wewnętrznych tamtejszej lecznicy 
dr Karol Suppan po raz pierwszy w regionie dokonał 
embolizacji żyły jajnikowej u chorej z zastojem żylnym 
miednicy mniejszej. Natomiast w latach 2019 i 2020 
przełomowych, a przy tym pionierskich w skali kraju  
i niezwykle trudnych zabiegów dokonali lekarze z Kliniki 
Otolaryngologii, Laryngologii Onkologicznej i Chirurgii 
Szczękowo-Twarzowej, którą kieruje prof. Paweł Bur-
duk – wszczepiając na implantach kostnych pacjentce 
protezę gałki ocznej i oczodołu, zaś u pacjenta z niedo-
słuchem protezę ślimakową. Warto na koniec dodać, iż  
w obu szpitalach w ostatnich latach rozpoczęto wy-
konywanie wysokospecjalistycznych procedur zabie-
gowych przy użyciu robota chirurgicznego da Vinci. 
Pionierem tego typu operacji w naszym regionie był 
prof. dr hab. Tomasz Drewa – Kierownik Kliniki Urologii 
Ogólnej i Onkologicznej Szpitala im. dr. A. Jurasza.

W 2020 r. społeczność akademicka wybrała nowe 
władze Uniwersytetu i Collegium Medicum. Berło rek-
torskie powędrowało tym razem w ręce prawnika – 
prof. dr. hab. Andrzeja Sokali, zaś pieczę nad kampusem 
bydgoskim przejęła prof. dr hab. Kornelia Kędziora-Kor-
natowska. Na wydziałach: Lekarskim i Nauk o Zdrowiu 
zmieniła się obsada dziekańska. Funkcję tę sprawowali 
wówczas odpowiednio prof. dr hab. Zbigniew Włodar-
czyk oraz prof. dr hab. Alina Borkowska. Wydział Far-
maceutyczny nadal pozostawał pod dziekańską pie-
czą prof. Stefana Kruszewskiego. Kadencja przypadła 
na bardzo trudny okres pandemii koronawirusa, która 
znacząco wyhamowała możliwości rozwojowe Uczelni, 
zmuszając społeczność akademicką do ograniczenia 
aktywności, również dydaktycznej, która wówczas spro-
wadziła się do częściowego nauczania na odległość.  
W mniejszym stopniu procedura ta objęła Collegium 
Medicum, zwłaszcza w zakresie nauczania klinicznego, 
ale to właśnie stanowiło rzeczywiste wyzwanie dla or-
ganizatorów procesu dydaktycznego. W walkę z zagro-
żeniem wirusem włączyły się wówczas szpitale uniwer-
syteckie, gdzie hospitalizowano wielu ciężko chorych. 
W tym czasie uczeni z bydgoskiego Collegium rozpo-
częli szereg badań naukowych opartych na materiale 
klinicznym pozyskanym podczas leczenia zakażonych 

pacjentów. Jeden z ważnych projektów w tym zakre-
sie prowadził zespół badawczy pod kierunkiem prof. 
Jacka Kubicy. Wśród osób szczególnie zaangażowanych  
w przeciwdziałanie pandemii była prof. dr hab. Małgo-
rzata Pawłowska, kierownik Katedry Chorób Zakaźnych 
i Hepatologii w Wojewódzkim Szpitalu Obserwacyjno-
-Zakaźnym im. Tadeusza Browicza w Bydgoszczy, która 
zasiadała w Radzie Medycznej przy Głównym Doradcy 
Premiera ds. COVID-19. W połowie kadencji, kiedy zda-
wało się, że pandemia ustępuje, wybuchła pełnoskalowa 
wojna na Ukrainie zaatakowanej przez Federację Rosyj-
ską. Społeczność akademicka Collegium Medicum na-
tychmiast włączyła się w pomoc uchodźcom wojennym, 
organizując zbiórki rzeczowe i finansowe oraz udzielając 
bezpośredniego wsparcia medycznego, skierowanego 
do osób z Ukrainy. W ostatnich miesiącach kadencji  
w Collegium Medicum powstała ważna jednostka mająca 
na celu wspieranie niekomercyjnych badań klinicznych 
– Uniwersyteckie Centrum Wsparcia Badań Klinicznych 
(UCWBK), którego dyrektorem powołano prof. dr. hab. 
Pawła Zalewskiego. Zadaniem Centrum jest zapewnienie 
kompleksowego wsparcia administracyjnego, organiza-
cyjnego i logistycznego dla zespołów badawczych oraz 
sponsorów badań, a celem nadrzędnym zwiększenie 
liczby i jakości realizowanych w szpitalach uniwersy-
teckich badań klinicznych. UCWBK zamierza wspierać 
zespoły na każdym etapie badań — od koordynacji pro-
cesów administracyjnych i uzyskiwania zgód etycznych, 
przez logistykę leków i kontrolę jakości, po planowanie 
biostatystyczne oraz pharmacovigilance (nadzór nad 
bezpieczeństwem farmakoterapii). 

Rok 2024 przyniósł zmianę władz Uczelni. Rektorem 
Uniwersytetu został po raz trzeci prof. Andrzej Tretyn,  
a Collegium Medicum na kadencję 2024–2028 pokieruje 
znakomity specjalista patomorfolog prof. dr hab. Dariusz 
Grzanka. Wydziały Collegium Medicum od tego mo-
mentu zyskały również nowe władze. Na czele Wydziału 
Lekarskiego stanęła pediatra-neonatolog dr hab. Iwona 
Sadowska-Krawczenko, prof. UMK, zaś Wydziałami Far-
maceutycznym i Nauk o Zdrowiu pokierują odpowiednio 
biochemik dr hab. Marek Foksiński prof. UMK oraz spe-
cjalista w zakresie fizjologii prof. dr hab. Paweł Zalewski. 

Dyplomatorium English Division, 2022 r.
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Pierwszym znaczącym wydarzeniem tej kadencji była 
zorganizowana z wielkim rozmachem w Filharmonii Po-
morskiej w Bydgoszczy 25 listopada 2024 r. jubileuszo-
wa gala, podczas której uczczono okrągłe rocznice: 40-
lecia powstania Akademii Medycznej i 20–lecia istnienia  
w strukturach UMK Collegium Medicum. Uroczystość 
zgromadziła wówczas blisko 800 osób, zarówno pra-
cowników i studentów Uniwersytetu Mikołaja Kopernika, 
władze samorządowe, jak i licznie przybyłe delegacje  
z województwa i kraju. W ten sposób zainaugurowa-
no cały ciąg wydarzeń mających uświetnić trzy okrągłe 
rocznice Uniwersytetu – 80-lecie jego powstania oraz 
wspomniane jubileusze bydgoskiej części naszej Uczel-
ni. Początkowe miesiące tej najnowszej kadencji stanęły 
pod znakiem szeregu istotnych działań, w efekcie których 
Uniwersytet pozyskał ogromne środki finansowe z prze-
znaczeniem na modernizację i rozbudowę infrastruktu-
ry uczelnianej, w tym również w jego bydgoskiej części. 
W efekcie tego, największe środki popłyną do Szpita-
la Uniwersyteckiego nr 1 im. dr. A. Jurasza w Bydgoszczy.  
W ramach ogłoszonego przez Ministerstwo Zdrowia kon-
kursu „Rozwój i modernizacja infrastruktury centrów 
opieki wysokospecjalistycznej i innych podmiotów lecz-
niczych” finansowanego z Krajowego Planu Odbudowy  
i Zwiększania Odporności (KPO) bydgoska lecznica po-
zyskała blisko 80 milionów złotych (78 962 076,67 zł) na 
realizację projektu mającego na celu zakup i wymianę spe-
cjalistycznej aparatury medycznej dedykowanej przede 
wszystkim pacjentom onkologicznym. Znaczącą kwotę  
w ramach tego konkursu pozyskał również Szpital Uniwer-
sytecki nr 2 im. dr. Jana Biziela, otrzymując dofinansowanie 
w wysokości ponad 26 mln zł na rozwój jednostek świad-
czących również usługi w zakresie onkologii. Wspomniana 
wcześniej rozbudowa Szpitala Uniwersyteckiego nr 1 ma 
swą kontynuację również w czasach obecnych. W marcu 
2025 r. władze szpitala podpisały umowę z firmą ERBUD 
S.A. na zaprojektowanie i wybudowanie za kwotę blisko 200 
milionów złotych Centrum Leczenia Dzieci, w wyniku której 
powstanie nowy obiekt, z przeznaczeniem dla dotychczas 

rozproszonych w kilku lokalizacjach klinik pediatrycznych 
oraz specjalistycznych poradni dla dzieci. Planowane za-
kończenie inwestycji przewiduje się na rok 2027. 

Współcześnie Collegium Medicum Uniwersytetu 
Mikołaja Kopernika (UMK) w Bydgoszczy jest jednym  
z czołowych ośrodków akademickich w Polsce, ofe- 
rującym szeroki zakres studiów medycznych i nauk  
o zdrowiu. Na kampusie bydgoskim UMK studiuje blisko 
5000 studentów, z czego 1/10 to obcokrajowcy. Studenci 
mogą wybierać spośród studiów jednolitych magister-
skich, a także studiów I oraz II stopnia, co stanowi ela-
styczną ofertę dostosowaną do różnych etapów eduka-
cji akademickiej i zawodowej. Podsumowując, obecnie 
kadra Collegium Medicum to zespół 1 444 pracowników, 
z czego 872 osoby to nauczyciele akademiccy. W tej 
grupie są profesorowie z tytułami naukowymi (62), pro-
fesorowie UMK ze stopniem doktora habilitowanego (115), 
a także doktorzy (454), magistrowie i lekarze (228). Za-
trudnienie na Uczelni obejmuje także 572 pracowników 
niebędących nauczycielami akademickim tj. administra-
cyjnych, bibliotekarzy i technicznych, którzy wspierają 
realizację badań naukowych oraz kształcenie przyszłych 
specjalistów w dziedzinie medycyny i nauk pokrewnych.

Collegium Medicum UMK prowadzi kształcenie na 
piętnastu kierunkach rozlokowanych na trzech wydzia-
łach: Wydziale Lekarskim, Wydziale Farmaceutycznym 
oraz Wydziale Nauk o Zdrowiu. Wydział Lekarski oferu-
je kierunek lekarski oraz lekarsko-dentystyczny, a także 
biotechnologię medyczną i optykę okularową z elemen-
tami optometrii. Wydział Farmaceutyczny umożliwia stu-
dia na takich kierunkach, jak farmacja, analityka medycz-
na i kosmetologia, natomiast Wydział Nauk o Zdrowiu 
zapewnia edukację w obszarach terapii zajęciowej, pie-
lęgniarstwa, fizjoterapii, dietetyki, ratownictwa medycz-
nego, położnictwa, audiofonologii oraz elektroradiologii. 
Collegium Medicum oferuje także studia II stopnia na 
wybranych kierunkach, co umożliwia kontynuację edu-
kacji oraz specjalizację w wybranych dziedzinach.

* * *

Jubileuszowa gala w Filharmonii Pomorskiej w Bydgoszczy, podczas której uczczono okrągłe rocznice: 40-lecia powstania 
Akademii Medycznej i 20–lecia istnienia Collegium Medicum w strukturach UMK, 25 listopada 2024 r.
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Historia akademickiego nauczania medycyny  
w Bydgoszczy, która rozpoczęła się ponad pół wieku temu, 
osiągnęła swój punkt kulminacyjny w 1984 r., kiedy po-
wołano Akademię Medyczną im. Ludwika Rydygiera. Po-
wstanie tej uczelni to rezultat wieloletnich starań i zaan-
gażowania lokalnej społeczności oraz władz, dla których 
rozwój edukacji medycznej stał się priorytetem. Akademia 
Medyczna, początkowo złożona z dwóch wydziałów – le-
karskiego i farmaceutycznego – szybko zdobyła odpo-
wiednie zaplecze kliniczne, umożliwiając wszechstronne 
kształcenie przyszłych lekarzy, z czasem też farmaceutów 
i specjalistów w innych dziedzinach okołomedycznych. 
Przełomowy moment nadszedł w 2004 r., kiedy Akade-
mia połączyła siły z Uniwersytetem Mikołaja Kopernika, 
stając się Collegium Medicum i zyskując tym samym 
nową przestrzeń do rozwoju naukowego i dydaktycznego. 
Współczesna Uczelnia, wspierana przez wysoko wykwali-
fikowaną kadrę i partnerstwa międzynarodowe, pozostaje 
jednym z najważniejszych ośrodków medycznych w kraju, 

kontynuując tradycję medycyny akademickiej wpisaną 
głęboko w historię miasta nad Brdą.
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dakcyjny Mieczysław Boguszyński, Arletta Juszkow, Agnieszka 
Kluczewska, Marta Laska, Bydgoszcz 2017.

Akademia Medyczna im. Ludwika Rydygiera w Bydgosz-
czy : 1984-2004; red. Krzysztof Nierzwicki, Bydgoszcz 2004.

Boguszyński M., Od warsztatu balwierskiego do szpita-
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goszczy : od miłosiernych uczynków do instytucji zdrowia pu-
blicznego, Toruń 2008.

Nierzwicki K., Oddany sprawie : wywiad rzeka z prof. 
Janem Domaniewskim, Toruń, Bydgoszcz 2009.

Nierzwicki K., Opowieść chirurga : wywiad rzeka z profe-
sorem Waldemarem Jędrzejczykiem, Toruń 2016.

Ślusarczyk W., Wilczyńska R., Bydgoskie apteki : element 
systemu opieki zdrowotnej czy narzędzie germanizacji?; „Kro-
nika Bydgoska”, T. 42 (2021), s. 277-289.

„Wiadomości Akademickie : Pismo Collegium Medicum 
im. Ludwika Rydygiera w Bydgoszczy Uniwersytetu Mikołaja 
Kopernika w Toruniu”, nry 1-94.

X Anni Academiae Medicae Bydgostiensis, [red. W. Kor-
palska], Bydgoszcz 1994.

dr Krzysztof Nierzwicki przez wiele lat był dyrektorem Biblioteki Uniwersytec-
kiej UMK w Toruniu, obecnie pracuje w Gabinecie Starych Druków w Oddziale 
Zbiorów Specjalnych, a także działa w Zespole Doradczym do spraw programów 
„Społeczna odpowiedzialność nauki” i „Społeczna odpowiedzialność nauki II” oraz 
działalności upowszechniającej naukę przy Ministrze Nauki

Tekst ten jest znacznie rozszerzoną wersją autorską fragmentu książki: 
Nierzwicki Krzysztof, Z dziejów akademickiego nauczania medycyny w Bydgoszczy, 
[w:] Nierzwicki Krzysztof, Monika Kubiak, Lewandowska Liliana, Akademia Me-
dyczna w Bydgoszczy. Collegium Medicum UMK. 1984-2024, Toruń, Wydawnictwo 
Naukowe Uniwersytetu Mikołaja Kopernika, 2025, s. 7-25. Dr Krzysztof Nierzwicki
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Prof. dr hab. Jan Domaniewski
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Jan Domaniewski przyszedł na świat w Warszawie 18 kwiet-
nia 1928 roku jako jedyne dziecko Ireny (z d. Bartmańskiej) 
i Jerzego Domaniewskich. Ojciec Janka był inżynierem, 
absolwentem Politechniki Warszawskiej, matka miała wy-
kształcenie ekonomiczne. Rodzice wychowywali swego syna 
w duchu miłości, patriotyzmu, pracowitości i poszanowania 
prawdy. Wartości te były mocno zakorzenione w rodzinie 
Domaniewskich, której wielu członków trwale zapisało się 
w historii naszego kraju. Wśród znanych postaci tego rodu 
należy w pierwszym rzędzie wymienić dziadka Jana – Cze-
sława Domaniewskiego (zm. 1936) – wybitnego architekta, 
współtwórcę i profesora Politechniki Warszawskiej, projek-
tanta licznych budowli międzywojennej Polski. Obok niego 
znaną postacią w środowisku artystycznym kraju był jego 
brat – Bolesław Domaniewski (zm. 1925) – znakomity muzyk 
i kompozytor, dyrektor Szkoły Muzycznej przy Warszawskim 
Towarzystwie Muzycznym, która dzięki niemu w 1919 roku 
otrzymała nazwę Wyższej Szkoły Muzycznej im. F. Chopina. 
Biogramy obu braci widnieją w Polskim Słowniku Biograficz-
nym. Rodzina Bolesława (syn Janusz i synowa Irena) od 1921 
roku mieszkała w Zakopanem przyjaźniąc się w owym czasie 
ze Stanisławem Ignacym i Jadwigą Witkiewiczami. Witkacy 
namalował kilka zachowanych do dzisiaj portretów tej ro-
dziny, w tym dwukrotnie syna Janusza i Ireny – Tomasza 
Domaniewskiego (zm. 1992), uczestnika Powstania War-
szawskiego, po wojnie zaś znanego dziennikarza sportowego 
i scenarzystę filmowego. Jednym z niezwykle zasłużonych 
członków rodziny Domaniewskich był także stryj Jana – 
Wiesław Domaniewski, tuż przed wojną wiceprezes Banku 
Gospodarstwa Krajowego,  któremu zawdzięczamy m.in. 
ewakuację z Polski we wrześniu 1939 roku kilku niezwykle 
cennych zabytków piśmiennictwa, a wśród nich jedynego 
przechowywanego w Polsce egzemplarza Biblii Gutenberga, 
będącego własnością pelplińskiej Biblioteki Seminaryjnej.

Atmosfera domu rodzinnego, w którym głęboko zako-
rzenione wartości przekazywano z pokolenia na pokolenie 
miała istotny wpływ na późniejszą postawę i działalność Jana. 
Swoją edukację rozpoczął w prywatnej szkole podstawowej 
na Ochocie. Wakacje spędzał wraz ze swoją cioteczną siostrą 
Agnieszką w posiadłości letniej dziadka w podwarszawskim 
Klarysewie. W 1938 roku wstąpił do harcerstwa, odbywając 
swój pierwszy obóz w lipcu 1939 r. W obszernym wywiadzie, 
jakiego udzieli autorowi tego przyczynku w 2009 r. tak wspo-
minał tamtą służbę: Przynależność doń była wspaniałą szkołą 
patriotyzmu – wszakże śpiewaliśmy „Wszystko co nasze Pol-
sce oddamy”. Tutaj kształtowano nasze charaktery, wpajano 
zasady uczciwości, uczono pomagania potrzebującym, po-
szanowania nauczycieli i ludzi starszych. 

Wraz z rodzicami przeżył wybuch II wojny światowej i ob-
lężenie Warszawy. Podczas okupacji uczęszczał do tajnego 
gimnazjum. Z działalnością konspiracyjną zetknął się po raz 
pierwszy podczas swego wakacyjnego pobytu w 1940 roku 
w folwarku teściowej wuja niedaleko Radomia, gdzie mieściło 

się dowództwo partyzantów. Idąc za przykładem rodziny,  
w początkach 1941 roku, mając zgodę rodziców, wstąpił do 
tajnego harcerstwa Szarych Szeregów – Hufiec Mokotów 
Dolny. W 1942 roku zaangażowany był w działania sabotażowe 
– rozrzucanie ulotek i malowanie napisów na murach, z cza-
sem zaś powierzano jego drużynie odpowiedzialne zadania 
wywiadowcze. Wiosną 1943 roku po nieudanej próbie rozbro-
jenia Niemca, mając na uwadze niezwykłą odwagę Jana, za-
proponowano mu przejście do dywersji Armii Krajowej – Ke-
dywu. Znalazł się wówczas w 9. Kompanii Dywersji Bojowej na 
Żoliborzu przyjmując pseudonim „Wilk”, poźniej zaś „Władek 
– Wilk”. Uczestniczył w bardzo wielu akcjach rozbrojeniowych 
na ulicach i w fabrykach warszawskich. W końcu od jesieni 
1943 roku obok rozbrajania Niemców jego kompanii powie-
rzono wykonywanie wyroków śmierci na zdrajcach, agentach 
i konfidentach gestapo. Najbardziej spektakularną akcję likwi-
dacji czterech agentów przeżył jako 16-latek w kwietniu 1944 
roku. W kilka tygodni później awansowano go na starszego 
strzelca i odkomenderowano do podchorążówki. Tuż przed 
wybuchem Powstania Warszawskiego został mianowany za-
stępcą dowódcy drużyny. 1 sierpnia 1944 roku jego drużyna 
otrzymała zadanie ochrony transportu broni. Akcja ta rozpo-
częta o godzinie 13.00 na cztery godziny przed „Godziną W” 
przeistoczyła się około godziny 14.00 w walkę z niemiecką 
żandarmerią polową, w której „Wilk” wykazał się niezwykłą 
odwagą, broniąc swych współtowarzyszy. Wydarzenie to 
okazało się pierwszym działaniem zbrojnym Powstania War-
szawskiego znacznie poprzedzającym godzinę „W”. 7 sierpnia 
młody Janek został ranny i kilka tygodni spędził w szpitalu. 
Wrócił do Powstania w początkach września będąc w ochro-
nie dowództwa Żoliborza – ppłka „Żywiciela”. Za bohaterską 
postawę został dwukrotnie odznaczony Krzyżem Walecznych. 

Po upadku Powstania trafił wraz ze swymi współto-
warzyszami broni do obozu jenieckiego – Stalag XI A Al-
tengrabow w Niemczech, gdzie po jakimś czasie został 
wciągnięty w działalność konspiracyjną. Dzięki znajomo-
ści języka francuskiego – oswobodzony przez Ameryka-
nów - opuścił obóz 3 maja 1945 roku wraz z żołnierzami 
francuskimi, belgijskimi i holenderskimi. Dzień później obóz 
wyzwoliły wojska sowieckie. Znalazłszy się w okupacyjnej 
strefie angielskiej, uniknął bez wątpienia aresztowania 
NKWD, tropiącej żołnierzy Kedywu AK. 

Po wyzwoleniu uczęszczał do liceum wojskowego  
w Langwasser koło Norymbergi, gdzie zdał maturę. Oczekując 
na wizę do USA - dokąd zaprosił go stryj Wiesław - znalazł 
zatrudnienie jako bibliotekarz w polskim Gimnazjum i Liceum  
w Coburgu w Bawarii. Był tam wraz z ks. Zbigniewem Deli-
matem współorganizatorem Związku Harcerstwa Polskiego.

Pomimo możliwości emigracji do Stanów Zjednoczo-
nych, w kwietniu 1947 roku zdecydował o powrocie do kraju. 
Przekroczywszy granicę ujawnił się na mocy ogłoszonej 
wówczas amnestii. Przybył do Gdańska, gdzie wraz z matką 
znalazł lokum w mieszkaniu jej brata Henryka. Zachęcony 

Profesor Jan Domaniewski 
1928-2009
Krzysztof Nierzwicki
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jeszcze w liceum wojskowym przez swego przyjaciela Jacka 
Tomaszewskiego, postanowił podjąć studia medyczne. Skie-
rował swe kroki do gdańskiej Akademii Medycznej. Dzie-
kanem wydziału był wówczas wybitny chirurg prof. Kornel 
Michejda, który zachęcił Jana do podjęcia studiów. Z tego 
okresu, jako swego mistrza wspomina profesora anatomii 
patologicznej Wilhelma Czarnockiego. W 1952 roku uzy-
skał dyplom lekarza i rozpoczął pracę w szpitalu w Elblą-
gu jako lekarz chorób wewnętrznych i anatomo-patolog.  
W 1954 roku uzyskał I, a w 1958 II stopień specjalizacji.  
W tym czasie rozpoczęły się problemy ze służbą bezpie-
czeństwa, której odmówił współpracy. Nieustanne nęka-
nia oraz groźba aresztowania pod zarzutem szpiegostwa 
na rzecz Niemiec zmusiły Jana Domaniewskiego w 1959 
roku do wyjazdu z Elbląga. Wcześniej wygrał on konkurs na 
kierownika Zakładu Patomorfologii Szpitala im. A. Jurasza  
w Bydgoszczy. Stanowisko to objął 1 kwietnia 1959 roku.

Od początku pociągała go dydaktyka i pragnienie dzie-
lenia się swoją wiedzą. Przybywszy do Bydgoszczy, związał 
się z istniejącym tutaj od 1951 roku ośrodkiem szkoleniowym 
warszawskiego Studium Doskonalenia Lekarzy, gdzie prowa-
dził kształcenie na kursach podstawowych z patomorfologii. 
Po pięciu latach pracy w Bydgoszczy doktoryzował się na 
Akademii Medycznej w Gdańsku. W tym okresie został spe-
cjalistą wojewódzkim w dziedzinie patomorfologii. W pięć 
lat później habilitował się w Studium Doskonalenia Lekarzy 
w Warszawie. Uzyskanie stopnia naukowego doktora habili-
towanego przyniosło propozycję objęcia kierownictwa Za-
kładu Patomorfologii szpitala MSW w stolicy, którą odrzucił 
w pragnieniu dalszej pracy w Bydgoszczy. Został wówczas 
pełnomocnikiem do spraw organizacji w Bydgoszczy Ze-
społu Nauczania Klinicznego Gdańskiej Akademii Medycz-
nej. Sfinalizowanie owego zadania nastąpiło w 1972 roku. Dr 
hab. Jan Domaniewski został wówczas docentem AMG oraz 
kierownikiem zakładu patomorfologii.

Trzy lata dzielące powstanie Zespołu Nauczania Klinicz-
nego od powołania w Bydgoszczy Filii Akademii Medycznej 
w Gdańsku doc. Domaniewski wypełnił intensywną pracą 
dydaktyczną obejmując jednocześnie funkcję zastępcy dy-
rektora Szpitala im. A. Jurasza do spraw naukowo-dydaktycz-
nych.  W 1975 roku został kierownikiem bydgoskiej Filii AMG z 
zamiejscowym Oddziałem Wydziału Lekarskiego, zaś z chwilą 
przekształcenia jej w II Wydział Lekarski Akademii Medycz-
nej w Gdańsku (1979), podjął się pełnienia funkcji dziekana. 

Rok ten przyniósł również kolejny etap w rozwoju naukowym 
Jana Domaniewskiego. Rada Państwa 13 września nadała mu 
bowiem tytuł profesora nadzwyczajnego. Od tego momentu 
pozostał tylko krok do utworzenia w Bydgoszczy samodziel-
nej Akademii Medycznej. Determinacja prof. Domaniewskie-
go oraz zaangażowanie władz wojewódzkich doprowadziły 
do tego w 1984 r. Pierwsza inauguracja roku akademickiego 
odbyła się w październiku 1984 r. Uroczystość ta stała się po-
czątkiem Centralnych Inauguracji Roku Akademickiego Aka-
demii Medycznych.

Powołanie w Bydgoszczy samodzielnej Akademii Me-
dycznej było ukoronowaniem wieloletnich starań prof. Do-
maniewskiego, więc jemu to właśnie powierzono pełnie-
nie funkcji pierwszego rektora nowej Uczelni. Profesor swe 
nowe obowiązki traktował z niezwykłym oddaniem. Jeszcze  
w pierwszym roku swojej kadencji dokończył budowę zakła-
dów teoretycznych oraz podjął ogromne wysiłki, aby uzyskać 
ich wyposażenie. Trzeba pamiętać, że były to czasy niezwykle 
trudne – koniec stanu wojennego oraz wielki kryzys obejmu-
jący wszystkie obszary gospodarki naszego kraju. Do ważnych 
zadań tamtego okresu należała również potężna inwestycja 
rozbudowy i modernizacji Szpitala im. A. Jurasza – przyszłej 
podstawowej bazy klinicznej Akademii Medycznej. Szpital 
uroczyście przekazano w użytkowanie w 1989 roku. Zwiększył 
on wówczas trzykrotnie swą kubaturę. 

Pierwsza kadencja rektorska obejmująca lata 1984-
1987 nie zakończyła przygody z zarządzaniem Uczelnią. 
W 1987 r. Profesora Domaniewskiego obrano na następną 
kadencję, a po sześcioletniej przerwie (1990-1996), kiedy 
to funkcję rektora pełnił prof. Józef Kałużny, stanowisko to 
powierzono Janowi Domaniewskiemu na kolejne dwie ka-
dencje (1996-1999 i 1999-2002). W sumie – biorąc pod 
uwagę kierownictwo Filii AMG oraz 12-letnie sprawowanie 
funkcji rektora – prof. Domaniewski przez 18 lat zarządzał 
uczelnią medyczną w Bydgoszczy. W tym czasie dopro-
wadził do przekształcenia Akademii z dwuwydziałowej  
o dwu kierunkach nauczania w trzywydziałową o siedmiu 
kierunkach i kilkukrotnego zwiększenia liczby studentów. 
Ostatnim etapem kariery naukowej Jana Domaniewskiego 
było nadanie mu w 1989 roku przez Radę Państwa tytu-
łu naukowego profesora zwyczajnego nauk medycznych. 
Z chwilą zakończenia służby na stanowisku rektora, prof. 
Domaniewski nie zaprzestał swej aktywności zawodo-
wej. Pracował najpierw na Wydziale Lekarskim Collegium 

Jedno z wielu spotkań, dzięki którym powstawała książka wywiad-rzeka z prof. dr. hab. Janem Domaniewskim „Oddany spra-
wie”, po lewej - prof. dr hab. Jan Domaniewski, po prawej - autor książki, dr Krzysztof Nierzwicki
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Medicum UMK, później zaś, po powołaniu na Wydziale Nauk 
o Zdrowiu nowego Zakładu Patologii Nowotworów zloka-
lizowanego w bydgoskim Centrum Onkologii związał się  
w ostatnich latach z tą właśnie jednostką. Otoczony swymi 
uczniami dumnie opowiadał o tym ultranowoczesnym la-
boratorium, w którym pełnił rolę eksperta i konsultanta. 

Profesor Domaniewski obok swych rozlicznych zajęć, 
jakie przyszło mu realizować w 18-letniej karierze zarządzają-
cego Uczelnią, wielką uwagę zwracał także na pracę nauko-
wą oraz kształcenie młodej kadry. Nic więc dziwnego, że po 
50 latach pracy Profesora w grodzie nad Brdą mówi się dziś 
o budowaniu przez niego bydgoskiej szkoły patomorfologii. 
We wspomnianym już wywiadzie, jaki opublikowano w końcu 
2009 roku, tak odniósł się do tego zagadnienia: Rzeczywi-
ście przez te kilkadziesiąt lat starałem się stworzyć bydgo-
ską szkołę patomorfologii klinicznej wyraźnie ukierunkowaną 
na histoklinikę i immunologię chorób serca i naczyń oraz na 
histoklinikę i immunologię nowotworów. Dążyłem do skupie-
nia wokół siebie nie tylko licznych uczniów patomorfologów 
i innych osób niebędących lekarzami, ale również klinicystów 
zainteresowanych tymi najgroźniejszymi chorobami cywili-
zacji. Moim współpracownikom starałem się wpajać umie-
jętności prowadzenia badań zespołowych, co pozwala na 
kompleksowe opracowanie analizowanych problemów. Pra-
gnąłem wykształcić typ nowoczesnego patologa przerzuca-
jącego pomost pomiędzy patomorfologią a kliniką.

Znaczący dorobek naukowy obejmujący blisko 180 
prac naukowych był rezultatem zogniskowania wysiłków 
badawczych Profesora nad zagadnieniami patomorfolo-
gii klinicznej. Profesor tak mówi o swych dokonaniach na 
tym polu: Jeśli idzie o badania naukowe, to ukierunkowane 
były one głównie na choroby układu krążenia i nowotwo-
rowe, będące przyczyną trzech czwartych zgonów w Pol-
sce. Niektóre z prac badawczych dotyczyły epidemiologii, 
profilaktyki i analizy czynników chorobotwórczych, inne 
zaś wczesnego wykrywania chorób, a także wskazywania 
postępowania diagnostycznego i terapeutycznego, zmie-
rzającego do poprawienia zdrowotności społeczeństwa.

Ogromne zasługi położył prof. Domaniewski również 
na polu kształcenia młodej kadry. Był to kolejny ważny ele-
ment budowania w grodzie nad Brdą swoistej szkoły pato-
morfologii. Głównymi elementami działalności edukacyj-
nej Profesora było prowadzenie szkoleń podyplomowych, 
promotorstwo rozpraw doktorskich, a także patronat nad 
lekarzami specjalizującymi się w patomorfologii. W sumie  
z erudycyjnej wiedzy prof. Domaniewskiego skorzystało 
kilka setek medyków, którzy odbyli w kierowanym przez 
niego Zakładzie bądź to staże specjalizacyjne, bądź przy-
gotowywali swe dysertacje doktorskie. Tych ostatnich było 
w sumie 34, z czego kilka osób w dalszej kolejności uzyska-
ło stopień naukowy doktora habilitowanego. 

Działalność lecznicza, naukowa a także dydaktyczna, 
dzięki której prof. Domaniewski wykształcił wielu specja-
listów przyczyniły się bez wątpienia do rozwoju zarówno 
bydgoskiej, jak i polskiej patomorfologii. Środowisko lekar-
skie odwdzięczyło się za to w sposób szczególny, przy-
znając Profesorowi w 2002 r. swój najwyższy laur – me- 
dal Gloria Medicinae. Profesor odznaczenie to cenił sobie 
ogromnie. Ukochana przez niego Uczelnia również nie po-
została dłużna swemu założycielowi, nadając Janowi Do-
maniewskiemu w 2004 roku najważniejsze wyróżnienie 
akademickie – doktorat honoris causa. 

Osobnym nurtem aktywności Jana Domaniewskiego 
było członkostwo w różnego rodzaju towarzystwach nauko-

wych, a także w organizacjach o charakterze społecznym.  
W 1959 roku wstąpił do Bydgoskiego Towarzystwa Nauko-
wego, sekretarzując przez kilka lat Komisji Nauk Medycznych 
oraz zasiadając we władzach Wydziału Nauk Przyrodniczych. 
W latach 1978-1980 pełnił funkcję zastępcy sekretarza ge-
neralnego zarządu BTN, po czym został wybrany jego pre-
zesem, pozostając na tym stanowisku do 1987 roku. BTN nie 
było jedynym, w którego działalność zaangażował się prof. 
Domaniewski. Swoją energię koncentrował przede wszyst-
kim na pracach w ramach najpierw Polskiego Towarzystwa 
Anatomopatologów, przekształconego następnie w Pol-
skie Towarzystwo Patologów. Profesor, jako patomorfolog  
z drugim stopniem specjalizacji był w 1958 r. jego członkiem 
założycielem, współtworząc następnie oddział gdański. Po 
przybyciu do Bydgoszczy zabiegał najpierw o powołanie od-
działu gdańsko-bydgoskiego, aż w końcu w 1971 r. przyczy-
nił się do uniezależnienia w tym względzie Bydgoszczy od 
Gdańska. W 1973 roku powierzono mu funkcję wiceprezesa 
Zarządu Głównego Towarzystwa, zaś w 1989 roku ustępujący 
Zarząd przegłosował kandydaturę Jana Domaniewskiego na 
prezesa PTP. Biorąc pod uwagę intensywne zabiegi mające 
wówczas na celu rozbudowę Akademii Medycznej w Byd-
goszczy Profesor nie przyjął tej zaszczytnej funkcji.

W 1996 r. prof. Domaniewski wstąpił do Związku Po-
wstańców Warszawskich, by po dziesięciu latach objąć 
prezesurę Zarządu Koła Terenowego w Bydgoszczy tej or-
ganizacji. Szalenie wysoko cenił sobie działalność w Związ-
ku, aktywnie też włączał się w organizację wszystkich waż-
nych obchodów i jubileuszy, które wymagały obecności 
powstańców warszawskich. Do ostatnich dni swego życia 
z ogromnym poświęceniem wspierał topniejące szeregi 
swych powstańczych przyjaciół, nie opuszczając ich w po-
trzebie, chorujących odwiedzając w domach czy wreszcie 
uczestnicząc w pogrzebach, kiedy – jak mawiał – odcho-
dzili na Wieczną Wartę.

W listopadzie 2009 roku społeczność akademicka 
uhonorowała Profesora, organizując obchody jego 50-lecia 
pracy w grodzie nad Brdą. Uroczystość uświetnili rekto-
rzy oraz senat Uniwersytetu, a także wszyscy najważniejsi 
przedstawiciele władz samorządowych województwa kujaw-
sko-pomorskiego m.in. z marszałkiem województwa, prezy-
dentami Bydgoszczy i Torunia, czy też przewodniczącymi rad 
obu tych miast na czele. Szczęśliwego Jubilata obdarowano 
wspomnianą już publikacją będącą obszernym, bogato ilu-
strowanym fotograficznie wywiadem, a także… szczenięciem 
owczarka niemieckiego. Było to nawiązanie do powstańczej 
przeszłości Profesora, kiedy – jak już wspomniano – przy-
jął pseudonim „Wilk”. „Pragniemy ofiarować „Wilkowi” wilka” 
– mówiła podczas swego wystąpienia prof. Małgorzata Ta-
fil-Klawe – Prorektor UMK ds. Collegium Medicum. Tryska-
jąc humorem, uradowany, wyraźnie jednak wzruszony prof. 
Domaniewski w ciepłych słowach podziękował za wspaniałą 
uroczystość. Wszyscy podziwiali jego witalność i znakomitą 
– pomimo upływu lat – kondycję. Nikt wówczas nie przy-
puszczał, że za miesiąc już go pośród nas nie będzie. W kilka 
dni po obchodach, nabawiwszy się jakiejś infekcji trafił do 
szpitala A. Jurasza – tego, o którego rozwój i kondycję za-
biegał przez lata swego zarządzania Uczelnią. Zmarł na dzień 
przed Wigilią Bożego Narodzenia, pozostawiwszy w smutku 
tak ukochaną Rodzinę, jak i liczne grono przyjaciół. 

dr Krzysztof Nierzwicki jest autorem książki wywiadu-rzeki z prof. dr. hab. Janem 
Domaniewskim „Oddany sprawie”, która ukazała się w listopadzie 2009 roku

Tekst ukazał się po raz pierwszy w 2011 roku. Teraz w okresie jubileuszowym ma 
na celu przybliżenie postaci założyciela Akademii Medycznej w Bydgoszczy nowym 
pokoleniom pracowników i studentów CM UMK
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40-lecie powstania Akademii Medycznej w Bydgoszczy 
oraz 20-lecie połączenia Akademii Medycznej w Byd-
goszczy z Uniwersytetem Mikołaja Kopernika w Toruniu 
i utworzenie Collegium Medicum UMK to powody, dla 
których Uczelnia celebrowała Jubileusz.

25 listopada w Filharmonii Pomorskiej w Bydgosz-
czy odbyły się uroczystości związane z dwiema waż-
nymi dla naszego Uniwersytetu rocznicami. Zgodnie 
z programem wydarzenia odbyło się uroczyste posie-
dzenie Rady Rektorskiej i Senatu. Jubileusz otworzył 
i przywitał gości JM Rektor UMK - prof. Andrzej Tretyn. 
Przemówienie wygłosił również Prorektor ds. Collegium 
Medicum – prof. Dariusz Grzanka.

Wśród całego wachlarza wydarzeń, które miały 
miejsce podczas obchodów Jubileuszu, goście mieli 
szansę posłuchać wspólnego występu Chóru Akade-
mickiego UMK oraz Chóru Collegium Medicum. Uroczy-
stość uświetnił też wykład dr. Krzysztofa Nierzwickiego 
pt. „Z dziejów akademickiego nauczania medycyny 
w Bydgoszczy”.

Z rąk wicemarszałka województwa, Collegium Me-
dicum UMK otrzymało Medal Unitas Durat w uzna-
niu zasług na rzecz województwa kujawsko- pomor-
skiego. Ustanowiony w 2009 roku Medal Marszałka 

Województwa Kujawsko-Pomorskiego Unitas Durat 
Palatinatus Cuiaviano-Pomeraniensis przyznawany jest 
za szczególne zasługi na rzecz regionu. 

Punktem kulminacyjnym Jubileuszu było wręczenie 
wyróżnień Laurus Aesculapii dla szczególnie zasłużo-
nych pracowników Uczelni. Nagroda stworzona w Roku 
Jubileuszy z inicjatywy władz rektorskich jest dowodem 
uznania za pełną zaangażowania pracę naukową i dy-
daktyczną oraz wiedzę i doświadczenie przekazywane 
licznym pokoleniom studentów i młodych pracowników 
nauki. Honoruje ona tych, którzy mają szczególne zasłu-
gi dla rozwoju Collegium Medicum UMK. 

Statuetka składa się z dwóch szklanych bloków – 
jeden z nich odwołuje się do okresu trwania Akademii 
Medycznej w Bydgoszczy, licząc od momentu jej zało-
żenia w 1984 roku, drugi z niebieskim akcentem kolory-
stycznym zaczerpniętym z kodu wizualnego UMK od-
nosi się do działalności Collegium Medicum w ramach 
Uniwersytetu.

Pierwszymi laureatami Nagrody Laurus Aesculapii 
zostali: prof. Mieczysława Czerwionka-Szaflarska, prof. 
Gerard Drewa, prof. Arkadiusz Jawień, prof. Jan Kopce-
wicz i prof. Mariusz Wysocki.

Jubileusz
Collegium Medicum

Jubileuszowa gala w Filharmonii Pomorskiej w Bydgoszczy, podczas której uczczono okrągłe rocznice: 40-lecia powstania Aka-
demii Medycznej i 20–lecia istnienia Collegium Medicum w strukturach UMK, 25 listopada 2024 r.
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Sylwetki nagrodzonych:

Prof. dr hab. Mieczysława
Czerwionka-Szaflarska

urodziła się 9 września 1945 roku w Kobiórze w wo-
jewództwie katowickim. Ukończyła Wydział Lekarski 
Śląskiej Akademii Medycznej w Katowicach w 1970 
roku. Tam się doktoryzowała w 1973 roku, a habilitację 
uzyskała w Akademii Medycznej w Bydgoszczy w 1989 
roku. W roku 1976 zdobyła II st. specjalizacji w dziedzi-
nie pediatrii, w 1997 r. – II st. w dziedzinie alergologii, 
w 1998 r. – II st. w dziedzinie gastroenterologii, a w roku 
2014 uzyskała specjalizację z gastroenterologii dzie-
cięcej. W latach 1970-1973 była asystentem Instytutu 
Pediatrii w Zabrzu Akademii Medycznej w Katowicach. 
Od roku 1973 związana była zawodowo z Bydgoszczą, 
gdzie rozpoczęła pracę w Wojewódzkim Szpitalu Dzie-
cięcym, a następnie w Szpitalu Uniwersyteckim nr 1 im. 
dr. A. Jurasza w Klinice Chorób Dzieci, pracując ko-
lejno jako adiunkt i docent. W latach 1989-2015 była 
kierownikiem Katedry Pediatrii, Alergologii i Gastroen-
terologii Akademii Medycznej im. Ludwika Rydygie-
ra w Bydgoszczy (od 2004 roku Collegium Medicum 
UMK). Prof. dr hab. Mieczysława Czerwionka-Szaflarska 
w latach 1990-1996 pełniła funkcję dziekana Wydziału 
Lekarskiego ówczesnej Akademii Medycznej im. Ludwi-
ka Rydygiera w Bydgoszczy. W latach 1996-1999 była 
prorektorem ds. studenckich, a w latach 2002-2004 
– prorektorem ds. nauki i współpracy z zagranicą. W la-
tach 2004-2005 pełniła funkcję pełnomocnika rektora 
UMK ds. nauki i współpracy z zagranicą Collegium Me-
dicum UMK. Była założycielką Stowarzyszenia Pomocy 
Dzieciom z Chorobą Glutenową, od 1983 roku człon-
kiem zarządu Bydgoskiego Towarzystwa Lekarskiego, 
przez ostatnie kadencje wiceprezesem PTL, członkiem 
Polskiego Towarzystwa Gastroenterologii, Hepatologii 
i Żywienia Dziecka (przez dwie kadencje prezesem), 
wiceprezesem Polskiego Towarzystwa Pediatrycznego 
oraz przewodniczącą Oddziału Bydgoskiego Polskie-
go Towarzystwa Pediatrycznego. Wypromowała 60 
doktorów. Została odznaczona Krzyżem Kawalerskim 

Orderu Odrodzenia Polski oraz odznakami honorowymi 
„Za zasługi dla miasta Bydgoszczy” i „Za wzorową pracę 
w służbie zdrowia”. Przez 13 lat pełniła funkcję konsul-
tanta wojewódzkiego w dziedzinie pediatrii, w roku 2013 
została powołana na stanowisko konsultanta krajowe-
go ds. gastroenterologii dziecięcej. Przez 18 lat od 1997 
roku była dyrektorem Podyplomowej Szkoły Polskiego 
Towarzystwa Pediatrycznego. Została uhonorowana 
przez dzieci Orderem Uśmiechu (1997), a przez środo-
wisko lekarskie medalami „Gloria Medicine” (2014) oraz 
„Gloria Pediatriae”. Otrzymała także Oskara Pediatrii 
przyznawanego przez Polskie Towarzystwo Pediatryczne 
(2009) oraz tytuł „Kobiety Medycyny” nadawany przez 
redakcję Portali Medycznych (2015). 

Prof. dr hab. Gerard Drewa

urodził się w Poznaniu w 1941 roku. Jest absolwentem 
Wydziału Biologii i Nauk o Ziemi Uniwersytetu Mikołaja 
Kopernika w Toruniu (1967). Stopień doktora nauk me-
dycznych uzyskał w Akademii Medycznej w Gdańsku 
na podstawie rozprawy doktorskiej pt. „Wpływ benzo-
pirenu i metylocholantrenu na aktywność niektórych 
hydroliz lizosomalnych w skórze myszy białych „BN” 
i czarnych „C57BL” w początkowym okresie karcyno-
genezy” (1973). Stopień doktora habilitowanego otrzy-
mał w Akademii Rolniczej w Szczecinie na podstawie 
rozprawy „Badania nad wpływem olejów napędowych 
i detergentu ABS na garnelę Crangon crangon L.” 
(1985). Od 1990 roku prof. AM w Bydgoszczy, od 2001 
roku prof. zwyczajny. Pracował w Akademii Medycznej 
w Gdańsku w Katedrze i Zakładzie Biologii i Parazytologii 
jako asystent wolontariusz, asystent techniczny, dokto-
rant, starszy asystent i adiunkt w latach 1969-1984. Był 
kierownikiem Laboratorium Analitycznego w Szpitalu 
Chorób Płuc w Dzierżążnie (1972-1978) oraz kierowni-
kiem Liceum Pielęgniarskiego w Kartuzach (1979-1983). 
Od 1984 roku pracował w Katedrze i Zakładzie Biologii 
Medycznej Akademii Medycznej w Bydgoszczy (obec-
nie Katedrze Biologii Medycznej CM UMK) jako adiunkt, 
p.o. kierownika, docent, a w latach 1986-2010 jako kie-
rownik Katedry. Był dziekanem Wydziału Lekarskiego 
(1987-1990, 2002-2005), prorektorem ds. studenckich 
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(1990-1996) oraz pełnomocnikiem rektora ds. zorga-
nizowania Wydziału Pielęgniarskiego (III 1996-VI 1997). 
Członek Polskiego Towarzystwa Anatomicznego (1989-), 
Polskiego Towarzystwa Fizjologicznego (1990-), Pol-
skiego Towarzystwa Histologicznego (1990-), Polskiego 
Towarzystwa Genetycznego (1994-), Kapituły Nagród 
i Stypendiów Naukowych przy Prezydencie Bydgoszczy 
(1995-). Podejmował problematykę badawczą z zakresu 
sozologii, zanieczyszczenia wód Zatoki Gdańskiej, na-
stępnie onkologii eksperymentalnej oraz roli hydrolaz li-
zosomalnych i enzymów antyoksydacyjnych w patologii 
chorób nowotworowych, genetyki, parazytologii lekar-
skiej, biblistyki, biografistyki i innych. Uczestniczył w IV 
wyprawie stacji naukowo-badawczej Polskiej Akademii 
Nauk na Antarktydzie (1978/1979). Współtworzył wraz 
z innymi kierownikami katedr biologii medycznej aka-
demii medycznych w Polsce ramowy program przed-
miotu „biologia medyczna”, a w latach 1989-1996, na 
zlecenie Ministra Zdrowia, pracował nad utworzeniem 
ogólnopolskiego programu ramowego, tzw. programu 
minimum i listą umiejętności dla absolwenta wydzia-
łu lekarskiego. Autor ponad 120 publikacji naukowych 
(artykułów, książek, podręczników, skryptów) oraz nie 
mniejszej liczby doniesień zjazdowych, recenzji, refe-
ratów oraz opracowań popularnonaukowych. Został 
odznaczony m.in. Złotym Krzyżem Zasługi oraz odznaką 
honorową „Za zasługi dla miasta Bydgoszczy”.

Prof. dr hab. Arkadiusz Jawień

urodził się w 1952 roku w Gorzowie Wielkopolskim. Stu-
dia ukończył na Wydziale Lekarskim Akademii Medycz-
nej w Poznaniu. Pracę zawodową rozpoczął 1 paździer-
nika 1977 roku jako stażysta w Klinice Chirurgii Ogólnej 
w Bydgoszczy, która była wówczas częścią Zespołu 
Nauczania Klinicznego gdańskiej Akademii Medycznej 
w Bydgoszczy. W roku 1978 uzyskał etat młodszego asy-
stenta. W 1983 roku na Akademii Medycznej w Gdańsku 
obronił pracę doktorską pt. „Ocena przydatności badań 
ultradźwiękowych u osób narażonych na przewlekłe 
działanie wibracji”. Odbył wiele staży zagranicznych, 
m.in. w 1988 roku otrzymał 3-letnie stypendium na 
podjęcie badań w zakresie biologii naczyń na Universi-
ty of Washington w Seattle w Stanach Zjednoczonych. 

W trakcie pobytu w USA prof. dr hab. Arkadiusz Jawień 
wygrał konkurs na stanowisko ordynatora Oddziału Chi-
rurgii Ogólnej w Szpitalu Wojewódzkim w Bydgoszczy, 
które objął 2 grudnia 1991 roku. W roku 1993 w miejsce 
Oddziału Chirurgii Ogólnej powołano Katedrę i Klinikę 
Chirurgii Ogólnej Akademii Medycznej w Bydgoszczy, 
którą prof. dr hab. Arkadiusz Jawień prowadził do 31 
grudnia 2011 roku. W styczniu 2012 roku wraz z częścią 
zespołu naczyniowego przeniósł się do Szpitala Uniwer-
syteckiego nr 1 w Bydgoszczy, gdzie utworzył Katedrę 
i Klinikę Chirurgii Naczyniowej i Angiologii, którą kiero-
wał do 2024 roku. Profesor specjalizuje się w chirurgii 
ogólnej, naczyniowej i angiologii. Jego główne zainte-
resowania naukowe to chirurgia wewnątrznaczyniowa, 
badania przesiewowe w tętniaku aorty brzusznej, lecze-
nie zakażonych protez naczyniowych, stopa cukrzyco-
wa, zespół pozakrzepowy, leczenie ran przewlekłych. 
Wprowadził w regionie nowoczesne leczenie tętniaków 
piersiowo-brzusznych za pomocą tzw. stentgraftów 
branchowanych, co pozwoliło włączyć Bydgoszcz do 
jednego z trzech najbardziej aktywnych ośrodków chi-
rurgii wewnątrznaczyniowej w Polsce. Jednocześnie 
prof. dr hab. Arkadiusz Jawień jest dyrektorem Centrum 
Kształcenia w Języku Angielskim Collegium Medicum 
UMK. Był wieloletnim redaktorem naczelnym czasopi-
sma „Acta Angiologica”, aktualnie jest redaktorem na-
czelnym czasopisma „Leczenie Ran”. Jest autorem lub 
współautorem ponad 300 prac naukowych. W 2013 r. 
jako jedyny Polak w historii został wybrany członkiem 
zarządu Europejskiego Towarzystwa Leczenia Ran (Eu-
ropean Wound Management Association – EWMA). 
W późniejszych latach został także prezesem Polskiego 
Towarzystwa Chirurgii Naczyniowej (2018-2020) oraz 
prezydentem European Society for Vascular Surgery 
(2015). W latach 2010-2012 pełnił funkcję Ambasado-
ra Regionu, a w 2013 roku został Mistrzem Mowy Pol-
skiej, a w roku 2018 otrzymał Bydgoski Autograf. Pro-
fesor jest także doktorem honoris causa Uniwersytetu 
Medycznego im. Karola Marcinkowskiego w Poznaniu.  

Prof. dr hab. Jan Kopcewicz

urodził się w 1940 r. w miejscowości Brzyska, pow. 
Jasło. Maturę zdał w 1956 r. w II Liceum Ogólnokształ-
cącym w Toruniu. W tym samym roku zaczął studiować 



Ju
b

ile
us

ze

29

biologię na Uniwersytecie Mikołaja Kopernika. Studia 
ukończył w 1961 r., specjalizując się w zakresie fizjologii 
i biochemii roślin, a następnie po studiach podjął pracę 
jako asystent w Katedrze Fizjologii Roślin UMK. Rozpra-
wę doktorską na podstawie pracy „Studia nad endo-
gennymi giberelinami i inhibitorami wzrostu w rozwoju 
sosny zwyczajnej (Pinus silvestris L.)” obronił w 1968 r., 
a habilitował się w roku 1972 podstawie rozprawy „Stu-
dia nad fizjologiczną rolą hormonów estrogennych 
w procesach wzrostu i rozwoju roślin”. Tytuł profesora 
nauk biologicznych otrzymał w 1980 roku. Działalność 
naukowa prof. Jana Kopcewicza dotyczy fizjologicznych 
i molekularnych mechanizmów wzrostu i rozwoju roślin. 
Jest on autorem ponad 200 rozpraw i artykułów na-
ukowych drukowanych w czasopismach zagranicznych 
i krajowych. Jest także autorem i współautorem pięciu 
książek naukowych, przede wszystkim zaś podstawo-
wego podręcznika polskiego „Fizjologia roślin”, którego 
jest współautorem i redaktorem naukowym kolejnych 
wydań. Brał udział w pracach badawczych nad rolą fi-
tochromu i naturalnych regulatorów wzrostu w kontroli 
fotoperiodycznej indukcji kwitnienia. Pod jego kierun-
kiem 14 osób uzyskało doktoraty, a 186 osób magisteria. 
Był recenzentem 14 przewodów profesorskich, 18 ha-
bilitacyjnych i 28 doktorskich. Przebywał wielokrotnie 
na długo- i krótkoterminowych stażach naukowych, 
między innymi w Cornell University, Michigan State 
University, Wake Forest University, U.S. Department of 
Agriculture w USA oraz w wielu uniwersytetach euro-
pejskich. W czasie pracy na UMK pełnił szereg funk-
cji organizacyjnych. W latach 1975–1981 był dyrekto-
rem Instytutu Biologii i Ochrony Środowiska. W latach 
1996–1999 oraz 2005–2008 był dziekanem Wydziału 
Biologii i Nauk o Ziemi. W roku 1981 został prorektorem, 
a w latach 1982–1984, 1987–1990 oraz 1999–2005 
czterokrotnie sprawował funkcję rektora UMK. Profesor 
Jan Kopcewicz jest wieloletnim członkiem Komitetu Fi-
zjologii, Genetyki i Hodowli Roślin oraz Komitetu Botaniki 
PAN, członkiem Rad Naukowych Instytutu Fizjologii Ro-
ślin i Instytutu Dendrologii Polskiej Akademii Nauk. Jest 
członkiem honorowym Polskiego Towarzystwa Biologii 
Eksperymentalnej Roślin, członkiem Polskiego Towarzy-
stwa Botanicznego, Polskiego Towarzystwa Biochemicz-
nego oraz licznych stowarzyszeń międzynarodowych. 
W 2011 roku został wyróżniony „Convallaria Copernica-
na” Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu. 

Prof. dr hab. Mariusz Wysocki

urodził się w Gdańsku w 1952 roku. Ukończył Wydział Le-
karski Akademii Medycznej w Gdańsku (1977). Na uczelni 
gdańskiej napisał pracę doktorską zatytułowaną „Zacho-
wanie się antygenu karcynoembrionalnego i alfafetopro-
teiny w surowicy krwi dzieci zdrowych oraz w wybranych 
stanach chorobowych” (1984). Rozprawę habilitacyjną 
pod tytułem „Analiza rozwoju dzieci chorych na ostrą 
białaczkę limfoblastyczną oraz wpływu leczenia przeciw-
nowotworowego na wydzielanie hormonu wzrostu i czyn-
ność gruczołu tarczowego” obronił na Akademii Medycz-
nej w Bydgoszczy (1994). Prof. uczelniany od 2001, prof. od 
2001 r., prof. zw. od 2004 r. Specjalizację I stopnia z pedia-
trii uzyskał w 1980 roku, a II stopnia – w 1984 roku. Odbył 
staże w Samodzielnej Pracowni Immunologii AM w Gdań-
sku, Klinice Hematologii i Chorób Rozrostowych Instytutu 
Pediatrii Akademii Medycznej w Warszawie, University 
Hospital w Kopenhadze (stypendium rządu duńskiego), 
Postgraduate Medical School w Paediatric Clinic w Bra-
tysławie (Słowacja) oraz w University Hospital Queen’s 
Medical w Centre w Nottingham (Anglia). W latach 1977-
1981 był kolejno stażystą, asystentem i starszym asysten-
tem w Wojewódzkim Szpitalu Zespolonym w Bydgoszczy, 
w tym w Szpitalu Dziecięcym (1977-1981). Pracował jako 
starszy asystent w Klinice Chorób Dzieci w bydgoskiej Filii 
AM w Gdańsku, od 1985 r. jako adiunkt w Katedrze i Klini-
ce Pediatrii, Hematologii i Onkologii już samodzielnej AM 
w Bydgoszczy (dodatkowo kierownik Pracowni Cytome-
trii Przepływowej). W latach 2000-2022 był kierownikiem 
Katedry i Kliniki Pediatrii, Hematologii i Onkologii. Był pro-
dziekanem Wydziału Lekarskiego (1999-2002) i pełno-
mocnikiem rektora ds. klinicznych i kształcenia podyplo-
mowego Collegium Medicum w Bydgoszczy (2008-2012). 
Zajmował się oceną wyników leczenia chorób nowotwo-
rowych u dzieci, zakażeniem wirusem zapalenia wątroby 
typu B i C u dzieci z chorobą nowotworową, opornością 
komórek nowotworowych na cytostatyki oraz immuno-
logią kliniczną. Twórca jednego z największych ośrodków 
przeszczepu szpiku kostnego dla dzieci w Polsce północ-
nej. Członek Towarzystwa Przyjaciół Dzieci. Współpraco-
wał z fundacją Iskierka – organizacją pożytku publiczne-
go działającą na rzecz dzieci z chorobą nowotworową. Był 
zaangażowany w działalność 17. Finału Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy, której tematem było wczesne wy-
krywanie chorób nowotworowych u dzieci. Wyróżniony 
nagrodą Bydgoszczanin Roku oraz Bydgoskim Autografem 
(2021). Członek Polskiego Towarzystwa Pediatrycznego 
(w Zarządzie Oddziału Bydgoskiego 1992-1999), współ-
założyciel i członek Zarządu Polskiego Towarzystwa Onko-
logii i Hematologii Dziecięcej (1999-), International Society 
of Paediatric Oncology, Międzynarodowego Towarzystwa 
Onkologów Dziecięcych (SIOP), Polskiego Towarzystwa 
Hematologów i Transfuzjologów, Polskiego Towarzystwa 
Lekarskiego, Polskiego Towarzystwa Cytometrii, Polskiego 
Towarzystwa Endokrynologów Dziecięcych, Bydgoskie-
go Towarzystwa Naukowego oraz Towarzystwa Pomocy 
Dzieciom (współzałożyciel i członek Zarządu Koła Pomocy 
Dzieciom z Chorobą Nowotworową). Uhonorowany Brą-
zowym, Srebrnym i Złotym Krzyżem Zasługi, odznaką „Za 
wzorowa pracę w Służbie Zdrowia”, laureat nagród rek-
torskich oraz Ministra Zdrowia i Opieki Społecznej. Autor 
niemal 300 publikacji naukowych i ponad 500 opracowań 
zjazdowych. Współautor rozdziałów w „Onkologii i hema-
tologii dziecięcej”.

biogramy oprac. Monika Kubiak
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Jubileuszowa gala w Filharmonii Pomorskiej w Bydgoszczy, podczas której uczczono okrągłe rocznice: 40-lecia powstania Aka-
demii Medycznej i 20–lecia istnienia w strukturach UMK Collegium Medicum, 25 listopada 2024 r., pierwszymi laureatami Na-
grody Laurus Aesculapii zostali: prof. Mieczysława Czerwionka-Szaflarska, prof. Gerard Drewa, prof. Arkadiusz Jawień, prof. Jan 
Kopcewicz i prof. Mariusz Wysocki

W pierwszym rzędzie zasiadają czterej laureaci Nagrody Laurus Aesculapii, od lewej: prof. Mariusz Wysocki, prof. Arkadiusz Ja-
wień, prof. Gerard Drewa oraz prof. Mieczysława Czerwionka-Szaflarska
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80 lat UMK.
Urodziny z rozmachem!
Marzenie o Uniwersytecie było marzeniem iście astro-
nomicznym: pozornie odległe jak gwiazdy, ale karmione 
sławą wielkiego astronoma urodzonego w Toruniu – Mi-
kołaja Kopernika – wspominał początki Uczelni Rektor 
prof. dr hab. Andrzej Tretyn podczas wystąpienia z oka-
zji Święta Uniwersytetu i jubileuszu 80-lecia UMK.

Tegoroczne Święto Uniwersytetu – choć tradycyj-
nie celebrowane 19 lutego w rocznicę urodzin Mikołaja 
Kopernika, patrona Uczelni – miało wyjątkowy charakter 
ze względu na obchody 80-lecia istnienia UMK. Okrą-
głe urodziny Uniwersytetu szerzej wpisują się w Rok 
Jubileuszy – w roku akademickim 2024/2025 świętu-
jemy bowiem także 40. rocznicę utworzenia Akademii 
Medycznej w Bydgoszczy oraz 20-lecie jej połączenia 
z UMK i powołania Collegium Medicum.

Obchody Święta Uniwersytetu rozpoczęły się zło-
żeniem kwiatów pod pomnikiem Mikołaja Kopernika 
w 552. rocznicę urodzin astronoma. Orszak akade-
micki – otwarty dla wszystkich, którzy chcieli do niego 

dołączyć – przeszedł na Rynek Staromiejski spod Cen-
trum Kulturalno-Kongresowego Jordanki.

Następnie uroczystości przeniosły się do Auli, gdzie 
społeczności Uniwersytetu w świętowaniu towarzyszyło 
szerokie grono znamienitych gości, m.in. minister nauki 
i szkolnictwa wyższego Marcin Kulasek, parlamenta-
rzyści, przedstawiciele władz samorządowych, a także 
rektorzy i rektorki, którzy dzień wcześniej uczestniczy-
li w posiedzeniu Konferencji Rektorów Uniwersytetów 
Polskich, organizowanym przez UMK.

Minister Marcin Kulasek, składając wspólnocie 
czelni życzenia z okazji jubileuszu, podkreślał ostatnie 
sukcesy UMK: stałą obecność w najważniejszych mię-
dzynarodowych rankingach, status uczelni badawczej 
uzyskany w ministerialnym konkursie IDUB, przynależ-
ność do europejskich sojuszy, inwestycje w infrastruk-
turę, rozwój oferty kształcenia czy osiągnięcia nauko-
we potwierdzone chociażby grantami ERC dla dwojga 
naszych naukowców: prof. Kathariny Boguslawski i prof. 
Piotra Wcisły z Wydziału Fizyki, Astronomii i Informatyki 

Szczególny punkt programu tegorocznego Święta Uniwersytetu stanowiło nadanie godności doktora honoris causa prof. Odedowi 
Galorowi z Uniwersytetu Browna w Providence, na zdjęciu od lewej: prof. dr hab. Magdalena Osińska, prof. dr hab. Andrzej Tretyn, 
JM Rektor Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu oraz prof. Oded Galor
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Stosowanej. – Oby pierwszy polski optyczny zegar ato-
mowy, który powstał w murach tej Uczelni, nadal z wy-
jątkową precyzją odmierzał czas, działając na korzyść 
toruńskiego uniwersytetu, a co za tym idzie – całej 
nauki polskiej – dodał minister.

W swoim jubileuszowym wystąpieniu Rektor prof. 
dr hab. Andrzej Tretyn nawiązał do początków Uniwer-
sytetu, który – wbrew trudnym warunkom i infrastruk-
turalnym brakom – powstał dzięki determinacji i pasji 
swoich twórców. Rektor przywołał również kamienie 
milowe w rozwoju Uczelni: budowę miasteczka aka-
demickiego, transformację ustrojową, rozwój nowych 
kierunków i obszarów badań, połączenie z Akademią 
Medyczną w Bydgoszczy i wreszcie – uzyskanie statu-
su uczelni badawczej oraz partnerstwo w YUFE i YERUN.

Nowoczesny, europejski uniwersytet, a takim je-
steśmy, rozumie swoje zadania i świadomy jest odpo-
wiedzialności za rozwój społeczeństwa – dodał prof. 
Andrzej Tretyn. – Odgrywa istotną rolę w postępie cy-
wilizacyjnym i uczy, jak mądrze z niego korzystać. Jest 
liderem zmian będących odpowiedzią na nowe wy-
zwania. W dzisiejszych czasach uniwersytet musi brać 

udział w mądrej transformacji ekologicznej i energe-
tycznej, w zmianach polityki miejskiej i partycypacyjnej 
budowie lokalnych wspólnot.

Szczególny punkt programu tegorocznego Święta 
Uniwersytetu stanowiło nadanie godności doktora ho-
noris causa prof. Odedowi Galorowi, wybitnemu eko-
nomiście z Uniwersytetu Browna w Providence, twórcy 
zunifikowanej teorii wzrostu gospodarczego. O przyzna-
niu honorowego tytułu zdecydował Senat UMK uchwałą 
nr 78 z 17 grudnia 2024 r. na podstawie wybitnego do-
robku uczonego. Sylwetkę laureata przybliżyła dr hab. 
Marlena Ciechan-Kujawa, prof. UMK, dziekan Wydziału 
Nauk Ekonomicznych i Zarządzania, a laudatio wygłosiła 
promotorka doktoratu prof. dr hab. Magdalena Osińska 
z WNEiZ. Co ciekawe, wyróżnienie wręczone prof. Galo-
rowi przy okazji jubileuszu 80-lecia UMK jest 80. dokto-
ratem honoris causa przyznanym przez naszą Uczelnię.

Z głęboką wdzięcznością i pokorą przyjmuję to za-
szczytne wyróżnienie od waszego szacownego Uniwer-
sytetu – powiedział prof. Oded Galor. – To kamień milowy, 
kulminacja mojej niezachwianej pasji w dążeniu do wie-
dzy. Dla akademika, który znaczącą część swojej kariery 
poświęcił na zrozumienie głębokiego i nieprzemijającego 
wpływu historii, szczególnie satysfakcjonujący jest fakt 
otrzymania tytułu w tak urzekającym mieście jak Toruń. 
Spacerując jego brukowanymi uliczkami, nie sposób uciec 
od intelektualnej i kulturalnej świetności, która rozkwitała 
tu przez wieki. To dziedzictwo, które stanowi fundament 
waszego wspaniałego Uniwersytetu. Jestem zaszczycony, 
że zostałem włączony do jego wspólnoty.

Tego dnia poznaliśmy również laureata tegorocz-
nej Nagrody Naukowej „Ratio et Spes”. Został nim ks. 
dr Paweł Kaszuba z Uniwersytetu Papieskiego Jana 
Pawła II za pracę „Modelowanie etyczne cyberprze-
strzeni z perspektywy osoby. Projekt personalistycznej 
etyki cyberprzestrzeni”.

Wyjątkowym wyróżnieniem – Medalem za Zasługi 
Położone dla Rozwoju Uczelni uhonorowani zostali dr 
hab. Michał F. Woźniak, prof. UMK z Wydziału Sztuk Pięk-
nych oraz prof. dr hab. Jan Styczyński z Wydziału Le-
karskiego Collegium Medicum. Medal przyznawany jest 

Na zdjęciu uhonorowani Medalem za Zasługi Położone dla 
Rozwoju Uczelni: prof. dr hab. Jan Styczyński z Wydziału Le-
karskiego (po lewej) i dr hab. Michał F. Woźniak, prof. UMK  
z Wydziału Sztuk Pięknych (pośrodku) w towarzystwie Rektora 
UMK prof. dr. hab. Andrzeja Tretyna

Od prawej: prof. dr hab. Andrzej Tretyn, Rektor UMK oraz Prorektorzy Uniwersytetu Mikołaja Kopernika, zdjęcie stylizowane na 
okładkę ostatniej płyty Beatlesów na przejściu dla pieszych na Abbey Road
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od 1975 r. osobom, które swoją działalnością w sposób 
szczególny przyczyniły się do promocji Uczelni w kraju 
i za granicą, bądź wspomogły rozwój badań naukowych, 
życia naukowego i społecznego na UMK.

Święto Uniwersytetu było także okazją do wręcze-
nia tytułów Honorowego Profesora. Otrzymali je:

Prof. dr hab. Mirosław Bączyk z Wydziału Prawa i Ad-
ministracji – w dowód uznania za znaczący wpływ na 
rozwój prywatnego prawa bankowego, prawa wekslowe-
go i prawa zobowiązań kształtujący orzecznictwo sądów 
polskich oraz kierunki rozwoju polskiej bankowości;

Prof. dr hab. Edward Szłyk z Wydziału Chemii  
– w dowód uznania za znaczący wkład w rozwój in-
nowacyjnych kierunków badań w naukach chemicz-
nych oraz działalność organizacyjną, które w znaczą-
cy sposób przyczyniły się do rozwoju i rozsławienia 
Uniwersytetu;

Prof. dr hab. Jerzy Witold Wiśniewski z Wydziału 
Nauk Ekonomicznych i Zarządzania – w dowód uzna-
nia za znaczący wpływ na rozwój ekonometrii, eduka-
cji ekonomicznej oraz zasług organizacyjnych na rzecz 
środowiska akademickiego.

Godność Honorowego Profesora przyznaje Senat Uni-
wersytetu na wniosek Kapituły Wyróżnień Honorowych. 
Jest ona nadawana profesorom o wybitnym dorobku na-
ukowym, którzy w ostatnim roku akademickim odeszli na 
emeryturę. Po raz pierwszy tytuł przyznano w roku 2015.

Od tego samego roku Uniwersytet buduje również 
grono swoich Ambasadorów, wyróżniając absolwentów, 
którzy osiągnęli znaczące sukcesy w nauce, kulturze, 
sztuce, polityce lub działalności gospodarczej i promują 
Uczelnię w swojej codziennej działalności. W tym roku 
tytuły Ambasadora UMK otrzymali:

Krzysztof P. Czyżewski – prawnik i powieściopisarz;
Paweł Gulewski – prezydent Torunia;
Anna Kalinowska – członkini zarządu i dyrektorka 

w firmie Henkell Freixenet Polska;
Aleksandra Łukomska-Smulska – przedsiębiorczyni 

i liderka społeczna;
Monika Michniak – prezeska Cereal Partners Poland 

Toruń-Pacific;
dr Monika Wiśniewska – dyrektorka Centrum No-

woczesności Młyn Wiedzy.
19 lutego podczas uroczystości w Auli UMK nastą-

piło także przekazanie dyplomów nowym doktorom 
habilitowanym oraz promocja doktorska. W 80-letniej 
historii Uniwersytetu stopień doktora habilitowanego 
nadano 1586 uczonym, z czego 45 w minionym roku. 
Doktorat zrealizowało na UMK 5995 osób, z czego 138 
w minionym roku. Promocja doktorska w Collegium Me-
dicum odbędzie się 25 kwietnia.

portal.umk.pl

Profesor Oded Galor doktorem honoris causa UMK

Prof. Oded Galor, wybitny ekonomista z Uniwersytetu 
Browna w Providence odebrał w czasie Święta Uni-
wersytetu tytuł doktora honoris causa UMK. Wyróż-
nienie przyznano naukowcowi w dowód uznania jego 
zasług w badaniach nad przyczynami rozwoju eko-
nomicznego i za sformułowanie zunifikowanej teorii 
wzrostu gospodarczego.

O przyznaniu honorowego tytułu prof. Odedowi Ga-
lorowi zdecydował Senat UMK uchwałą nr 78 z 17 grudnia 
2024 r. na podstawie wybitnego dorobku uczonego. Syl-
wetkę laureata przybliżyła dr hab. Marlena Ciechan-Ku-
jawa, prof. UMK, dziekan Wydziału Nauk Ekonomicznych  
i Zarządzania, a laudatio wygłosiła promotorka doktoratu 
prof. dr hab. Magdalena Osińska z WNEiZ.

Prof. Oded Galor, wybitny ekonomista uznawany za 
pioniera badań w obszarach wzrostu i rozwoju porównaw-
czego, ekonomii populacji i ekonomii ewolucyjnej, zajmu-
je prestiżowe stanowisko profesora ekonomii Herberta 
H. Goldbergera na Uniwersytecie Browna w Providence. 
Znany ze swoich innowacyjnych badań i głębokiego po-
dejścia interdyscyplinarnego zmienił współczesne rozu-
mienie długoterminowej dynamiki gospodarczej, skupiając 
się na wzajemnym oddziaływaniu populacji, technologii  
i nierówności w całej historii ludzkości.

Akademicka podróż Odeda Galora rozpoczęła się na 
Uniwersytecie Hebrajskim w Jerozolimie, gdzie uzyskał 
tytuł licencjata i magistra ekonomii. Stopień doktora uzy-
skał na Uniwersytecie Columbia w 1984 roku, co było po-
czątkiem jego znakomitej kariery akademickiej. Wkrótce 
rozpoczął pracę na Uniwersytecie Browna, gdzie stał się 
centralną postacią w zakresie rozwijania teorii ekonomicz-
nej i mentoringu przyszłych naukowców. Profesor Galor 
był także profesorem wizytującym na takich uczelniach 
jak Uniwersytet Harvarda, Massachusetts Institute of 
Technology czy też Uniwersytet Hebrajski w Jerozolimie, 
zwiększając znacząco swój wpływ na globalną naukę.

Głównym filarem jego wkładu w naukę jest stwo-
rzenie i rozwój ujednoliconej teorii wzrostu – nowator-
skiej ramy integrującej spostrzeżenia dotyczące historii, 
biologii i ekonomii oraz wyjaśniającej przejście społe-
czeństw z tysiącletniej stagnacji do zrównoważonego 
wzrostu gospodarczego. Jego przełomowa książka pt. 
Unified Growth Theory (2011) jest powszechnie uważana 
za kamień węgielny w tej dziedzinie. Praca z 2022 roku 
– The Journey of Humanity: The Origins of Wealth and 
Inequality, badająca podstawowe siły kształtujące roz-
wój człowieka, ugruntowała pozycję naukową Profesora. 
Książka, przetłumaczona na ponad 30 języków, zdobyła 

Wydarzenia towarzyszące 
Jubileuszowi Uczelni
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„Ratio et Spes” to nagroda przyznawana wspólnie od 
2020 r. przez Uniwersytet Mikołaja Kopernika w Toruniu i 
Fundację Watykańską Joseph Ratzinger – Benedykt XVI

Laureatem międzynarodowej Nagrody Naukowej 
„Ratio et Spes”, wręczonej podczas Święta Uniwersy-
tetu, został w tym roku ks. dr Paweł Kaszuba z Uniwer-
sytetu Papieskiego Jana Pawła II w Krakowie.

„Ratio et Spes” to nagroda przyznawana wspólnie 
od 2020 r. przez Uniwersytet Mikołaja Kopernika w To-
runiu i Fundację Watykańską Joseph Ratzinger – Bene-
dykt XVI za wybitną interdyscyplinarną publikację na-
ukową lub cykl publikacji mieszczących się w corocznie 
określanej problematyce.

Szóstej edycji towarzyszył temat „Etyczna komuni-
kacja jako czynnik budowania wspólnoty w świetle wy-
zwań edukacyjnych w cyfrowym świecie”. Zdaniem jury 
najlepiej w tę problematykę wpisuje się praca „Modelo-
wanie etyczne cyberprzestrzeni z perspektywy osoby. 
Projekt personalistycznej etyki cyberprzestrzeni” ks. dr. 
Pawła Kaszuby.

Tegoroczny laureat Nagrody to doktor nauk huma-
nistycznych w dyscyplinie filozofia, absolwent dzienni-
karstwa, wykładowca na Wydziale Nauk o Komunikacji 
Uniwersytetu Papieskiego Jana Pawła II w Krakowie, ad-
iunkt w Katedrze Kultury Cyfrowej i Etyki Mediów. Ks. dr 
Paweł Kaszuba jest członkiem Polskiego Towarzystwa 
Komunikacji Społecznej, dyrektor radia i telewizji Aka-
demickiego Centrum Mediów UPJPII. Jego zaintereso-
wania naukowe koncentrują się wokół tematyki: etyka 
mediów, aksjologia mediów cyfrowych i komunikacji, 
etyka cyberprzestrzeni, etyka algorytmów sztucznej 
inteligencji, relacje człowiek nowe technologie cyfrowe, 
zagrożenia i cyberbezpieczeństwo, nowe technologie.

portal.umk.pl

Nagroda „Ratio et Spes”

prestiżowe wyróżnienia, w tym Yaesu Book Award (Grand 
Prize) w Japonii, i została wymieniona wśród 13 najlep-
szych książek filozoficznych i ideowych „The Times”  
w 2022 roku. Obie prace potwierdziły rolę prof. Galora 
jako lidera myśli w zakresie zrozumienia czynników napę-
dzających zarówno dobrobyt, jak i nierówności.

Publikacje prof. Galora uzyskały indeks Hirscha na 
poziomie 33 w Web of Science, 38 w Scopusie i 65  
w Google Scholar. Według RePeC, serwisu opracowane-
go dla ekonomii, biznesu, finansów i ekonometrii, nauko-
wiec należy do 1 proc. najbardziej wpływowych ekono-
mistów na świecie, z indeksem Hirscha wynoszącym 45.

Badania prof. Galora dostarczyły dogłębnych spo-
strzeżeń na takie tematy jak różnorodność genetyczna, 

fragmentacja kulturowa i źródła nierówności. Jego ar-
tykuły naukowe zostały opublikowane w wiodących 
czasopismach, w tym w „American Economic Review”, 
„Econometrica” i „Review of Economic Studies”, rzuca-
jąc światło na głęboko zakorzenione czynniki historycz-
ne, geograficzne i kulturowe wpływające na współcze-
sne dysproporcje ekonomiczne, umacniając reputację 
autora jako lidera myśli w tej dziedzinie.

Wybitne osiągnięcia naukowe prof. Galora zostały 
docenione licznymi honorowymi doktoratami przyznany-
mi m.in. przez Uniwersytet Ekonomii i Biznesu w Atenach, 
Université Catholique de Louvain i Uniwersytet Ekonomicz-
ny w Poznaniu. Oded Galor jest również członkiem takich 
organizacji jak Econometric Society i Academy of Europe.

Prof. Oded Galor od 1995 roku pełnił także funkcję 
redaktora naczelnego „Journal of Economic Growth”  
i zajmował stanowiska redakcyjne w innych znanych 
czasopismach, w tym „Journal of Population Economics 
i Macroeconomic Dynamics”.

Wpływ prof. Galora wykracza daleko poza środo-
wisko akademickie. Na zaproszenie wygłaszał przemó-
wienia otwierające na ważnych konferencjach, w tym na 
Sympozjum Zdrowia Cyfrowego ONZ, a także prestiżowe 
wykłady, takie jak Rafael del Pino Master Lecture, czy też 
Copernican Lecture. Jego publiczne zaangażowanie, obej-
mujące udział w podcastach, wystąpienia w mediach i na 
festiwalach książek, przybliżyło szerszej publiczności jego 
działalność naukową, czyniąc skomplikowane teorie eko-
nomiczne przystępnymi i istotnymi.

portal.umk.pl

Wystąpienie prof. Odeda Galora, doktora honoris causa 
UMK, uświetniło obchody Święta Uniwersytetu i jubileuszu 
80-lecia Uczelni

Od prawej: prof. dr hab. Andrzej Tretyn, Rektor UMK, Biskup 
Bydgoski Krzysztof Włodarczyk oraz ks. dr Paweł Kaszuba  
z Uniwersytetu Papieskiego Jana Pawła II w Krakowie, laureat 
nagrody „Ratio et Spes” 2024
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Troje naukowców z UMK: prof. Sebastian Mikołajczak, 
prof. Andrzej Szahaj oraz prof. Eugenia Gospodarek-
-Komkowska (CM UMK) znalazło się w gronie najlep-
szych badaczy w kraju. Nagrody Ministra odebrali 
podczas Gali Nauki Polskiej, która towarzyszyła ob-
chodom jubileuszu 80-lecia UMK.

Gala odbyła się z okazji Dnia Nauki Polskiej, który 
przypada 19 lutego, w rocznicę urodzin Mikołaja Ko-
pernika. Święto obchodzono już po raz szósty – usta-
nowiono je w 2020 r., aby docenić pracę naukowców 
i uhonorować tych badaczy, których odkrycia miały 
kluczowy wpływ na rozwój intelektualny, społeczny  
i gospodarczy Polski.

Uroczystość odbyła się w Centrum Kulturalno-
-Kongresowym Jordanki, a zorganizowało ją Minister-
stwo Nauki i Szkolnictwa Wyższego we współpracy 
z Uniwersytetem Mikołaja Kopernika, który tego dnia 
celebrował swoje święto oraz kulminację obchodów 
80-lecia Uczelni.

Nawiązał do nich w swoim wystąpieniu minister 
nauki i szkolnictwa wyższego Marcin Kulasek:

80 lat temu powstała uczelnia, która stała się 
jednym z najważniejszych ośrodków akademickich 
w Polsce. Kształci pokolenia naukowców, lekarzy, in-
żynierów, artystów i myślicieli. UMK od lat wyznacza 
standardy w badaniach i dydaktyce, nieustannie się 
rozwijając i budując swoją renomę na arenie między-
narodowej – zaznaczył minister. – Duma, tradycja, 
nowoczesność – to wartości, które od 80 lat definiują 
UMK i budują jego niezachwianą pozycję w polskiej  
i europejskiej nauce.

Marcin Kulasek podkreślał także, że polska nauka 
jest na światowym poziomie, a krajowe uczelnie nie-
ustannie się rozwijają. Przyznał jednak, że sektor po-
trzebuje stabilnych fundamentów, a zadaniem mini-
sterstwa jest stworzenie warunków, które umożliwią 
naukowcom skupienie się na badaniach i dydaktyce, 

nie zaś na biurokracji. – Dążymy do wzrostu nakładów 
na naukę do poziomu 3 proc. PKB, ale już osiągnięcie 
średniej europejskiej 2,2 proc. dałoby istotny impuls 
rozwojowy – mówił minister.

Szef resortu nauki zakomunikował rozpoczęcie 
prac nad nowymi zasadami oceny działalności nauko-
wej, które mają być jasne, sprawiedliwe i przejrzyste, 
a przede wszystkim wypracowane wspólnie ze śro-
dowiskiem naukowym. Obwieścił, że ministerstwo nie 
tylko podejmuje walkę z pseudonauką, ale dąży rów-
nież do eliminacji z systemu finansowania tzw. fabryki 
artykułów i czasopism, które nie spełniają standardów 
rzetelnej nauki.

Ważnym punktem programu Gali było wręcze-
nie indywidualnych i zespołowych Nagród Ministra za 
szczególnie osiągnięcia w działalności organizacyjnej, 
wdrożeniowej, naukowej i dydaktycznej oraz za cało-
kształt dokonań. W gronie wyróżnionych znalazło się 
troje naukowców z UMK.

Za znaczące osiągnięcie w zakresie działalności na-
ukowej nagrodzono dr. hab. Sebastiana Mikołajczaka, 
prof. UMK z Katedry Architektury Wnętrz i Rzeźby na Wy-
dziale Sztuk Pięknych UMK. Laureat zajmuje się rzeźbą, 
instalacją, medalierstwem i projektowaniem monet. 
Współpracuje z Mennicą Polską, projektuje monety ko-
lekcjonerskie i obiegowe dla Narodowego Banku Polskie-
go oraz emitentów zagranicznych. Swoją twórczość pre-
zentował na wystawach indywidualnych i zespołowych, 
zarówno krajowych, jak i zagranicznych. Jest członkiem 
Międzynarodowej Federacji Sztuki Medalierskiej FIDEM, 
Polskiego Stowarzyszenia Sztuki Medalierskiej oraz Sto-
warzyszenia Artystycznego Otwarte. Laureat wielu na-
gród i wyróżnień, autor znaczących publikacji i wystąpień 
na krajowych i zagranicznych konferencjach.

Prof. dr hab. Andrzej Szahaj z Katedry Filozofii Spo-
łecznej z Wydziału Filozofii i Nauk Społecznych otrzymał 
nagrodę za całokształt dorobku. Laureat jest autorem 

Naukowcy UMK wyróżnieni na Gali Nauki Polskiej

Prof. Eugenia Gospodarek-Komkowska – jako członkini zespołu dr Agaty Pietrzyk z Uniwersytetu Jagiellońskiego – otrzymała 
nagrodę zespołową w zakresie działalności dydaktycznej
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Wystawa z okazji Jubileuszu UMK 
- Sztuka wyobraźni Jacka Yerki
Jacek Yerka, światowej sławy artysta z Torunia, po raz 
drugi w tym roku odwiedził Uniwersytet Mikołaja Koper-
nika. Obie wizyty były kluczowymi wydarzeniami arty-
stycznej części programu obchodów Roku Jubileuszy.

Pierwszy raz artysta spotkał się z widzami 18 stycznia 
podczas wernisażu wystawy jego dzieł w Galerii Dworzec 
Zachodni w „Od Nowie”. Tym razem, 17 lutego, pojawił 
się w tym samym miejscu, by opowiedzieć o swojej ar-
tystycznej drodze. Uczestnicy spotkania mieli okazję do 
zadawania własnych pytań i zdobycia autografu Yerki 
na okolicznościowym albumie. Spotkanie poprowadziły 
Małgorzata Tarkowska-Kochańska i dr Monika Bryl.

Otwarciu wystawy prac Jacka Yerki, ktore miało 
miejsce 18 stycznia 2025 r. i którą do 7 marca można 
było oglądać w Galerii Dworzec Zachodni w „Od Nowie” 
towarzyszył nadkomplet publiczności. – Podobno trwa 
najbardziej depresyjny tydzień w roku, cieszę się, że 
moimi obrazami, które dla niektórych są aż nazbyt ko-
lorowe, będę mógł trochę podnieść nastrój w tym cza-
sie – żartował artysta podczas wernisażu.

Wystawa prac Jacka Yerki zatytułowana „Wyśniony 
świat” jest jednym z najważniejszych wydarzeń w pro-
gramie obchodów jubileuszu 80-lecia istnienia Uni-
wersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu. Pomysł, by to 
właśnie ten artysta uświetnił Rok Jubileuszy UMK, jest 
nieprzypadkowy. Yerka pochodzi z Torunia, jest absol-
wentem Wydziału Sztuk Pięknych UMK, a w roku 2015 
otrzymał zaszczytny tytuł Ambasadora UMK.

Na ekspozycję, której kuratorkami są Anna Wal-
kowska i Małgorzata Tarkowska-Kochańska, złożyło się 

kilkadziesiąt prac mistrza: obrazów, oryginalnych pla-
katów z początków jego drogi artystycznej oraz szereg 
artefaktów związanych z artystą. Jacek Yerka specjalnie 
na tę okazję stworzył obraz „A na deser Toruń”, przed-
stawiający przefiltrowaną przez niezwykłą wyobraźnię 
i wrażliwość twórcy panoramę toruńskiej starówki. 
Rozpoznamy w niej sylwetki charakterystycznych dla 
miasta budynków: monumentalnej katedry św. Janów, 
kościoła św. Jakuba, Ratusza Staromiejskiego, kościo-
ła pw. Ducha Świętego czy Krzywej Wieży – wszystkie  
w słodkiej czekoladowo-lukrowej polewie.

Wernisaż wystawy odbył się 18 stycznia – zainte-
resowanie wydarzeniem było tak duże, że wejściówki 
rozeszły się w zaledwie trzy godziny. Ekspozycję otwo-
rzył oficjalnie rektor UMK prof. dr hab. Andrzej Tretyn. 
– Kiedy prorektorka prof. Joanna Kucharzewska zapro-
ponowała, by z okazji jubileuszu zorganizować wystawę 
prac naszego znakomitego absolwenta, nieco wątpiłem, 
czy uda się tak wielkiego artystę ściągnąć do tak ma-
łego miasta i być może nie za wielkiego Uniwersytetu  
– przyznał rektor. – Ale udało się! Dziękuje panu Jacko-
wi Yerce, że przyjął nasze zaproszenie.

Dr hab. Joanna Kucharzewska, prof. UMK, prorek-
torka ds. promocji i współpracy z otoczeniem społecz-
no-gospodarczym podkreśliła, że to pierwsze, ale nie 
ostatnie wydarzenie artystyczne w programie obcho-
dów Roku Jubileuszy UMK: 

Będziemy pokazywać państwu polską sztukę współ-
czesną zarówno w galeriach na terenie naszego kam-
pusu uniwersyteckiego, jak i niezwykłych, prestiżowych 

ponad stu publikacji naukowych, w tym kilkunastu ksią-
żek. Należy do Komitetu Nauk Filozoficznych Polskiej 
Akademii Nauk oraz Komitetu Nauk o Kulturze Polskiej 
Akademii Nauk. Odbył wiele zagranicznych staży, m.in. 
na uniwersytetach w Oxfordzie, Cambridge, Berkeley. 
Jest także stypendystą fundacji Fulbrighta, Mellona, 
Forda, Rockefellera, Kościuszkowskiej oraz American 
Council of Learned Societies. Wielokrotnie wygłaszał 
wykłady i brał udział w konferencjach na całym świecie, 
m.in. w USA, Japonii, Brazylii, Francji, Portugalii, Niem-
czech, Danii, Finlandii, Wielkiej Brytanii. Dwa razy otrzy-
mał nagrodę indywidualną Ministra Edukacji Narodowej 
oraz wielokrotnie wyróżniony przez JM Rektora UMK. 
Odznaczony Srebrnym Krzyżem Zasługi. Jego naukowe 
zainteresowania dotyczą filozofii polityki, filozofii kultury 
oraz teorii interpretacji tekstów.

Trzecią laureatką jest prof. dr hab. Eugenia Gospo-
darek-Komkowska z Katedry Mikrobiologii na Wydzia-
le Farmaceutycznym Collegium Medicum UMK. Jako 
członkini zespołu dr Agaty Pietrzyk z Uniwersytetu 
Jagiellońskiego otrzymała nagrodę zespołową w za-
kresie działalności dydaktycznej. Prof. Gospodarek-
-Komkowska ukończyła studia biologiczne na Akade-
mii Pomorskiej w Słupsku, doktorat w zakresie biologii 

medycznej obroniła w 1991 r., habilitację uzyskała  
w 2000 r., a tytuł profesora – w 2014 r. W Katedrze 
Mikrobiologii pracuje od 1986 r., jest autorką kilkuset 
artykułów, kilkudziesięciu rozdziałów w monografiach, 
ma na swoim koncie także publikacje książkowe. Uho-
norowana m.in. Srebrnym i Złotym Krzyżem Zasługi.

Zaangażowanie każdego z państwa ma realny 
wpływ nie tylko na rozwój technologii, medycyny, go-
spodarki czy edukacji, ale także na codzienne życie 
milionów Polaków. Dzięki naukowcom nasze uczelnie 
są coraz bardziej konkurencyjne na arenie między-
narodowej, a Polska coraz częściej postrzegana jest 
jako kraj innowacji i nowoczesnych rozwiązań – mówił 
minister Kulasek. – Za tę pasję, konsekwencję w dą-
żeniu do doskonałości, za wytrwałość w pokonywaniu 
trudności dziękuję.

Wnioski o przyznanie nagród składały uczelnie wyż-
sze i instytuty badawcze, a oceniał je zespół doradczy. 
W tym roku łącznie nagrody indywidualne i zespołowe 
otrzymało 150 osób. Przyznano je w pięciu kategoriach: 
organizacyjnej – 2, wdrożeniowej – 6, naukowej – 33, dy-
daktycznej – 4 oraz za całokształt dokonań – 20. 

portal.umk.pl
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Jacek Yerka: A na deser Toruń

Jacek Yerka: Lądujące miasto
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przestrzeniach Torunia: w Muzeum Okręgowym oraz  
w Centrum Sztuki Współczesnej „Znaki Czasu” – za-
powiedziała prof. Kucharzewska. – A dziś zaprosiliśmy 

państwa do Akademickiego Centrum Kultury i Sztuki „Od 
Nowa”, gdzie spotykamy się za sprawą wybitnego arty-
sty. Posłużę się słowami amerykańskiego eseisty, który 
powiedział, że nic nie jest równie doskonałe jak wytwór 
wyobraźni. Stając przed pracami Jacka Yerki, jesteśmy 
wciągani do tajemniczego świata artysty, dajemy się zła-
pać w pułapkę poszukiwań najdrobniejszych szczegó-
łów, bibelotów, przedmiotów, które staramy się odnieść 
do rzeczywistości. Jednak rzeczy te są w nietypowych 
kontekstach, znajdują się w nieoczekiwanych miejscach 
i w niespodziewanym sąsiedztwie. Jeśli za wszelką cenę 
próbujemy konfrontować ten świat z rzeczywistością, 
szukamy realistycznych odniesień i powiązań, możemy 
zostać całkowicie zaskoczeni, a nawet bezsilni wobec 
artystycznej fantazji.

O kulisach organizacji wystawy opowiedziała Anna 
Walkowska, jedna z jej kuratorek. Jak się okazało, geneza 
projektu sięga kilku lat wstecz, a jego początków szukać 
należy w… Instytucie Biologii. – Z wykształcenia jestem 
biologiem i pracuję na UMK – mówiła Anna Walkowska. – 
Pewnego razu w naszym pokoju komputerowym w Kate-
drze Mikrobiologii na ścianie pojawił się przepiękny kalen-
darz, ilustrowany – jak się później okazało – twórczością 
Jacka Yerki. Ja się tymi reprodukcjami zachwyciłam, za-
częłam drążyć, czytać, a gdy dowiedziałam się, że artysta 
jest z urodzenia torunianinem, zupełnie przepadłam.

Tak rozpoczęła się fascynacja, która popchnęła 
dotąd niezwiązaną zawodowo ze sztuką Annę Walkow-
ską do organizacji rozmaitych wystaw, m.in. w Galerii 
Dworzec Zachodni, a także do spotkania z Jackiem 
Yerką i zaproszenia go do Torunia.

Toruńska ekspozycja jest osiągnięciem tym większym, 
że niedawno – w 2022 r. – twórczość Jacka Yerki prezen-
towana była na dużej wystawie w Warszawie, a w wypad-
ku tak rozchwytywanego artysty, którego dzieła sprzedają 
się na pniu i rozproszone są w prywatnych kolekcjach na 
całym świecie, każda próba zgromadzenia większej liczby 
prac w jednym miejscu jest ogromnym wyzwaniem.

portal.umk.pl

Spotkanie z Jackiem Yerką w „Od Nowie” 17 lutego 2025 r., od lewej stoją: prof. dr hab. Andrzej Tretyn, Rektor UMK, dr hab. Jo-
anna Kucharzewska, prof. UMK, Prorektorka ds. promocji i współpracy z otoczeniem społeczno-gospodarczym, Jacek Yerka oraz 
Małgorzata Tarkowska-Kochańska 

Tłumy stojące po autograf od Jacka Yerki, „Od Nowa”, 18 stycz-
nia 2025 r.

Tłumy zgromadzone na wernisażu wystawy malarstwa Jacka 
Yerki, „Od Nowa”, 18 stycznia 2025 r.



U
cz

el
ni

a

39

Miliony dla Szpitala Uniwersyteckiego 
nr 1 im. dr. Antoniego Jurasza
Ministerstwo Zdrowia przedstawiło wyniki naboru D1.1.1 „Roz-
wój i modernizacja infrastruktury centrów opieki wysoko-
specjalistycznej i innych podmiotów leczniczych” Krajowego 
Planu Odbudowy i Zwiększania Odporności (KPO). Spośród 
259 wniosków o objęcie przedsięwzięcia wsparciem złożo-
nych w konkursie, po ocenie formalno-horyzontalnej i mery-
torycznej pozytywnie ocenionych zostało 198 wniosków. Do 
objęcia wsparciem rekomendowane są 102 przedsięwzięcia  
o najwyższej uzyskanej punktacji dla danego poziomu SOLO 
I, II, III na łączną kwotę 4 942 273 861 zł.  

Szpital otrzymał dofinansowanie na realizację projek-
tu pn.: „Wzrost efektywności, dostępności i jakości onko-
logicznych usług medycznych poprzez zakup i wymianę 
specjalistycznej aparatury medycznej w Szpitalu Uniwer-
syteckim nr 1 im. dr. A. Jurasza w Bydgoszczy” (KPOD.07.
02-IP.10-0139/24). Wartość całkowita projektu: 85 488 
555,00 zł. Uzyskana kwota dofinansowania: 78 962 076,67 zł. 

Środki z tego naboru przeznaczone są na szpitale i po-
radnie specjalistyczne zakwalifikowane w Krajowej Sieci On-
kologicznej. Dzięki temu wsparciu zakupiony zostanie sprzęt 
medyczny dedykowany pacjentom onkologicznym m.in. 
drugi system chirurgii robotycznej, który będzie wykorzysty-
wany także do przeprowadzania zabiegów laryngologicznych 
w obrębie głowy i szyi,  rezonans magnetyczny, tomograf 
komputerowy, aparaty USG, a ponadto najnowocześniej-
sza specjalistyczna aparatura dla patomorfologii klinicznej, 
bloku operacyjnego, klinik: otolaryngologii, urologii, chirurgii 
wątroby, neurochirurgii, endokrynologii, zakładu endoskopii 
gastroenterologicznej oraz centralnej sterylizatorni.

Szpital Uniwersytecki im. dr. Antoniego Jurasza otrzy-
mał znaczące dofinansowanie na zakup nowoczesnego 

sprzętu diagnostycznego, co stanowi istotny krok w popra-
wie jakości opieki medycznej w regionie kujawsko-pomor-
skim. Zakup ten jest odpowiedzią na rosnącą ilość materiału 
diagnostycznego oraz zwiększające się wymagania wobec 
precyzji i informatywności wyników patomorfologicznych. 
Środki zostaną przeznaczone m.in. na zakup cyfrowych ska-
nerów preparatów histopatologicznych, specjalistycznych 
urządzeń laboratoryjnych niezbędnych do odpowiedniego 
zabezpieczenia materiału tkankowego oraz wykonania wy-
sokiej jakości preparatów mikroskopowych, a także na no-
woczesne systemy informatyczne i sprzęt umożliwiający 
pełnoprofilowe badania molekularne oraz genetyczne. Dzię-
ki tej inwestycji pacjenci z regionu kujawsko-pomorskiego 
zyskają dostęp do precyzyjnego, kompleksowego i szybko 
dostarczanego rozpoznania, co jest kluczowe w skutecznym 
leczeniu chorób nowotworowych. Możliwość konsultacji 
obrazu mikroskopowego w formie cyfrowych skanów z e- 
kspertami z innych wyspecjalizowanych ośrodków, a także 
wykorzystanie nowoczesnych technologii wspieranych przez 
algorytmy AI, znacząco zwiększy jakość i szybkość diagno-
styki. Wprowadzenie pełnoprofilowych badań molekular-
nych i genetycznych umożliwi również dobór odpowied-
niego, często spersonalizowanego leczenia dla pacjentów, 
poprawiając efektywność terapii onkologicznej. Szpital Uni-
wersytecki im. dr. Antoniego Jurasza od lat konsekwentnie 
dba o wdrażanie innowacyjnych technologii, zapewniając 
wysoki standard opieki medycznej. Otrzymane dofinanso-
wanie pozwoli na dalszy rozwój potencjału technologicznego 
placówki, a tym samym na poprawę zdrowia i jakości życia 
mieszkańców regionu kujawsko-pomorskiego.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Centrum Leczenia Dzieci
6 marca 2025 r. w Szpitalu Uniwersyteckim nr 1 im. dr. A. 
Jurasza w Bydgoszczy została podpisana umowa na „Bu-
dowę obiektu Centrum Leczenia Dzieci Szpitala Uniwer-
syteckiego nr 1 im. dr. A. Jurasza w Bydgoszczy” z ERBUD 
S.A. – Liderem konsorcjum z Warszawy oraz PRZEDSIĘ-
BIORSTWEM WIELOBRANŻOWYM „EBUD” PRZEMYSŁÓW-
KA sp. z o. o. – partnerem konsorcjum z Bydgoszczy. 

„Budowa obiektu Centrum Leczenia Dzieci Szpitala 
Uniwersyteckiego nr 1 im. dr. A. Jurasza w Bydgoszczy  
w formule „zaprojektuj-wybuduj-wyposaż” będzie 
prowadzona w zakresie zadania inwestycyjnego pn.: 
„Poprawa jakości i dostępności usług pediatrycznych  
w ramach tworzonego Centrum Leczenia Dzieci Szpitala 
Uniwersyteckiego nr 1 im. dr. A. Jurasza w Bydgoszczy”.

Szpital przeznaczy na inwestycję kwotę 198 635 
809,00 zł brutto, którą w ramach dofinansowania 
otrzymał z Ministerstwa Zdrowia. W oparciu o pod-
pisaną umową powstanie nowy budynek szpitalny,  

w którym znajdować się będą kliniki pediatryczne roz-
proszone obecnie w kilku budynkach Szpitala, uloko-
wane zostaną poradnie specjalistyczne dla dzieci wraz 
z niezbędną częścią dydaktyczną związaną z kształ-
ceniem kadr medycznych, obszarem izby przyjęć, re-
jestracji, diagnostyki, ambulatorium pediatrycznym 
Kliniki Medycyny Ratunkowej, blokiem operacyjnym, 
gabinetami zabiegowymi, pomieszczeniami działalno-
ści pomocniczej (obsługi technicznej), pomieszcze-
niami gospodarczymi związanymi z obsługą (szatnie, 
poczekalnie, ochrona, zaplecze utrzymania czystości  
i higieny, toaletami ogólnodostępnymi, przechowalniami 
itp.), częścią administracyjną, techniczną, magazyno-
wą i socjalną oraz gastronomiczną. Inwestycja obejmu-
je również przebudowę istniejących dróg dojazdowych, 
budowę nowych, w tym dróg pożarowych, chodników, 
miejsc postojowych oraz infrastruktury technicznej  
i zagospodarowanie terenów zielonych.
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Po zakończeniu budowy planowane jest wyposa-
żenie nowych pomieszczeń w sprzęt medyczny, który 
umożliwi zastosowanie nowoczesnych technologii i ob-
niżenie kosztów diagnostyki, oraz skróci czas realizacji 
świadczeń medycznych, a także podniesie komfort le-
czenia małych pacjentów.

Przewidywany termin zakończenia inwestycji wraz  
z uzyskaniem pozwolenia na użytkowanie planowane 
jest na koniec 2027 roku.

Poprawa warunków udzielania świadczeń me-
dycznych pacjentom pediatrycznym, przełoży się 

bezpośrednio na obniżenie ryzyka wystąpienia zaka-
żeń szpitalnych, poprawę warunków sanitarno-epide-
miologicznych, w jakich udzielane są świadczenia opieki 
zdrowotnej pacjentom pediatrycznym, dostosowanie 
infrastruktury Szpitala do realizacji świadczeń medycz-
nych i zabiegowych w trybie tzw. „jednego dnia”, a także 
zapewnienie dostępności architektonicznej dla osób ze 
szczególnymi potrzebami.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Dyrektor Szpitala Uniwersyteckiego nr 1 im. dr. A. Jurasza podpisuje umowę na „Budowę obiektu Centrum Leczenia Dzieci”  
w obecności przedstawicieli firm budowlanych ERBUD S.A. i PRZEDSIĘBIORSTWEM WIELOBRANŻOWYM „EBUD”

UMK i UKW łączą siły
Tematy medyczne i okołomedyczne będą jednym  
z pierwszych obszarów współpracy Uniwersytetu Mi-
kołaja Kopernika w Toruniu z Uniwersytetem Kazimierza 
Wielkiego w Bydgoszczy.

20 grudnia 2025 r. po godz. 12:00 w Centrum On-
kologii im. prof. F. Łukaszczyka w Bydgoszczy, odbyło 
się podpisanie listu intencyjnego w sprawie powołania 
wspólnego Centrum Medycyny Translacyjnej.

Podczas pierwszego w historii obu uczelni wspólnego 
posiedzenia kolegiów rektorskich Uniwersytetu Kazimierza 

Wielkiego w Bydgoszczy i Uniwersytetu Mikołaja Kopernika 
w Toruniu ustalono wstępny zakres i zasady współpracy. 
W pierwszej kolejności zostaną podjęte działania w zakre-
sie tematów i projektów medycznych oraz okołomedycz-
nych, w szczególności rozwijającej się medycyny trans-
lacyjnej. W związku z tym duży nacisk zostanie położony 
na rozszerzenie współpracy pomiędzy UKW i UMK oraz jej 
nawiązanie z innymi podmiotami naukowo-dydaktyczny-
mi, leczniczymi i gospodarczymi w całym regionie.

„To rozpoczyna współpracę na znacznie wyższym 
niż dotąd poziomie”– powiedział Rektor UMK prof. dr 
hab. Andrzej Tretyn, przypominając jednocześnie wcze-
śniejsze ważne doświadczenia we wspólnym tworzeniu 
kierunku weterynaria.

„To bardzo dobry czas na zacieśnianie współpra-
cy. Nasze uczelnie wiele łączy, obie mają charakter 
szerokoprofilowy, możemy więc współdziałać w wielu 
obszarach” – dodał Rektor UKW, prof. dr hab. Bernard 
Mendlik.

Ustalono skierowanie wspólnego wniosku do mar-
szałka województwa kujawsko-pomorskiego w sprawie 
aktualizacji kontraktu terytorialnego. Dotychczasowy 
kontrakt na lata 2014-2020 zapewniał duże wsparcie 
uczelniom w regionie i pozwolił na wiele inwestycji,  
w tym takich, które wprost przekładają się na podjętą 
współpracę. Uczelniom w regionie zależy na kontynuacji 
tej polityki i zacieśnianiu współpracy.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Przedstawiciele Uniwersytetu Mikołaja Kopernika: prof. dr hab. 
Dariusz Grzanka, Prorektor ds. Collegium Medicum, dr hab. 
Joanna Kucharzewska, prof. UMK, Prorektorka ds. promocji  
i współpracy z otoczeniem społeczno-gospodarczym oraz dr 
hab. Magdalena Barwiołek, prof. UMK, Prorektorka ds. kontak-
tów międzynarodowych na spotkaniu z przedstawicielami UKW
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Uniwersyteckie Centrum 
Wsparcia Badań Klinicznych 
Collegium Medicum UMK
Uniwersyteckie Centrum Wsparcia Badań Klinicznych Col-
legium Medicum UMK zajęło wysokie 5 miejsce na liście 
rankingowej w Konkursie na tworzenie i rozwój Centrów 
Wsparcia Badań Klinicznych w ramach Krajowego Planu 
Odbudowy i Zwiększania Odporności (2024/ABM/4/KPO). 
Przyznana kwota wsparcia wynosi 14 679 001,48 zł.

Prezes ABM prof. dr hab. n. med. Wojciech Fendler za-
twierdził listę rankingową zawierającą wyniki Konkursu na 
tworzenie i rozwój Centrów Wsparcia Badań Klinicznych 
(CWBK) w ramach Krajowego Planu Odbudowy i Zwięk-
szania Odporności (KPO), Komponentu D Efektywność, 
dostępność i jakość systemu ochrony zdrowia, Inwestycji 
D3.1.1 Kompleksowy rozwój badań w zakresie nauk me-
dycznych i nauk o zdrowiu. Nabór trwał od 18 lipca 2024 r. 
do 30 września 2024 r. W ramach konkursu złożonych zo-
stało 16 wniosków o objęcie przedsięwzięcia wsparciem. 
Po przeprowadzeniu oceny formalnej oraz oceny meryto-
rycznej, rekomendację do objęcia wsparciem otrzymało 
10 przedsięwzięć, na łączną kwotę 162 675 628,52 zł.

W województwie kujawsko-pomorskim, w Bydgosz-
czy, już wkrótce powstanie nowoczesne Uniwersyteckie 
Centrum Wsparcia Badań Klinicznych, które zostanie włą-
czone do Polskiej Sieci Badań Klinicznych. Pozwoli to na 
wykorzystanie i wsparcie potencjału utworzonego ośrod-
ka, rozwój nauki i badań klinicznych w naszym regionie.

Misją Polskiej Sieci Badań Klinicznych jest zapew-
nienie dostępu potrzebującym pacjentom do nowo-
czesnych form leczenia, poprawy stanu zdrowia i ja-
kości życia z zachowaniem najwyższych światowych 
standardów bezpieczeństwa. Dzięki utworzeniu Cen-
trów Wsparcia Badań Klinicznych polscy pacjenci zy-
skają szansę na udział w dużych międzynarodowych 
badaniach klinicznych oraz dostęp do najbardziej in-
nowacyjnych potencjalnych terapii, bez konieczności 
opuszczania kraju.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Placówka przyjazna osobom 
niewidomym
Collegium Medicum w Bydgoszczy UMK w Toruniu 
otrzymało certyfikat „Placówka przyjazna Osobom 
Niewidomym”. Certyfikat przyznawany jest placówkom 
angażującym się społecznie w działania na rzecz osób 
niepełnosprawnych z dysfunkcją wzroku.

To wyjątkowe wyróżnienie zostało przyznane Uczel-
ni, dzięki wieloletniej aktywności dr Magdaleny Woź-
niak p.o. kierownika Katedry Kosmetologii i Dermatologii 
Estetycznej CM, która od wielu lat jest zaangażowana 
w promocję Uczelni, edukację prozdrowotną, a także 
działalność popularyzatorską i charytatywną oraz dr 
Elżbiety Kaczmarek-Skamiry i mgr Anny Juhnke. 

W tym roku akcja została wsparta przez Dziekana 
Wydziału Farmaceutycznego dr. hab. Marka Foksińskie-
go, prof. UMK, Prodziekana ds. studenckich dr. hab. Ar-
tura Słomkę, prof. UMK oraz dr hab. Igę Hołyńską-Iwan, 
prof. UMK. Szczególne podziękowania należą się również 
studentom za wrażliwość na potrzeby innych, wspólną 
lekcję empatię oraz życzliwości wobec osób słabowi-
dzących i niewidomych.

Celem, który przyświecał obchodom MDBL oraz 
kampanii społecznej „Ja nie widzę Ciebie, Ty zobacz 
mnie!” było kształtowanie postaw społecznych opar-
tych na otwartości i tolerancji wobec osób z niepełno-
sprawnością narządu wzroku, zwiększenie ich integracji 

ze środowiskiem społecznym oraz poprawienie funk-
cjonowania w otoczeniu, a także zapobieganie wyklu-
czeniu oraz przygotowanie społeczeństwa do udzielania 
właściwej pomocy, ale  przede wszystkim zauważenie 
barier i problemów z jakimi zmagają się na co dzień.

Doktor Magdalena Woźniak od lata zaangażowana 
w działalność organizacyjną i społeczną (m.in. koncert 
charytatywny „Gramy dla Andrzeja, pierwsze na Uczelni 
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„Dni Dawcy Szpiku Kostnego i Komórek Macierzystych” 
połączone z rejestracją potencjalnych dawców, akcja 
„Wspólnie przeciwko białaczce”, „Znani i lubiani są z nami”, 
„Dotknijmy różnorodności”, „Toksyczne związki – oblicza  
i skutki uzależnień”, „Dzień Dziecka i stypendia dla dzieci 
domów dziecka i młodzieży z placówek usamodzielnia-
jących”, „Kanapka na granicę”, „Dni Zdrowej Skóry”, cykl 
wykładów i prelekcji dot. leukemii i możliwości, jakie daje 
przeszczep od niespokrewnionego dawcy, mikołajki dla 
dzieci z oddziałów onkologicznych) za szczególną aktyw-
ność, wkład i działania na rzecz osób z niepełnosprawno-
ścią wzrokową w dniu 2 grudnia br. uhonorowana została 
Medalem Przyjaznych Osobom Niewidomym.

Wspólna realizacja celów tej i innych realizowanych 
przez dr Woźniak akcji daje szansę na lepsze funkcjono-
wanie w społeczeństwie wielu wykluczonych społecznie 
osób i pacjentom z różnymi jednostkami chorobowymi 
oraz niepełnosprawnościami. Stają się oni zauważalni 
dla społeczeństwa, ale przede wszystkim dla naszych 
studentów i pracowników Uniwersytetu.

Jesteśmy jedyną Uczelnią w Polsce, która od lat 
angażuje się w tę kampanię oraz jedyną, której po raz 
szósty przyznano to wyjątkowe wyróżnienie.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Collegium Medicum UMK na 
Welconomy Forum w Toruniu
Welconomy Forum w Toruniu to cykliczne wydarzenie, 
które co roku gromadzi przedstawicieli świata nauki, 
biznesu, polityki oraz sektora samorządowego. Jego 
inicjatorem jest Stowarzyszenie Integracja i Współpra-
ca. Do udziału zaproszone są nie tylko osoby chcące 
nawiązać kontakty biznesowe, ale także każdy zain-
teresowany tematami gospodarczymi w skali mikro  
i makro. W tym roku uroczysta inauguracja odbyła się 
w Centrum Kulturalno-Kongresowym Jordanki, a po 
niej zaplanowano sesję plenarną pt. „Prezydencja Polski  
w Radzie Unii Europejskiej. Bezpieczna i silna gospo-
darka, Europo! Droga do odzyskania konkurencyjności”.

Jak każdego roku podczas otwarcia Welconomy zo-
stały wręczone wyróżnienia dla osób i instytucji, które  
w szczególny sposób przysłużyły się polskiej gospodarce  
i społeczeństwu. Laureatem Szmaragdu Welconomy, 
głównej nagrody Forum, został JM Rektor UMK prof. dr 
hab. Andrzej Tretyn. Tą nagrodą twórców Welconomy do-
ceniane są osoby budzące swoją postawą i działalnością 
nadzieję na rozwój naszego kraju. Ponadto wręczono także 
Nagrodę im. Profesora Stefana Mellera, którą przyznaje się 
zwycięzcy konkursu Copernicus Startup Star na najlepszy 
pomysł biznesowy. W tym roku otrzymał ją zespół Data 
Minder: Andżelika Lorenc z Wydziału Farmaceutycznego 
UMK i Maja Kaźmierkiewicz, absolwentka kosmetologii. Ich 
pomysł opiera się na umiejętnej analizie danych w ce-
lach biznesowych i badawczych. Prace nad Data Minder 
są już zaawansowane, a dodatkowe wsparcie inkubacyjne 
zaoferowała laureatkom Fundacja Przedsiębiorczy Toruń. 

Tytuły Promotora Polski otrzymali prof. dr hab. Jacek 
Kubica z Wydziału Lekarskiego oraz absolwenci UMK: dr 
Joanna Strzelecka-Traczykowska, malarka i absolwentka 
Wydziału Sztuk Pięknych, oraz dr Jan Świerkowski, absol-
went astronomii oraz honorowy ambasador UMK.

Współorganizatorem Forum Welconomy jest Uni-
wersytet Mikołaja Kopernika, jak i Collegium Medicum, 
które w roku jubileuszowym w szczególny sposób zazna-
czają swoją obecność. Ekspertki i eksperci z UMK oraz 
CM UMK podzielili się wiedzą z publicznością – podczas 
dwóch dni obrad w panelach dyskusyjnych wzięło udział 
18 osób z naszej Uczelni, zarówno w roli prelegentów, jak 
i moderatorów debat.

Collegium Medicum UMK było gospodarzem panelu 
dyskusyjnego pt. Profilaktyka zdrowotna i choroby cy-
wilizacyjne – wyzwania współczesnej medycyny, który 
odbył się 3 marca 2025 roku w godzinach 16:45 – 18:15 
w Hotelu Copernicus. Moderatorem panelu był dr n. med. 
Marek Jurgowiak - Katedra Biochemii Klinicznej Collegium 
Medicum w Bydgoszczy Uniwersytet Mikołaja Kopernika  
w Toruniu, a wśród prelegentów znaleźli się: prof. dr hab. n. 
med. Dariusz Grzanka - Prorektor ds. Collegium Medicum 
w Bydgoszczy Uniwersytet Mikołaja Kopernika w Toruniu, 
prof. dr hab. n. med. Piotr Henryk Skarżyński – Ekspert 
WHO, Światowe Centrum Słuchu w Kajetanach, prof. dr 
hab. n. med. Kornelia Kędziora-Kornatowska - Kierow-
nik Katedry Geriatrii Wydziału Nauk o Zdrowiu Collegium 
Medicum w Bydgoszczy Uniwersytet Mikołaja Kopernika 
w Toruniu, dr hab. n. med. Daniel Gackowski, prof. UMK – 
Katedra Biochemii Klinicznej Wydziału Farmaceutycznego 
Collegium Medicum w Bydgoszczy Uniwersytet Mikołaja 
Kopernika w Toruniu, prof. dr hab. Jacek Budzyński - Kie-
rownik Katedry Chorób Naczyń i Chorób Wewnętrznych 
Collegium Medicum w Bydgoszczy Uniwersytet Mikołaja 
Kopernika w Toruniu, prof. dr hab. n. med. Grzegorz Grześk 
- Katedra Kardiologii i Farmakologii Klinicznej Wydziału 
Nauk o Zdrowiu, ordynator Kliniki Kardiologii, Farmakologii 
Klinicznej i Chorób Wewnętrznych Szpitala Uniwersytec-
kiego nr 2 im. dr. Jana Biziela w Bydgoszczy oraz Katarzyna 
Małgorzata Figura – polska aktorka filmowa, telewizyjna  
i teatralna, chorująca przewlekle na cukrzycę typu 2.

Katarzyna Figura wzięła udział w panelu „Profilaktyka zdrowotna 
i choroby cywilizacyjne – wyzwania współczesnej medycyny”
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Dziękujemy uczniom lokalnych szkół za liczne uczest-
nictwo w Drzwiach Otwartych  Collegium Medicum. 
Ponad 500 uczniów pojawiło się 18 marca w progach 
naszej Uczelni. Było nam niezmiernie miło gościć przy-
szłych studentów naszego Uniwersytetu.

Drzwi Otwarte są tworzone przez studentów, dla 
przyszłych studentów. Podobnie jak w minionych latach 

nasi kandydaci mieli okazję uczestniczyć w warszta-
tach, pokazach, wykładach. W programie wydarzenia 
nie zabrakło spotkania z Władzami Uczelni, które ze 
swojej perspektywy, przybliżyły jak studiuje się w Col-
legium Medicum i dlaczego warto studiować u nas. Był 
również pokaz ratownictwa medycznego, gdzie Akade-
micka Grupa Ratownicza na żywo pokazała jak pracują.

Spacer po Centrum Symulacji Medycznych, odwie-
dziny w wybranych jednostkach  Szpitala Uniwersytec-
kiego nr 1, spacer w ziołach czyli spotkanie w Ogrodzie 
Roślin Leczniczych to kolejne punkty naszych Drzwi 
Otwartych. Dodatkowo warsztaty szycia chirurgiczne-
go, które zebrały tłumy młodzieży oraz warsztaty USG 
cieszyły się niegasnącym zainteresowaniem.

Dzień otwarty zamykamy w kalendarium naszych 
uczelnianych wydarzeń i z niecierpliwością czekamy na 
naszych świeżo zrekrutowanych studentów.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Drzwi Otwarte 
w Collegium Medicum
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Promocja Wydziału 
Farmaceutycznego w Liceum 
Ogólnokształcącym w Lidzbarku

Uczniowie z Liceum Ogólnokształcącego z Oddziała-
mi Dwujęzycznymi im. K. K. Baczyńskiego w Lidzbarku 
trzykrotnie uczestniczyli w Praktycznych Warszta-
tach organizowanych przez Wydział Farmaceutyczny. 
Uczennica tego liceum Alicja Marecka (obecnie w kla-
sie maturalnej) brała udział w konkursie fotograficznym 
„Niezwykły Świat Roślin Leczniczych” organizowanym 
przez Koło Naukowe Botaniki Farmaceutycznej przy 
dużym zaangażowaniu pracowników Katedry Botaniki 
Farmaceutycznej i Farmakognozji. W 2023 r. przysła-
ne na konkurs zdjęcie Alicji Mareckiej  zajęło pierwsze 
miejsce w kategorii Uczniowie Liceów, a kolejne Jej 
zdjęcie zdobyło wyróżnienie. Ten sukces uczennicy  
z Lidzbarka został odnotowany w 90-tym numerze 
„Wiadomości Akademickich”. Pracownicy Katedry Bo-
taniki Farmaceutycznej i  Farmakognozji od wielu lat 
prowadzą badania naukowe na terenie Górznieńsko-Li-
dzbarskiego Parku Krajobrazowego. Wymienione fakty 
sprawiły, że z radością przyjąłem wspólne zaproszenie 
dyrektor Doroty Sadowskiej oraz pochodzącego z Li-
dzbarka wieloletniego Prezesa Rotary Club w Olsztynie 
Pana Zbigniewa Stachewicza do odwiedzenia Liceum 
Ogólnokształcącego w Lidzbarku. Spotkanie odbyło się 
w dniu 14 marca 2025 r.

W czasie spotkania z klasami maturalnymi opo-
wiadałem m.in. o szkołach wyższych, a szczególnie  
o szkołach o najwyższym statusie tj. o uniwersytetach 

i uniwersytetach medycznych. Przedstawiłem krót-
ko historię rozwoju szkolnictwa wyższego w Polsce 
od średniowiecza (tj. utworzenia w 1364 r. Akademii 
Krakowskiej) do czasów obecnych. Mówiłem o tym, 
że warto studiować na uczelniach o aktualnie naj-
wyższym statusie tj. Uczelniach Badawczych, do któ-
rych należy Uniwersytet Mikołaja Kopernika, a którego 
ważną częścią jest Collegium Medicum im. Ludwika 
Rydygiera w Bydgoszczy. Przybliżyłem kierunki studiów 
realizowanych na Wydziale Farmaceutycznym. Stara-
łem się pokazać dlaczego warto studiować na tych 
kierunkach. Opowiadałem o szerokich możliwościach 
znajdowania atrakcyjnej pracy przez absolwentów kie-
runków Wydziału Farmaceutycznego tj.: analityki me-
dycznej, farmacji i kosmetologii.  Przedstawiłem też 
warunki rekrutacji na te kierunki. 

Ponadto wygłosiłem mini wykład akademicki „Dia-
gnostyka i terapia fotodynamiczna”, w którym mówiłem  
o roli diagnostów laboratoryjnych i farmaceutów w przy-
gotowywaniu farmaceutyków spełniających kryteria 
pożądane dla tej metody diagnozowania i leczenia  no-
wotworów.  Przybliżyłem też terapie celowane (immuno-
terapie) stosowane aktualnie do skutecznego leczenia 
pacjentów onkologicznych. Mówiłem o roli farmaceutów 
w przygotowywaniu pożądanych immunoterapeutyków. 

Moje wystąpienia spotkały się z bardzo pozytywnym 
odbiorem uczniów, nauczycieli i Pani dyrektor. Na szkol-
nym Facebooku została zamieszczona bardzo ciepła in-
formacja o mojej wizycie w tym lidzbarskim liceum. 

prof. dr hab. Stefan Kruszewski, wieloletni dziekan Wydziału Farmaceutyczne-
go, profesor w Katedrze Biofizyki

Stefan Kruszewski

Przed tablicą upamiętniającą patrona szkoły. Od lewej: Zbigniew 
Stachewicz, dyrektor szkoły Dorota Sadowska, prof. Stefan Kru-
szewski (FB LO w Lidzbarku)

Prof. Stefan Kruszewski podczas spotkania z uczniami LO w Li-
dzbarku (FB LO w Lidzbarku)
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Tydzień Mózgu 2025
Kujawsko-Pomorskie Centrum Edukacji Nauczycieli  
w Bydgoszczy zorganizowało cykl bezpłatnych stacjo-
narnych wykładów pt. „Procesy uczenia się” w ramach 
Światowego Tygodnia Mózgu. Spotkania miały miejsce  
w różnych placówkach edukacyjnych w Bydgoszczy 
i Toruniu. Organizatorem wydarzenia było Kuratorium 
Oświaty w Bydgoszczy oraz Kujawsko-Pomorskie Cen-
trum Edukacji Nauczycieli w Bydgoszczy, Uniwersy-
tet Kazimierza Wielkiego w Bydgoszczy, Młyny Rothera  
i Miasto Bydgoszcz.

14 marca 2025 r. w bydgoskim Spichrzu Mącznym 
miał miejsce wykład dr. Marka Jurgowiaka pod tytułem 
„Mózg, umysł, uczenie się…”, co stanowiło o aktywnym 
udziale naszej Uczelni w tym przedsięwzięciu edukacyj-
nym. Wykład dostępny jest w serwisie YouTube.

Mózg Homo sapiens to struktura, w skład której 
wchodzi olbrzymia liczba – 86 mld – komórek nerwo-
wych, czyli neuronów. Każdy neuron tworzy połączenia 
z innymi, nawet odległymi, a to z kolei tworzy złożoną 
sieć neuronalną odpowiadającą za pracę organu sta-
nowiącego nie tylko o naszym biologicznym trwaniu, ale 
także o naszym człowieczeństwie.

Podstawowym zadaniem mózgu jest uczenie się, 
które pozwala nam przeżyć w zmieniającym się środo-
wisku zarówno w aspekcie ewolucyjnym, jak i w życiu 
osobniczym. Ważną rolę odgrywa tu układ nagrody (mo-
tywacji) i szereg neuroprzekaźników, wespół z neuronami 
lustrzanymi. Na pracę mózgu i nasze zdolności poznaw-
cze ma też wpływ wiele czynników i substancji zawartych 
chociażby w naszym pożywieniu. Należą do nich niektóre 

witaminy, czy kwasy tłuszczowe oraz różnorodne poli-
fenole. Badania naukowe dowiodły, że osoby stosują-
ce właściwie dobraną dietę odznaczały się poprawioną 
wydajnością funkcji mózgu. Czy pracę mózgu usprawnia 
także aktywność fizyczna i sen? Uczymy się od urodzenia,  
a nawet już wcześniej, jak to się dzieje że zdobywamy 
nowe umiejętności i wiedzę? Jakie czynniki mają na to 
wpływ i czy możemy skutecznie wspomagać nasz mózg  
w pozyskiwaniu i gromadzeniu wiedzy? Na te i inne pyta-
nia odpowiadał wykład dr. Marka Jurgowiaka.

oprac. Monika Kubiak

Dr Marek Jurgowiak podczas wykładu „Mózg, umysł, uczenie 
się...”, Młyny Rothera w Bydgoszczy

Studencka akcja 
„Skonsultuj z Farmaceutą”
5 kwietnia 2025 r. odbyła się kolejna edycja akcji „Skon-
sultuj z Farmaceutą”, której głównym organizatorem 
było Polskie Towarzystwo Studentów Farmacji (PTSF) 
oddział Bydgoszcz. W wydarzeniu aktywnie uczestni-
czyli studenci farmacji, analityki medycznej oraz kierun-
ku lekarskiego: Kornelia Sztenderewicz, Julia Orłowska, 
Jerzy Kaczorowski, Marika Grugel, Agata Jażdżewska, 
Kacper Dłużniewski, Monika Przybysz, Monika Sztur-
mowska, Mikołaj Ciaś, Karolina Korczak, Malwina Kotula, 
Dagmara Pawłowska, Magdalena Pliszka, Mateusz Ma-
tuszak, Oliwia Cwyl oraz Filip Jankowski.

Wydarzenie wzbogaciły działania Studenckich Kół 
Naukowych oraz organizacji studenckich:

• Studenckie Koło Naukowe Hematologii Labora-
toryjnej przygotowało preparaty mikroskopowe krwi, 
wyjaśniając uczestnikom znaczenie badania morfologii 
oraz zasady prawidłowej interpretacji wyników.

• Studenckie Koło Naukowe Chemii Organicz-
nej zaprezentowało przestrzenne modele związków Akcja „Skonsultuj z Farmaceutą” 2025, Centrum Handlowe 

Rondo w Bydgoszczy
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chemicznych, przybliżając zagadnienia związane z bu-
dową oraz właściwościami substancji chemicznych.

• Studenckie Koło Naukowe Farmakognozji przed-
stawiło szeroką gamę ziół leczniczych, udzielając indy-
widualnych porad dotyczących ich stosowania w terapii 
wspomagającej.

• Międzynarodowe Stowarzyszenie Studentów Me-
dycyny (IFMSA) prowadziło warsztaty z samobadania 
piersi oraz oferowało możliwość pomiaru stężenia tlen-
ku węgla (CO) w wydychanym powietrzu, co stanowi 
istotny element profilaktyki zdrowotnej, zwłaszcza dla 
osób palących.

• Studenckie Towarzystwo Diagnostów Laborato-
ryjnych (STDL) przeprowadzało pomiary glikemii, zwra-
cając szczególną uwagę na profilaktykę cukrzycy oraz 
promując zdrowy styl życia.

Na specjalnym stanowisku pomiarowym uczest-
nicy mogli również dokonać oceny swojego wskaźnika 
masy ciała (BMI) oraz skontrolować ciśnienie tętnicze, 
co pozwalało szybko oszacować podstawowe parametry 
zdrowotne. Ponadto podczas wydarzenia funkcjonowało 
stanowisko Fundacji DKMS, gdzie każdy zainteresowany 
miał okazję zarejestrować się jako potencjalny dawca 
szpiku i tym samym dać szansę na życie innym osobom.

Serdecznie dziękujemy wszystkim zaangażowanym 
za profesjonalizm oraz aktywny udział, a także uczest-
nikom za zainteresowanie i pozytywne reakcje. Do zo-
baczenia na kolejnej edycji!

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Akcja „Skonsultuj z Farmaceutą” 2025, w środku stoi dr hab. Artur Słomka, prof. UMK

Projekt badawczy dla rozwoju 
nowoczesnej diagnostyki
Marek Jurgowiak, Daniel Gackowski

„Nie ma nauk stosowanych,
są tylko zastosowania nauki”
Ludwik Pasteur 

Główną funkcją społeczną nauki jest jej funkcja poznaw-
cza. Niemniej ma też nauka liczne inne funkcje, w tym… 
innowacyjne. Jest też narzędziem predykacji w praktycz-
nych działaniach człowieka opierających się na technolo-
gii z wszystkimi możliwymi jej zastosowaniami.

Obecnie medycyna, której postęp warunkowa-
ny jest osiągnięciami w zakresie badań dotyczących 
molekularnego podłoża życia w coraz szerszym za-
kresie, oprócz działań interwencyjnych, staje się me-
dycyną prewencyjną opartą na szeroko pojętej profi-
laktyce zdrowotnej i diagnostyce molekularnej. W tym 

aspekcie do kluczowych należą badania mające na celu 
opracowywanie nowoczesnych, innowacyjnych paneli 
diagnostyczno-prognostycznych służących diagnozo-
waniu chorób, monitorowaniu przebiegu leczenia oraz 
mających walory prognostyczne.

Zespół badawczy Uniwersyteckiego Centrum Do-
skonałości „W kierunku medycyny spersonalizowanej” 
pod kierownictwem dr. hab. Daniela Gackowskiego, 
prof. UMK, wpisuje się w ten nowoczesny nurt badaw-
czy realizując przedsięwzięcie dofinansowywane przez 
Agencję Badań Medycznych w ramach Krajowego Planu 
Odbudowy i Zwiększania Odporności (KPO), Kompo-
nentu D Efektywność, dostępność i jakość systemu 
ochrony zdrowia, Inwestycji D3.1.1 Kompleksowy rozwój 
badań w zakresie nauk medycznych i nauk o zdrowiu, 



U
cz

el
ni

a

47

pod tytułem „Opracowanie innowacyjnego panelu 
diagnostyczno-prognostycznego opartego na analizie 
modyfikacji kwasów nukleinowych do wczesnej diagno-
styki różnicowej, określenia rokowania i monitorowania 
efektów terapii w przewlekłej białaczce limfocytowej.”

 Aktualność, niezbędność oraz innowacyjność 
przedsięwzięcia podkreśla fakt, iż przewlekła białacz-
ka limfocytowa (ang. Chronic Lymphocytic Leukemia, 
CLL) jest najczęściej występującą białaczką dotykającą 
osób dorosłych w krajach zachodnich. Ponadto, pomi-
mo postępów w zrozumieniu podłoża molekularnego CLL  
i wdrażaniu nowych terapii, diagnostyka i prognozowanie 
przebiegu choroby nadal napotykają na wiele trudności  
i generują wyzwania, co sprawia, że poszukiwanie nowych 
- innowacyjnych biomarkerów wpisujących się w no-
-woczesne metody diagnostyczne staje się kluczowym 
wyzwaniem i wręcz zadaniem, sukcesy którego mogą sta-
nowić o nowym, nieznanym dotąd wymiarze możliwości 
diagnostycznych i prognostycznych wobec CLL. 

Obecnie stosowane metody diagnostyczne mają 
spore ograniczenia. Nowe biomarkery mogą zatem 
zapewnić wyższą czułość badań i ich specyficzność, 
umożliwiając wcześniejsze wykrywanie CLL w analizach 
diagnostycznych, co pozwoli na rozpoczęcie leczenia  
w optymalnym momencie przebiegu choroby i poprawi 
osiągane wyniki terapeutyczne.

Istotnym w przypadku CLL jest fakt, że choroba mo- 
że mieć objawy podobne do innych białaczek i cho-
rób limfoproliferacyjnych, co utrudnia diagnostykę 
różnicową. Nowe biomarkery mogą ułatwić precyzyj-
ną i szybką diagnostykę, co jest następnie kluczowe 
dla wyboru odpowiedniego leczenia. Wprowadze-
nie nowych biomarkerów i metod diagnostycznych  
w CLL poprawi również prognozowanie i monitorowa-
nie przebiegu choroby. Wyższa czułość i specyficzność 
diagnostyki, wczesna diagnostyka różnicowa, lepsze 
określenie prognozy oraz skuteczniejsze monitorowanie 
minimalnej choroby resztkowej (MRD) ostatecznie do-
prowadzą do poprawy opieki nad pacjentami z CLL. Mi-
nimalna choroba resztkowa jest kluczowym czynnikiem 
prognostycznym w CLL, a nowe metody diagnostycz-
ne oparte na zaawansowanych analizach modyfikacji 
kwasów nukleinowych (!), mogą poprawić wykrywanie 
MRD, co jest niezbędne do oceny skuteczności tera-
pii i podejmowanych kluczowych decyzji dotyczących 
dalszego leczenia pacjenta. Ważne jest również to, że  
w poznaniu biologii CLL identyfikacja specyficznych 
związanych z CLL modyfikacji kwasów nukleinowych 
może ujawnić nowe, nieznane dotąd, mechanizmy mo-
lekularne odpowiedzialne za inicjację rozwoju i progre-
sję nowotworu, co pozwoli na wskazanie zupełnie no-
wych celów terapeutycznych (!).

Zespół realizujący opisywany projekt, w toku wie-
loletnich wcześniej prowadzonych badań, przyczynił 
się do identyfikacji kilku modyfikacji kwasów nukle-
inowych na szlaku aktywnej demetylacji i deaminacji 
DNA, które nie tylko pomagają różnicować pacjentów 
cierpiących na CLL, ale także są predyktorami czasu 
do rozpoczęcia leczenia CLL.

Nauka, nie będąc procesem bezosobowym, wyma-
ga udziału w badaniach wielu zaangażowanych w nie 
badaczy, często z podejmujących ze sobą współpra-
cę zespołów różnych dyscyplin naukowych, i tak jest 
w przypadku opisywanego Projektu. W skład zespołu 
badawczego wchodzą bowiem doświadczeni naukow-
cy o uznanej renomie w prowadzeniu badań w wielu 
obszarach biomedycznych. Trzon grupy to pracownicy 
kilku jednostek naukowych Collegium Medicum Uniwer-
sytetu Mikołaja Kopernika, a mianowicie: 

•  Katedry Biochemii Klinicznej (Wydział Farmaceu-
tyczny) – dr hab. Daniel Gackowski, prof. UMK, prof. dr 
hab. Ryszard Oliński, dr hab. Rafał Różalski, prof. UMK 
(RR), dr hab. Marek Foksiński, prof. UMK, dr hab. Tomasz 
Dziaman, prof. UMK, dr hab. Agnieszka Siomek-Górecka, 
prof. UMK, dr hab. Karol Białkowski, prof. UMK, dr Ewelina 
Zarakowska, dr Jolanta Guz, dr Marta Starczak, dr Ma-
ciej Gawroński, dr Anna Szpila, dr Marek Jurgowiak, mgr 
Weronika Osińska, mgr Fabian Leśniewski, mgr Paweł 
Mijewski, mgr Patrycja Bagińska; 

• Katedry Immunologii (Wydział Farmaceutyczny) 
– dr hab. Lidia Gackowska, prof. UMK, dr Małgorzata 
Wiese-Szadkowska, dr Izabela Kubiszewska, dr Anna 
Helmin-Basa;

• Katedry Hematologii (Wydział Lekarski) – dr hab. 
Jarosław Czyż, prof. UMK, dr hab. Marta Sobas, prof. 
UMK, dr Przemysław Sobczak, lek. Paulina Koszykowska, 
mgr Łukasz Wodzyński, mgr Katarzyna Mikołajczyk; 

• Katedry Geriatrii (Wydział Nauk o Zdrowiu)  
– prof. dr hab. Kornelia Kędziora-Kornatowska, dr Emilia 
Główczewska-Siedlecka.

Do zespołu włączeni zostali również studenci kie-
runków biomedycznych CM UMK – farmacji, analityki 
medycznej, biotechnologii. 

Wartość tego przedsięwzięcia jest niebagatelna 
gdyż kwota wynosi 17 185 217, 50 złotych, a wartość do-
finansowania przez UE to 14 965 625, 50 złotych. Ponad 
6 mln złotych przeznaczone będzie na zakup najnowo-
cześniejszej aparatury badawczej:

• tandemowego spektrometru mas z chromato-
grafem cieczowym i źródłem jonów DESI (jonizacja de-
sorpcja z rozpylaniem elektrostatycznym) do obrazo-
wania dwuwymiarowego spektrometrii mas,

• obrazującego cytometru przepływowego,
• robotycznego systemu przygotowania próbek.
Nadrzędną wartością wszystkich prowadzonych 

badań stanowiących o postępie medycyny XXI wieku, 
oprócz wartości poznawczej i możliwego postępowania 
profilaktycznego, jest uzyskanie możliwie najczulszych, 
specyficznych i skutecznych metod diagnozowania, pro-
gnozowania przebiegu i monitorowania choroby, a przede 
wszystkim wynikających z tego możliwości poprawy po-
ziomu i skuteczności opieki nad pacjentami. Dotyczy to 
we wszystkich aspektach działań współczesnej medycy-
ny klinicznej pacjentów dotkniętych przez CLL.

Szczegółowe informacje można znaleźć na stronie: 
https://cll.cm.umk.pl/

dr Marek Jurgowiak jest adiunktem w Katedrze Biochemii Klinicznej, dr hab. 
Daniel Gackowski, prof. UMK jest profesorem w tejże Katedrze
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Blisko 20 milionów zł dofinansowania w najbliższych mie-
siącach otrzymają badacze z Uniwersyteckiego Centrum 
Doskonałości „W kierunku medycyny spersonalizowa-
nej”. Dwa przedsięwzięcia dofinansowane przez Agencję 
Badań Medycznych w ramach Krajowego Planu Odbudo-
wy i Zwiększania Odporności (KPO), Komponentu D Efek-
tywność, dostępność i jakość systemu ochrony zdrowia, 
Inwestycji D3.1.1 Kompleksowy rozwój badań w zakresie 
nauk medycznych i nauk o zdrowiu otrzymają dr Adam 
Sikora i dr hab. Daniel Gackowski, prof. UMK:

NEED-HME: Nowoczesne stratEgie terapeutycznE 
w mukowiscyDozie, czyli opracowanie innowacyjnych 
formulacji leków wziewnych o przedłużonym uwalnianiu 
z zastosowaniem technologii HME oraz Opracowanie 
innowacyjnego panelu diagnostyczno-prognostyczne-
go opartego na analizie modyfikacji kwasów nukleino-
wych do wczesnej diagnostyki różnicowej, określenia 
rokowania i monitorowania efektów terapii w przewle-
kłej białaczce limfocytowej. 

Projekt NEED-HME obejmuje opracowanie inno-
wacyjnych formulacji leków wziewnych o przedłużo-
nym uwalnianiu, dedykowanych terapii mukowiscydozy, 
z zastosowaniem technologii Hot Melt Extrusion (HME). 
W ramach projektu przewidziano badania przedkli-
niczne, obejmujące optymalizację procesu HME, ocenę 
stabilności formulacji oraz analizę profilu bezpieczeń-
stwa. Formulacja o przedłużonym uwalnianiu pozwoli na 
rzadsze podawanie leku, zwiększając komfort leczenia 
i poprawiając przestrzeganie zaleceń terapeutycznych, 
a także ograniczając ryzyko zaostrzeń choroby, liczbę 
hospitalizacji oraz potencjalnie obniżając koszty terapii.  

Głównym celem drugiego przedsięwzięcia jest 
opracowanie panelu diagnostyczno-prognostycznego 
opartego na analizie modyfikacji kwasów nukleinowych 
dla wczesnej diagnostyki, rokowania i monitorowania le-
czenia przewlekłej białaczki limfocytowej (CLL). CLL jest 

najczęstszą białaczką u dorosłych w krajach zachodnich 
i mimo postępów w zrozumieniu biologii CLL i nowych te-
rapii, diagnostyka i prognozowanie nadal napotykają wy-
zwania, co sprawia, że poszukiwanie nowych biomarkerów 
i metod diagnostycznych staje się kluczowe. 

Kwoty dofinasowania to 4 685 240,73 zł (plus VAT) 
i 14 965 625,50 zł (plus VAT). 

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Miliony na badania

Dr hab. Daniel Gackowski, prof. UMK

Grant ABM na nowoczesne 
terapie mukowiscydozy
Wydział Farmaceutyczny Uniwersytetu Mikołaja Kopernika 
w Toruniu, Collegium Medicum w Bydgoszczy odniósł zna-
czący sukces, pozyskując prestiżowy grant z Agencji Badań 
Medycznych (ABM) w wysokości 4 685 240,73 zł. Środki 
te pozwolą na realizację innowacyjnego projektu badaw-
czego pt. „NEED-HME: Nowoczesne stratEgie terapeutycz-
nE w mukowiscyDozie, czyli opracowanie innowacyjnych 
formulacji leków wziewnych o przedłużonym uwalnianiu 
z zastosowaniem technologii HME”, który koncentruje 
się na opracowaniu nowych formulacji leków wziewnych 
o przedłużonym uwalnianiu z zastosowaniem technolo-
gii Hot-Melt Extrusion (HME). Kierownikiem projektu jest 
dr Adam Sikora, adiunkt Katedry Chemii Leków Wydziału 

Farmaceutycznego, który wraz z zespołem badawczym 
podejmie się opracowania nowoczesnych rozwiązań far-
maceutycznych dla pacjentów z mukowiscydozą.

Mukowiscydoza to ciężka, przewlekła choroba ge-
netyczna, która znacząco wpływa na funkcjonowanie 
układu oddechowego, prowadząc do nadprodukcji 
gęstego śluzu i poważnych komplikacji zdrowotnych. 
Współczesna terapia tej choroby opiera się m.in. na 
stosowaniu leków wziewnych, jednak obecne rozwią-
zania wymagają optymalizacji, celem poprawy sku-
teczności i wygody stosowania. W ramach projektu 
NEED-HME naukowcy z Wydziału Farmaceutycznego 
skoncentrują się na zastosowaniu technologii HME 
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umożliwiającej uzyskanie stabilnych, kontrolowanych 
form leków wziewnych, które poprawią biodostępność 
substancji czynnych i ich efektywność terapeutyczną.

Prace badawcze obejmą szeroki zakres analiz labo-
ratoryjnych, w tym spektroskopię FTIR, analizę termiczną 
DSC oraz chromatografię cieczową sprzężoną ze spek-
trometrią mas (LC-MS/MS oraz LC-IT-TOF). Ponadto, 
skuteczność dostarczania cząstek leczniczych do dróg 
oddechowych będzie oceniana w warunkach in vitro 
przy pomocy impaktora następnej generacji (NGI, Next 
Generation Impactor). Opracowane formulacje mają na 
celu nie tylko zwiększenie efektywności terapeutycznej, 
ale także zredukowanie częstotliwości podań leku, co 
znacząco poprawi komfort życia pacjentów.

Zdobycie tego prestiżowego grantu jest dowodem na 
wysoki poziom badań naukowych prowadzonych na Wy-
dziale Farmaceutycznym. Dzięki zaangażowaniu zespołu 
badawczego pod kierownictwem dr. Adama Sikory projekt 

o akronimie NEED-HME może przyczynić się do znaczą-
cego postępu w farmakoterapii mukowiscydozy, otwiera-
jąc nowe perspektywy dla przyszłych badań klinicznych  
i wdrożenia innowacyjnych terapii do praktyki medycznej. 
W perspektywie długoterminowej realizacja tego projektu 
może przyczynić się do poprawy jakości życia pacjentów 
oraz optymalizacji kosztów leczenia mukowiscydozy, sta-
nowiąc istotny krok w kierunku nowoczesnej farmakote-
rapii chorób układu oddechowego.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Impaktor następnej generacji (NGI, Next Generation 
Impactor)

Wytłaczarka HME (Hot-Melt Extrusion)

Dr Adam Sikora

Patent na pomiary

Urządzenie do pomiaru parametrów śródbłonka 
naczyniowego i sposób przetwarzania sygnału po-
miarowego opatentował prof. dr hab. Jacek Kubica 
z Wydziału Lekarskiego Collegium Medicum UMK. To 
rozwiązanie pomoże zminimalizować ryzyko wystą-
pienia objawowej miażdżycy.

Śródbłonek naczyniowy to warstwa komórek wyście-
lających naczynia krwionośne od wewnątrz. Jego uszko-
dzenie jest najwcześniejszą, bezobjawową fazą rozwoju 
miażdżycy. Podanie w tym momencie medykamentów 

leczących śródbłonek może zapobiec rozwojowi miaż-
dżycy objawowej, która może skutkować w przyszłości 
zawałem serca, udarem mózgu i innymi chorobami.

Obecnie na świecie istnieje zaledwie kilka urządzeń 
umożliwiających nieinwazyjną ocenę funkcji śródbłonka, 
jednak z różnych przyczyn żadne z nich nie weszło do 
praktyki klinicznej jako narzędzie do badań przesiewo-
wych – tak ważnych dla wczesnego wyselekcjonowania 
najbardziej zagrożonych pacjentów i wdrożenia u nich 
programu profilaktyki pierwotnej.

Marcin Behrendt
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Te urządzenia bardzo trudno zastosować, a dodat-
kowo pomiary są mocno subiektywne – mówi prof. dr 
hab. Jacek Kubica, kierownik Katedry Kardiologii i Chorób 
Wewnętrznych na Wydziale Lekarskim Collegium Me-
dicum UMK. – Śródbłonek można badać przy pomocy 
ultrasonografii dopplerowskiej, ale wystarczy niewielkie 
przesunięcie głowicy w trakcie badania żeby otrzymać 
nieprawidłowy pomiar. Poza tym ta metoda wymaga za-
angażowania specjalisty przez długi czas, a wynik jest 
wątpliwej jakości. Dlatego nikt jej nie wykorzystuje w ba-
daniach przesiewowych, jedynie czasami w naukowych. 
Jest inna metoda, obiektywna, ale bardzo droga. Izraelska 
firma opracowała sposób badania funkcji śródbłonka po-
przez badanie przepływu przez opuszkę palca. Wykorzy-
stuje się w nim jednorazowe elementy, co powoduje, że 
jeden pomiar jest mniej więcej 100 razy droższy od tego, 
który my wymyśliliśmy.

Bydgoski kardiolog opatentował przyrząd wraz z firmą 
IMER Systems. Jej właścicielem jest mieszkający obec-
nie we Wrocławiu absolwent studiów z elektroradiologii 
na Wydziale Nauk o Zdrowiu CM UMK. Prof. Kubica two-
rzy koncepcje, a firma rozwiązania techniczne. Efektem 
tej współpracy są konkretne urządzenia, takie jak to do 
pomiaru parametrów śródbłonka naczyniowego. Działa 
na zasadzie indukowania niedokrwienia w przedramieniu. 

Naukowiec tłumaczy, że prawidłowy śródbłonek po usta-
niu niedokrwienia reaguje tzw. reakcją z odbicia. Jeśli 
przepływ przez naczynia kształtuje się na poziomie, który 
oznaczymy „x”, to po ustaniu niedokrwienia, przy pra-
widłowym śródbłonku, wyniesie on np. 1,5 razy x. Jeśli 
śródbłonek jest uszkodzony, przepływ jest obniżony po-
mimo ustania niedokrwienia i wynosi np. 0,5 razy x. Taki 
stan się utrzymuje przez jakiś czas i wraca do normy.

Mierzymy przepływ krwi metodą pletyzmograficzną 
– wyjaśnia prof. Kubica. – Badanie jest całkowicie nie-
inwazyjne i trwa około 15 minut. Pacjentowi zakładamy 
na ramię i przedramię mankiety, które wyglądają tak 
jak te do mierzenia ciśnienia. Jeden mankiet jest bar-
dzo słabo napompowany, służy tylko do pomiaru zmian 
objętości przedramienia. Drugi, ten na ramieniu, ma za 
zadanie czasowo zatrzymać przepływ krwi, żeby spro-
wokować niedokrwienie. Po jego ustąpieniu powinno 
wystąpić kompensacyjne rozszerzenie naczyń i „efekt 
z odbicia”, o którym wspominałem wcześniej.

Urządzenie na razie może być wykorzystywane  
w celach naukowych. Zanim trafi do szpitali, musi 
przejść proces certyfikacji. Trwa około pół roku i kosz-
tuje od 70 do 100 tys. zł.

mgr Marek Behrendt pracuje w Sekcji Redakcyjnej w Dziale Promocji i Komu-
nikacji UMK

W Radzie ds. Chorób Rzadkich
Dr hab. Sylwia Kołtan, prof. UMK, pracownik Katedry Pedia-
trii, Hematologii i Onkologii Collegium Medicum  UMK, kon-
sultant krajowy w dziedzinie immunologii klinicznej, została 
powołana do Rady do Spraw Chorób Rzadkich.

Rada jest organem pomocniczym Ministra Zdrowia, 
a celem jej powołania jest wsparcie merytoryczne Mini-
stra przy realizacji Planu dla Chorób Rzadkich.

Do zadań Rady należy:
1. inicjowanie oraz monitorowanie pod względem 

merytorycznym realizacji poszczególnych etapów re-
alizacji Planu dla Chorób Rzadkich na lata 2024-2025 
przyjętego uchwałą nr 88 Rady Ministrów z dnia 13 

sierpnia 2024 r. w sprawie przyjęcia dokumentu Plan 
dla Chorób Rzadkich na lata 2024-2025, zwanego dalej 
,,Planem dla Chorób Rzadkich”;

2. powoływanie zespołów eksperckich wspierają-
cych prace nad obszarami określonymi w Planie dla 
Chorób Rzadkich;

3. opracowanie zaleceń oraz procedury powoły-
wania Ośrodków Eksperckich Chorób Rzadkich (OECR) 
oraz nadzór merytoryczny nad jej realizacją; 

4. nadzór merytoryczny nad koordynacją współ-
pracy pomiędzy OECR

5. nadzór i wsparcie merytoryczne nad opracowaniem 
i przeprowadzeniem cyklu szkoleń dla przedstawicieli OECR 
w zakresie stosowania nowych rozwiązań organizacyjnych 
w opiece nad pacjentami z chorobami rzadkimi;

6. współpraca z konsultantami krajowymi i towa-
rzystwami naukowymi w celu poprawy dostępności do 
laboratoryjnej diagnostyki chorób rzadkich, w tym do 
wielkoskalowych badań genomowych;

7. nadzór merytoryczny nad przeprowadzeniem 
certyfikacji laboratoriów wykonujących badania mające 
zastosowanie w diagnostyce chorób rzadkich;

8. inicjowanie działań na rzecz wzrostu wiedzy  
w obszarze chorób rzadkich wśród pracowników ochro-
ny zdrowia i w społeczeństwie;

9. współpraca z Centrum e-Zdrowia w zakresie bu-
dowy Systemu dla Chorób Rzadkich;

10. współpraca z zespołem redakcyjnym Platformy 
Informacyjnej „Choroby Rzadkie”;

11. opiniowanie projektów aktów prawnych związa-
nych z realizacją Planu dla Chorób Rzadkich.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMKDr hab. Sylwia Kołtan, prof. UMK
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Promotor Polski 2025
Podczas 32. edycji Welconomy Forum in Toruń, prof. dr 
hab. Jacek Kubica, kierownik Katedry Kardiologii i Cho-
rób Wewnętrznych CM UMK i Kliniki Kardiologii Szpitala 
Uniwersyteckego nr 1 im. dr. A. Jurasza w Bydgoszczy 
otrzymał zaszczytne wyróżnienie i statuetkę „Promotor 
Polski 2025”.

Jest to wyróżnienie przyznawane przez Fundację 
Polskiego Godła Promocyjnego „Teraz Polska”. Przy-
znawane jest osobom, których osiągnięcia na polu na-
ukowym, biznesowym i kulturalnym budują wizerunek 
całego kraju.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

W Radzie ds. Praw Człowieka  
i Równego Traktowania 
 Dr hab. Marta Podhorecka, prof. UMK została powołana 
do reprezentowania Collegium Medicum UMK w Bydgo-
skiej Radzie ds. Praw Człowieka i Równego Traktowania 
przy Prezydencie Miasta Bydgoszczy. Rada zajmuje się 
promowaniem praw człowieka, monitorowaniem zjawisk 
dyskryminacyjnych oraz inicjowaniem współpracy między 
samorządem, biznesem i organizacjami pozarządowymi.

Rola przedstawicielki Uczelni będzie polegać na ak-
tywnym uczestnictwie w pracach rady, formułowaniu re-
komendacji oraz wspieraniu działań na rzecz równego trak-
towania i edukacji antydyskryminacyjnej, ze szczególnym 
uwzględnieniem kwestii dotyczących osób starszych.

Bydgoska Rada ds. Praw Człowieka i Równego Trak-
towania (poprzednio Bydgoska Rada ds. Równego Trakto-
wania) jest organem monitorująco-doradczym, działają-
cym przy Prezydencie Miasta Bydgoszczy. Rada zajmuje 
się wszelkimi przejawami dyskryminacji, a w szczególności 
ze względu na: płeć, wiek, niepełnosprawność, światopo-
gląd, religię, wyznanie, orientację seksualną, narodowość, 
rasę, pochodzenie etniczne. 

Do zadań Rady należy m.in.:
•  doradzanie i występowanie do Prezydenta Miasta 

w zakresie inicjatyw zmierzających do realizacji praw 
człowieka i zasad równego traktowania;

• inicjowanie współpracy samorządu, przedsiębiorstw, 
organizacji pozarządowych i innych w zakresie upowszech-
niania praw człowieka i zasad równego traktowania;

• obserwowanie i analiza przejawów dyskryminacji 
oraz formułowanie zaleceń/rekomendacji;

• edukacja i promocja praw człowieka i idei równe-
go traktowania oraz dobrych praktyk;

• współpraca z organizacjami pozarządowymi dzia-
łającymi w obszarze praw człowieka;

• angażowanie mieszkanek i mieszkańców Bydgosz-
czy w aktywne wzmacnianie swoich praw. 

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Dr hab. Marta Podhorecka, prof. UMK z Prezydentem Byd-
goszczy Rafałem Bruskim

Prof. dr hab. Jacek Kubica
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Profesor Mauro Panteghini 
nowym Przewodniczącym JCTLM
Z ogromną przyjemnością informujemy, że Profesor 
Mauro Panteghini z Katedry Diagnostyki Laboratoryjnej 
Collegium Medicum UMK w Bydgoszczy został wybrany 

na Przewodniczącego międzynarodowej organizacji  
o zasięgu globalnym, Joint Committee for Traceability 
in Laboratory Medicine (JCTLM), podczas dorocznego 
spotkania JCTLM, które odbyło się 4 grudnia 2024 r. 
Nominacja ta jest wyrazem uznania dla jego wybitnych 
osiągnięć oraz wieloletniego wkładu w dziedzinie stan-
daryzacji w medycynie laboratoryjnej.

Profesor Mauro Panteghini to wybitny naukowiec  
i specjalista w dziedzinie medycyny laboratoryjnej. Jako 
profesor Collegium Medicum w Bydgoszczy oraz były 
dyrektor Katedry Medycyny Laboratoryjnej na Uniwer-
sytecie Mediolańskim, zdobył szerokie uznanie za swoje 
badania naukowe oraz wkład w rozwój i optymalizację 
metod diagnostycznych.

Jako nowy przewodniczący JCTLM, prof. Panteghini 
wnosi do organizacji swoje bogate doświadczenie nauko-
we oraz praktyczne podejście do rozwiązywania wyzwań 
związanych z procesem standaryzacji w medycynie labo-
ratoryjnej, co ma kluczowe znaczenie dla globalnej popra-
wy diagnostyki laboratoryjnej i leczenia pacjentów.

Po swoim mianowaniu, prof. Panteghini powiedział: 
„Moim priorytetem jest dalsze podkreślanie istotnego 
praktycznego wpływu i wartości dodanej (poprzez in-
formacje dostarczane przez JCTLM) w zakresie stan-
daryzacji wyników laboratoryjnych, a tym samym pro-
mowanie bezpieczeństwa pacjentów”.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Prof. Mauro Panteghini

Trzy nowe granty
Trzy projekty naszych naukowców uzyskały dofinanso-
wanie z Narodowego Centrum Nauki

OPUS 27 - wniosek dr Marty Starczak z Zespołu 
DNA „Metabolizm N6-metyloadeniny - potencjalne 
związki z rozwojem nowotworów hematologicznych” 
na kwotę 1 554 890 zł.

Głównym celem projektu jest poszukiwanie bio-
logicznej roli N6-metyloadenozyny i jej pochodnych. 
Procesy metylacji i demetylacji adeniny mają podobne 
mechanizmy katalityczne jak metylacja/demetylacja 
cytozyny, a zawartość N6-metyloadeniny i jej pochod-
nych może odgrywać rolę w rozwoju nowotworów he-
matologicznych. Zastosowana zostanie dwuwymiarowa 
ultrasprawna chromatografia cieczowa z tandemo-
wą spektrometrią mas (2D-UPLC/MS/MS). Metoda ta 
umożliwi wiarygodną ocenę ilościową N6-metyloade-
niny i jej pochodnych w materiale uzyskanym od pa-
cjentów z białaczkami, szpiczakiem mnogim, jak również  

w grupie kontrolnej. Dodatkowo analizowany będzie 
materiał od pacjentów z zespołem mielodysplastycz-
nym, u osób z gammopatią monoklonalną o nieustalo-
nym znaczeniu, jak również pacjentów z przedrakową 
monoklonalną limfocytozą B. Wyniki badań mogą przy-
czynić się do lepszego zrozumienia procesów metyla-
cji/demetylacji adeniny oraz roli N6-metyloadeniny i jej 
pochodnych w rozwoju nowotworów, co umożliwi opra-
cowanie prostych i niedrogich testów laboratoryjnych.

PRELUDIUM 23  - wniosek mgr Natalii Warmuziń-
skiej z Zespołu BRAIN: „Nowe narzędzia analityczne 
oparte na mikroekstrakcji do fazy stałej do poszuki-
wania i oznaczania biomerkerów jakości nerek selek-
cjonowanych do transplantacji oraz oceny wczesnej 
funkcji przeszczepu” na kwotę 207 156 zł.

Projekt kontynuuje badania nad poszukiwaniem no-
wych biomarkerów uszkodzenia narządów i ma na celu 
zastosowanie nowatorskich podejść analitycznych do 
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oceny funkcji nerek oraz przewidywania wyników przesz-
czepów. Głównym założeniem projektu jest opracowanie 
niskoinwazyjnego protokołu bazującego na mikroeks-
trakcji do fazy stałej, umożliwiającego ilościową ocenę 
zmian potencjalnych biomarkerów podczas całego pro-
cesu transplantacji, co pozwoli na ocenę jakości narządu 
oraz wczesną predykcję wystąpienia powikłań.

OPUS 27 - „Określenie potencjału wielowar-
stwowej membrany chitozanowej oraz techniki 
6-osiowego biodruku 3D do produkcji modelowego 

pęcherza moczowego, dedykowanego badaniom re-
generacji tkankowej”. 

Projekt realizowany przez konsorcjum naukowe 
w składzie Politechnika Gdańska (Lider), Uniwersytet 
Gdański i Uniwersytet Mikołaja Kopernika w Toruniu 
Collegium Medicum w Bydgoszczy, liderem zespołu 
po stronie UMK jest prof. dr hab. Marta Pokrywczyńska  
z naszego zespołu REGE. Dofinansowanie dla UMK wy-
nosi 550 220 zł.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Fizjoterapeuta Kadry Narodowej 
Kajakarek 
Dr Witold Słomko z Katedry Fizjoterapii CM UMK został 
powołany jako fizjoterapeuta Młodzieżowej Kadry Naro-
dowej Kajakarek, która aktualnie buduje siłę i wytrzyma-
łość na wodach Vila Nova de Milfontes w Portugalii. O siłę 
i regenerację kajakarek dbają niezastąpieni fizjoterapeuci.

Wśród podopiecznych naszego fizjoterapeuty znaj-
dują się Martyna Jaskólska i Zuzanna Błażejczak, stu-
dentki UMK w Toruniu. 

Jednocześnie nasz fizjoterapeuta jest opieku-
nem kariery dwutorowej sportowca, która pozwala 

łączyć sportową pasję z nauką. Program ten ma na 
celu zapewnienie sportowcom najlepszych warun-
ków dla kontynuowania i rozwijania kariery sportowej 
oraz nauki akademickiej. Częścią koncepcji Programu 
jest elastyczne podejście do studiowania, ale przede 
wszystkim zapewnienie wsparcia w celu odpowiednie-
go zarządzania i planowania kariery sportowej harmo-
nijnie łączonej z nauką uniwersytecką. 

Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Kadra Narodowa Kajakarek
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Nowe profesury: Bartosz Tylkowski
18 lutego 2025 r. dr Bartosz Tylkowski z Katedry Neu-
ropsychologii Klinicznej CM UMK, uzyskał tytuł profe-
sora nauk medycznych i nauk o zdrowiu w dyscyplinie 
nauk farmaceutycznych. 

Prof. Tylkowski uzyskał tytuł profesora bez stopnia 
habilitacji, na podstawie art. 178 ust. 2 ustawy z dnia 
20 lipca 2018 r., według której w wyjątkowych przypad-
kach, uzasadnionych najwyższą jakością osiągnięć na-
ukowych albo artystycznych, tytuł profesora może być 
nadany osobie posiadającej stopień doktora.

Prof. dr Bartosz Tylkowski, urodził się dnia 5 stycz-
nia 1980 r. we Wrześni. Od zakończenia studiów magi-
sterskich na Wydziale Chemii na Uniwersytecie Adama 
Mickiewicza w Poznaniu dnia 28 czerwca 2004 roku, do 
czasu zatrudnienia na Wydziale Nauk o Zdrowiu w Colle-
gium Medicum im. Ludwika Rydygiera w Bydgoszczy dnia 
1 listopada 2023 roku na stanowisku profesora UMK, jego 
kariera zawodowa i związane z nią badania naukowe pro-
wadzone były poza terytorium Rzeczypospolitej Polskiej. 
Prof. Tylkowski otrzymał stopień doktora nauk, techno-
logii i procesów chemicznych na Uniwersytecie w Genui 
we Włoszech w 2008 r., a następnie kontynuował karierę 
naukową w Hiszpanii (2008-2009), Bułgarii (2009-2010), 
Hiszpanii (2010-2013), USA (2013-2015) i Hiszpanii (2015- 
obecnie). W czasie ostatnich 17 lat, główne nurty zaintere-
sowań badawczych prof. Tylkowskiego skupione były na: 
(i) ekstrakcji i zagęszczaniu związków naturalnych (między 
innymi polifenole, flawonoidy, elejki eteryczne) oraz  ich 
zastosowaniu w medycynie, rolnictwie i kosmetykach, 
jak również na (ii) opracowaniu technologii dostarcza-
nia związków aktywnych w postaci kapsułek i membran.  
W okresie podoktorskim prof. Tylkowski czterokrotnie był 
uhonorowany długoterminowymi stypendiami podok-
toranckimi dla utalentowanych naukowców w ramach 
programów unijnych Marii Skłodowskiej-Curie, w tym 

dwukrotnie przyznano jemu prestiżowe granty indywidu-
alne Marii Skłodowskiej-Curie. Ponadto dwukrotnie został 
uhonorowano  stypendiami podoktoranckim w ramach 
projektów finansowanych przez firmę Procter & Gamble 
z siedzibą główną w Cincinnati w USA. Od 2008 roku prof. 
Tylkowski był zaangażowany w 47 projektów badawczych 
(32 razy jako kierownik projektu), z których:

• 9 było finansowanych przez Komisję Europejską (5 
razy prof. Tylkowski był kierownikiem projektów, 2 razy 
był głównym wykonawcą, 1 raz był członkiem rady do-
radczej, 1 raz był profesorem wizytującym, który szkolił 
doktorantów w ramach programu doktoranckiego ITN);

• 3 były współfinansowane przez Komisję Euro-
pejską (we wszystkich 3 przypadkach prof. Tylkowski 
był kierownikiem tych projektów. Warto podkreślić, 
że były one współfinansowane w ramach programów 
ERAnet, COFUND Marie Curie Action, i Interreg SUDOE 
Programme);

• 7 było finansowanych przez rząd hiszpański (prof. 
Tylkowski 3 razy był kierownikiem projektów i 4 razy był 
wykonawcą projektów);

• 4. były finansowane przez rząd hiszpański, przy 
czym jego grupa badawcza była podwykonawcą pro-
jektu (we wszystkich 4 przypadkach prof. Tylkowski był 
kierownikiem tych projektów);

• 9 było finansowanych przez rząd kataloński (we 
wszystkich 9 przypadkach prof. Tylkowski był kierow-
nikiem tych projektów);

• 1 był finansowany przez rząd Bułgarii (prof. Tyl-
kowski był członkiem rady doradczej);

• 2 były finansowane przez Uniwersytet w Sofii w Buł-
garii (prof. Tylkowski 2 razy był wykonawcą projektu);

• 1 był finansowany przez rząd Polski (prof. Tyl-
kowski był zaangażowany w projekt jako profesor 
wizytujący/badacz);

• 11 było finansowanych przez firmy, w tym między-
narodowe korporacje (prof. Tylkowski 8 razy był kie-
rownikiem projektów i 2 razy był wykonawcą projektu,  
1 raz był konsultantem). Warto podkreślić, że projekty te 
były ogłaszane przez firmy i oceniane przez ekspertów.

 Prof. Tylkowski jako kierownik projektów pozyskał bu-
dżet na badania naukowe w wysokości przekraczającej  
4 miliony euro. Warto także zaznaczyć, że na realizację In-
dywidualnego Stypendium Marie Skłodowska-Curie w fir-
mie Procter & Gamble w USA w latach 2013-2015, finan-
sowanego przez Komisję Europejską w ramach programu 
Horizont 2020, rząd USA przyznał prof. Tylkowskiemu bar-
dzo prestiżową wizę O1 dla wybitnych naukowców (ang. 
outstanding scientist), a Stowarzyszenie Absolwentów 
Marie Skłodowskiej-Curie z siedzibą w Brukseli przyznało 
jemu w 2014 r. Micro One World Grant na promocję Pro-
gramu Ramowego Horyzont 2020 w USA jako ambasador 
programu Marie Skłodowska-Curie Fellowship. Ponadto, 
za wysoką jakość prowadzonych badań naukowych Uni-
wersytet Rovira i Virgili w Tarragonie, Hiszpanii, odznaczył  
prof. Tylkowski tytułem Talent URV.

Ponadto od 2008 r. prof. Tylkowski odbył 14 staży 
naukowych w różnych częściach świata (między innymi 

Prof. dr Bartosz Tylkowski
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w: Belgii, Włoszech, USA, Hiszpanii, Francji, Singapurze,  
a także w Polsce).

Prof. Tylkowski jestem współautorem ponad 100 ar-
tykułów, 12 książek wydanych przez DeGruyter w Bosto-
nie i Berlinie oraz współautorem 30 rozdziałów książek. 
Poza tym, potwierdzeniem jego doskonałej współpracy 
z przemysłem jest fakt, że jest on współwynalazcą 8 ro-
dzin patentów, w skład których wchodzi 10 przyznanych 
patentów i 24 zgłoszenia patentowe. Wyniki badań pro-
wadzonych przez prof. Tylkowskiego zostały zaprezento-
wane podczas 86 konferencji (2 wykłady inauguracyjne 
na konferencjach, 17 wykładów na zaproszenie, 26 ko-
munikatów ustnych i 41 komunikatów plakatowych) oraz 
w czasie 27 zaproszonych seminariów.  Dwie z jego pre-
zentacji na konferencjach międzynarodowych w Japonii 
w 2017 r. i na Litwie w 2019 r. zostały wyróżnione nagrodą 
za najlepsze wystąpienia konferencyjne.

W czasie kariery naukowej prof. Tylkowski był zaan-
gażowany w szkolenie młodych naukowców; do chwili 
obecnej był promotorem 7 prac doktorskich (5 z nich 
zostało obronionych, a 2 są w toku). Ponadto prof. Tyl-
kowski był współopiekunem 6 prac magisterskich  
i 4 prac licencjackich, 4 staży przemysłowych, a także 
nadzorował 14 wizyt naukowców po doktoracie i 17 stu-
dentów Erasmusa. Warto zaznaczyć, że prof. Tylkow-
ski 11 razy był recenzentem prac doktorskich (głównie  

w Hiszpanii i we Włoszech). Ponadto, prof. Tylkowski był 
gościnnym redaktorem kilku wydań specjalnych czaso-
pism naukowych (trzykrotnie w czasopismie „Coordi-
nation Chemistry Reviews” IF 20.6: „Open access Coor-
dination Chemistry – a bond between Polish scientists 
and international experts in the fields of organometallic, 
supramolecular, theoretical, and bioinorganic chemistry”, 
„180th anniversary of lanthanide - recent complexes for 
medical application”, „Bioinorganic Chemistry in the Eu-
ropean Union”, dwukrotnie w czasopiśmie „Molecules” IF 
4.927: „Comprehensive and In-Deep Understanding of 
Recent Developments in Oncology: Molecules Discovery 
and Characterization” i „Anticancer Drug Discovery and 
Development”; jeden raz w „Polyhedron” IF 2.343: „65 
years of the Polyhedron”) oraz redaktorem w czasopi-
smach „Physical Sciences Reviews” i „Open Life Scien-
ces” (IF 2.2). Warto również dodać, że prof. Tylkowski 
jest członkiem Rady Doradczej projektów finansowa-
nych przez Komisję Europejską i rząd Bułgarii. Ponadto 
brał on także czynny udział w organizacji kilku między-
narodowych konferencji naukowych oraz pełnił funkcję 
przewodniczącego komitetu naukowego (ang. Chairman 
w czasie międzynarodowego sympozjum naukowego In-
ternational Symposium on Encapsulation Technologies, 
odbywającego się w Tarragona w Hiszpanii w 2018 r.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Nowe profesury: Marek Szymański
Do grona profesorów nominowanych przez Prezydenta 
RP dołączył prof. dr hab. Marek Szymański - pracownik 
Katedry Położnictwa, Chorób Kobiecych i Ginekologii 
Onkologicznej Collegium Medicum UMK.

Prof. dr hab. Marek Szymański jest uznanym spe-
cjalistą w dziedzinie położnictwa, ginekologii, ginekolo-
gii onkologicznej oraz endokrynologii ginekologicznej. 
Dyplom lekarza medycyny uzyskał w 1989 roku, a po 
ukończeniu stażu podyplomowego rozpoczął pracę  
w Katedrze i Klinice Położnictwa i Chorób Kobiecych 
Akademii Medycznej w Bydgoszczy. W latach 1990-
1993 doskonalił swoje umiejętności za granicą, odby-
wając szkolenia w Niemczech, gdzie uzyskał kwalifikacje 
w zakresie ultrasonografii oraz diagnostyki prenatalnej.

Profesor zdobył kolejno I i II stopień specjalizacji  
w położnictwie i ginekologii (1996, 1999), specjalizację  
z ginekologii onkologicznej (2011), perinatologii (2016) 
oraz endokrynologii ginekologicznej i rozrodczości 
(2016). Pełnił funkcje kierownicze w licznych jednostkach 
akademickich i klinicznych, w tym w Pracowni Ultrasono-
graficznej oraz Zakładzie Profilaktyki Nowotworów Żeń-
skich Narządów Płciowych CM UMK. Od 2019 roku jest 
profesorem Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu.

W 2020 roku zainicjował i objął kierownictwo Kli-
niki Ginekologii, Ginekologii Onkologicznej i Endokry-
nologii Ginekologicznej 10 Wojskowego Szpitala Kli-
nicznego z Polikliniką w Bydgoszczy, a w 2022 roku 
został Konsultantem Wojskowej Służby Zdrowia ds. 
Położnictwa i Ginekologii.

Jego badania koncentrują się na nowoczesnej dia-
gnostyce ultrasonograficznej w ginekologii onkologicznej, 

w tym na zastosowaniu kolorowego Dopplera i kontra-
stowych środków ultrasonograficznych w diagnostyce 
guzów jajnika. Profesor jest autorem licznych publikacji 
dotyczących angiogenezy nowotworowej, diagnosty-
ki trójwymiarowej oraz immunohistochemicznej oceny 
guzów narządów rodnych. Jako pierwszy w Polsce wdro-
żył program komputerowy do analizy sekwencyjnych 

Prof. dr hab. Marek Szymański
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obrazów dopplerowskich, co znaczenie podniosło 
precyzję diagnostyczną. Współpracował z zespołami 
badawczymi zajmującymi się mechanizmami powsta-
wania nowotworów, w tym rolą czynników wirusowych  
i bakteryjnych w karcynogenezie szyjki macicy. Prowadził 
badania nad mechanizmami migracji komórek nowotwo-
rowych oraz nad zastosowaniem kwasu betulinowego  
w terapii nowotworów ginekologicznych.

Profesor aktywnie angażuje się w edukację, prowa-
dząc wykłady, seminaria i szkolenia dla studentów oraz 
lekarzy specjalizujących się w położnictwie i ginekologii. 

Jest promotorem i recenzentem przewodów doktorskich, 
a także organizatorem licznych konferencji naukowych. 

Jest członkiem wielu prestiżowych towarzystw 
naukowych, w tym Polskiego Towarzystwa Ginekolo-
gów i Położników, Polskiego Towarzystwa Medycyny 
Rozrodu i Embriologii oraz European Society of Gy-
necological Oncology. Jego dorobek naukowy i wkład 
w rozwój medycyny został uhonorowany licznymi na-
grodami i wyróżnieniami.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Wspomnienie doktora honoris causa Akademii 
Medycznej w Bydgoszczy Mirala Dizdaroglu

13 grudnia 2024 r. zmarł dr Miral Dizdaroglu, ekspert  
w dziedzinie analizy uszkodzeń materiału genetyczne-
go (DNA), doktor honoris causa Akademii Medycznej  
w Bydgoszczy. Miał 79 lat.

Dr Miral Dizdaroglu urodził się w Turcji 7 kwietnia 
1945 roku. W roku 1968 otrzymał stypendium rządu Re-
publiki Federalnej Niemiec i rozpoczął pracę w Centrum 
Badań Jądrowych, związaną z konserwacją żywności 
na drodze naświetlania promieniowaniem jonizującym.  
W roku 1971 na Uniwersytecie w Karlsruhe uzyskał sto-
pień doktora z zakresu fizykochemii. Następnie przez 
7 lat pracował w Instytucie Maxa Planca, gdzie - jako 
pierwszy na świecie - zauważył mechanizm powsta-
wania pęknięć w DNA pod wpływem wolnych rodników 
tlenowych. W roku 1978 dr Dizdaroglu został wyróżniony 
stypendium Amerykańskiej Akademii Nauk i wyjechał 
do USA, gdzie w jednym z najbardziej renomowanych 
laboratoriów armii amerykańskiej (US Army Natick La-
boratory) prowadził badania dotyczące wpływu pro-
mieniowania jonizującego na białka.

Przez rok wykładał chemię fizyczną w University of 
Maryland Baltimore County. W 1981 roku przeniósł się 
do National Institute of Standard and Technology, gdzie 

pracował do śmierci. To właśnie w tym ośrodku przy 
pomocy chromatografii gazowej połączonej ze spek-
trometrią masową opracował nowatorską technikę roz-
działu wolnorodnikowych uszkodzeń zasad azotowych 
wchodzących w skład DNA.

Tytuł doktora honoris causa Akademii Medycznej im. 
Ludwika Rydygiera w Bydgoszczy otrzymał w 2000 roku.

Dr Dizdaroglu był jednym z najwybitniejszych eks-
pertów w dziedzinie analizy uszkodzeń materiału ge-
netycznego (DNA); opublikował 261 oryginalnych arty-
kułów, w tym kilkadziesiąt napisanych na zaproszenie 
redakcji renomowanych czasopism naukowych. Opra-
cował oryginalne możliwości metodyczne, co przy-
czyniło się do otwarcia nowego rozdziału w badaniach 
wpływu stresu oksydacyjnego na komórki i umożliwiło 
analizę najbardziej istotnych biologicznie uszkodzeń 
składników komórek przez reaktywne formy tlenu - ok-
sydatywnych modyfikacji DNA. Jego pozycję w świecie 
nauki najlepiej uzasadnia bardzo wysoki indeks cyto-
wań (ponad 25 tys. razy) i index Hirscha równy 83.

W uznaniu zasług dr. M. Dizdaroglu Amerykańskie 
Towarzystwo Chemiczne (American Chemical Socie-
ty) przyznało mu w 1989 roku nagrodę Hillebrand Prize 
of the Washington DC. Znaczenie tej nagrody najlepiej 
uzasadnia fakt, że wielu jej laureatom przyznano w la-
tach późniejszych nagrodę Nobla.

Warto dodać również, że dr Miral Dizdaroglu był 
związany z naszą Uczelnią. W latach  1991-1999 prof. dr 
hab. Ryszard Oliński, kierownik Katedry i Zakładu Bio-
chemii Klinicznej, przebywał wielokrotnie na stażach 
naukowych w tym samym laboratorium (w sumie trzy 
lata). Dwóch innych pracowników Zakładu kierowane-
go przez prof. Olińskiego - dr hab. Tomasz H. Zastawny  
i dr hab. Paweł Jaruga - odbyło długoterminowe staże 
naukowe. Przebywający na długoterminowym stażu 
(ponad trzy lata) w National Cancer Institute (USA) dr 
hab. Karol Białkowski również ściśle współpracował z dr. 
Miralem Dizdaroglu.

Dzięki bezpośredniej współpracy z laboratorium 
UMK dr Miral Dizdaroglu został dwukrotnie wyróżniony 
polsko-amerykańskim grantem II Funduszu im. M. Skło-
dowskiej-Curie pt. „The role of free radical induced da-
mage to DNA in cancer development” w latach 1993-1996 
oraz kolejnym pt. „Involment of free radical induced DNA 
base damage in physiological and pathological process 

Dr Miral Dizdaroglu, doktor honoris causa Akademii Medycz-
nej w Bydgoszczy
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inside living cells”  w latach 1998-2000. Oba zespoły pod 
kierownictwem profesorów Dizdaroglu i Olińskiego mogły 
poszczycić się wieloma przygotowywanymi wspólnie 

pracami naukowymi i opublikowanymi w prestiżowych 
czasopismach naukowych.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Wybitni polscy lekarze i Charków 
na przestrzeni wieków - wystawa
21 lutego br. o godz. 13.00 w Rektoracie Collegium Medi-
cum im. Ludwika Rydygiera w Bydgoszczy odbył się wer-
nisaż wystawy pt. „Wybitni polscy lekarze i Charków na 
przestrzeni wieków”. Ekspozycja, której organizatorami są 
Collegium Medicum im. Ludwika Rydygiera w Bydgosz-
czy, Wydawnictwo Naukowe UMK, Biblioteka Uniwersy-
tecka w Toruniu, a także Centrum Muzealne Państwowe-
go Uniwersytetu Biotechnologicznego w Charkowie, jest 
wpisana w cykl obchodów jubileuszowych UMK.  

Autorką wystawy jest prof. dr hab. Lubow Żwanko, 
kierowniczka Centrum Muzealnego Państwowego Uni-
wersytetu Biotechnologicznego w Charkowie (Ukraina); 
stypendystka programu Polonista (NAWA) realizowanego 
w Instytucie Medycyny Weterynaryjnej Wydziału Nauk 
Biologicznych i Weterynaryjnych UMK (2023-2024), lau-
reatka odznaki „Zasłużony dla Kultury Polskiej” (2023). 

Wystawa prezentuje sylwetki wybitnych lekarzy pol-
skich działających w Charkowie od wieku XIX aż do lat 60. 
XX wieku, a także początki i rozwój oświaty i nauki medycz-
nej w Charkowie. Do jej przygotowania wykorzystano pol-
skie i ukraińskie zbiory archiwalne, muzealne i biblioteczne.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK
Otwarcie wystawy, od prawej stoją: prof. Lubow Żwanko, 
prof. dr hab. Dariusz Grzanka oraz dr Krzysztof Nierzwicki
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Szczęsnego wykłady z medycyny 
Książka „Szczęsnego wykłady z medycyny” to zbiór 28 
wykładów. Prawdę powiedziawszy tematyka większości 
łączy się w jakiś sposób, co jest wyrazem specjalizacji 
autora, z chirurgią. Niektóre wykłady były wygłoszone 
na „Medycznych Środach”, znanym zapewne Państwu 
cyklu wykładów popularnonaukowych. Autor ma już 
na swoim koncie kilka pozycji, jednak dotąd były mak-
symalnie kilkudziesięciostronicowe i miały stricte na-
ukowy charakter. „Wykłady Szczęsnego z medycyny” 
(nawiązanie do „Feynmana wykładów z fizyki” nieprzy-
padkowe) to coś zupełnie innego…

Co autor, dr hab. Wojciech Szczęsny, prof. UMK 
mówi sam o swojej najnowszej książce?  

Nie jest to bynajmniej podręcznik akademicki, 
choć jak sądzę i studenci znajdą tu coś ciekawego. 
Zajrzeć tu powinni ci, którzy interesują się nauką,  
a biologią i medycyną w szczególności. Także typowi 
humaniści nie będą zawiedzeni, gdyż wątków histo-
rycznych, ba nawet sensacyjnych, tu co  niemiara. 
Indeks nazwisk wymienionych w książce to ponad 
500 pozycji. Feministki również nie będą zawiedzio-
ne. Jeden z wykładów szeroko analizuje rolę kobiet 
w nauce i medycynie. Poza tym omówiłem wiele na-
rządów, ich choroby, sposoby diagnostyki i lecze-
nia. Poznamy tych, którzy eksperymentowali na sa-
mych sobie jak i takich, którzy odkryć nagrodzonych 

Noblem, dokonali przez przypadek. Ale jak mówił Lu-
dwik Pasteur, „przypadek sprzyja umysłom przygoto-
wanym”. Choć może to nieskromne, uważam że książ-
ka jest warta swej ceny, a jako że zbliżają się Święta, 
może stać się niebanalnym prezentem. Byłoby to dla 
mnie największa nagrodą.

O „przełożeniu na papier” wykładów ze Śród Me-
dycznych oraz napisaniu nowych myślałem już dawno. 
Jak mawiali starożytni „scripta manet”. Do książki za-
wsze można wrócić, zajrzeć, sprawdzić coś. 28 wykła-
dów to sporo. 

Zdradzę, że mam już 18 nowych, oby do drugie-
go tomu, dłuższych i chyba nawet lepszych. Od 18 lat 
wraz z dr. Markiem Jurgowiakiem organizujemy Środy 
Medyczne. Chcemy, poprzez wykłady naszych kolegów 
i własne, przekazywać prawdę o medycynie. Nawet tę 
trudną. Jeden z wykładów książki poświęciłem błędom 
i ślepym zaułkom medycyny. Moim marzeniem jest, aby 
ktoś przeczytawszy książkę stwierdził, że dowiedział się 
wielu rzeczy i teraz zupełnie inaczej patrzy na leczenie 
ludzi. Oby tak było. 

W związku z wydaniem „Szczęsnego wykładów  
z medycyny” odbyły się dwa spotkania autorskie. Pierw-
sze zatytułowane „Kręte drogi medycyny” miało miej-
sce 4 marca 2025 r. w Kujawsko-Pomorskim Centrum 
Kultury, a poprowadził je dr hab. Wojciech Ślusarczyk, 
prof. UMK, natomiast drugie odbyło się 19 marca 2025 r.  
w Centrum Nowoczesności Młyn Wiedzy w Toruniu. 

Jak pisał autor: Mam nadzieję, że spotkanie bę-
dzie przede wszystkim promocją książki, bo jako autor 
oczywiście chciałbym, żebyście Państwo ją kupili  
i przede wszystkim przeczytali. Myślę, że będzie też 
okazja do porozmawiania o medycynie, ponieważ ta 
książka zawiera wiele ciekawych historii. Natomiast 
będzie troszeczkę o samych chorobach, o ich ob-
jawach, o sposobach diagnozowania, o tym jak tych 
chorób uniknąć, a jeżeli już mamy jakieś objawy, to do 
kogo się zgłosić.

Tak się też stało. Była promocja oraz okazja do po-
rozmawiania o medycynie. Oba spotkania autorskie 
cieszyły się wielkim powodzeniem i zgromadziły tłum 
zainteresowanych rozmową z autorem książki. A my 
niecierpliwie czekamy na kolejne odsłony wykładów 
prof. Szczęsnego. I nie tylko, bo jego przemyślenia i ese-
istyka także bardzo by nas interesowały.

oprac. Monika Kubiak

Dr hab. Wojciech Szczęsny, prof. UMK

Okładka książki „Szczęsnego wykłady z medycyny” wydanej 
nakładem Wydawnictwa Naukowego UMK, Toruń 2024 r.
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Legion – historia psychiatrii
Wojciech Szczęsny

„Ledwie wysiadł z łodzi, zaraz wybiegł Mu naprzeciw 
z grobów człowiek opętany przez ducha nieczystego. 
Mieszkał on stale w grobach i nawet łańcuchem nie 
mógł go już nikt związać. Często bowiem wiązano go 
w pęta i łańcuchy; ale łańcuchy kruszył, a pęta rozry-
wał, i nikt nie zdołał go poskromić. Wciąż dniem i nocą 
krzyczał, tłukł się kamieniami w grobach i po górach. 
Skoro z daleka ujrzał Jezusa przybiegł, oddał Mu po-
kłon i krzyczał wniebogłosy: „Czego chcesz ode mnie, 
Jezusie, Synu Boga Najwyższego? Zaklinam Cię na Boga, 
nie dręcz mnie!”. Powiedział mu bowiem: „Wyjdź, duchu 
nieczysty, z tego człowieka”. I zapytał go: „Jak ci na 
imię?” Odpowiedział Mu: „Na imię mi „Legion”, bo nas 
jest wielu”. I prosił Go na wszystko, żeby ich nie wyga-
niał z tej okolicy. A pasła się tam na górze wielka trzo-
da świń. Prosili Go więc: „Poślij nas w świnie, żebyśmy 
w nie wejść mogli”. I pozwolił im. Tak duchy nieczyste 
wyszły i weszły w świnie. A trzoda około dwutysięczna 
ruszyła pędem po urwistym zboczu do jeziora. I poto-
nęły w jeziorze”. (Mk5 1-14) 

Termin „psychiatria” został po raz pierwszy użyty 
przez niemieckiego lekarza Johanna Christiana Reila 
(1759-1813) w roku 1808. Pochodzi on z greki i oznacza 
„medyczne leczenie duszy” (psyche - dusza i iatros - 
leczenie). Z kolei polskie kolokwialne określenie osoby 
chorej umysłowo „wariat” ma swój źródłosłów w łacinie 
„varius” – inny, różny. Ten sam rdzeń znajdziemy w słowie 
„wariant” w znaczeniu odmiana. Bez wątpienia człowiek 
spotykał się z chorobami psychicznymi od początku ist-
nienia gatunku. Lepiej byłoby użyć określenia odmienność. 
Bowiem działa ono w „obie strony”.

Wspomniałem w pierwszym rozdziale „Szczęsnego 
wykładów z medycyny”, że większość zjawisk biologicz-
nych, a w tym to, co nazywamy przystosowaniem do 
życia rozkłada się wg krzywej Gaussa (Johann Friedrich 
Carl Gauss [1777 – 1855]). Większość ludzi zachowuje 
się i działa „normalnie” (jeszcze do tego wrócę). To śro-
dek wykresu. Po prawej są geniusze, po lewej ci, którym 
najprostsze zadania życiowe sprawiają trudność lub są 
niemożliwe do zrealizowania. Oczywiście nie rozumia-
no przyczyn odmiennego od większości zachowania. 
Ludzie tacy albo byli marginalizowani, mieszkając poza 
miastem czy wioską, o ile mieli szczęście przeżyć, lub 
przeciwnie zajmowali eksponowane stanowiska. Cho-
robę umysłową wiązano bowiem z przyczynami ponad-
naturalnymi, jako naznaczenie przez bogów. W historii 
świata, do dzisiaj nie brak szaleńców na tronach lub 
trybunach. Wchodzi tu w grę także osobowość psy-
chopatyczna. Ktoś, kto ma władzę (od królów po „szefa”  
w warsztacie) realizuje swoje, skądinąd niekiedy słuszne 
cele, nie dbając o potrzeby czy problemy innych. Cel 
uświęca środki. Wielu wybitnych artystów borykało się 
z problemami natury psychicznej od depresji, często 
zakończonej samobójstwem, po schizofrenię i paranoję. 
Kto wie, może „zwykły” mózg nie był i nie jest nadal w 
stanie ogarnąć problemów nieskończoności czy teorii 

gier, jak w przypadku Kurta Gödela (1906-1978) czy 
Johna Forbesa Nasha (1928-2015). 

Oprócz jednoznacznie udokumentowanych pisem-
nie czy w inny sposób przypadków, mamy artefakty 
archeologiczne pochodzące sprzed wielu tysięcy lat, 
mogące świadczyć o próbach leczenia chorób umysło-
wych za pomocą metod neurochirurgicznych. To czaszki 
z otworami trepanacyjnymi ze śladami gojenia, co ozna-
cza, że człowiek ów przeżył zabieg przez co najmniej kilka 
tygodni. Poza tym, znamy z wykopalisk w wielu oddalo-
nych od siebie miejsc na świecie narzędzia, którymi owe 
operacje wykonywano. Nie do końca wiemy czy taki był 
cel owych antycznych „neurochirurgów”, lecz wiele na 
to wskazuje. Jednym z dowodów jest obraz Hieronima 
Boscha (1450-1516) zatytułowany „Wycięcie kamienia 
głupoty” (niderl. „De keisnijding”). Jak to u tego artysty, 
dzieło pełne jest alegorii i niejednoznaczności. Warto za-
poznać się z nim i jego interpretacją. Temat odnosi się 
do hipotetycznej procedury medycznej wykonywanej 
przez europejskich znachorów w XV w., polegającej na 
trepanacji czaszki chorego na „głupotę” i wydobycie z jej 
środka „kamienia szaleństwa”. Znajdziemy na nim tekst: 
„Meester snijt die keye ras, Mijne name Is lubbert das” 
(„Mistrzu, wytnij ten kamień raz, nazywam się Lubbert 
Das”). Określenie „lubbert das” („wykastrowany borsuk”), 
było często używanym określeniem na odznaczających 
się nadzwyczajną głupotą, komicznych bohaterów daw-
nej literatury holenderskiej. Jakie są przyczyny chorób 
psychicznych? Odpowiedź nie jest łatwa. 

Mimo wielu badań, trwających już od setek lat, 
problem nie jest do końca jasny. W historii obserwo-
wano wiele zjawisk zbiorowych, odbiegających od 
normy zachowań. Pierwsze to mania taneczna (choreo-
mania, taniec św. Wita). Występowało ono w Europie 

„Leczenie głupoty” lub „Wycięcie kamienia głupoty” (niderl. 
„De keisnijding”) – alegoryczny obraz przypisywany Hieroni-
mowi Boschowi, fragment
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pomiędzy XIV a XVII w., a polegało na gromadzeniu się 
grup tańczących ludzi, czasami liczących nawet setki 
osób równocześnie. Dotykało mężczyzn, kobiety i dzie-
ci, którzy pląsali aż do omdlenia ze zmęczenia. Jeden  
z pierwszych większych wybuchów choreomanii poja-
wił w Akwizgranie w 1374 r. i szybko rozprzestrzenił się 
po Europie. Podobny epizod miał miejsce w Strasburgu  
w 1518 r., gdzie kobieta zwana Frau Troffea zaczęła tań-
czyć na ulicy. W przeciągu czterech dni dołączyły do niej 
33 osoby, a po miesiącu ogarniętych manią było już 400 
mieszkańców tego miasta, spośród których wielu zmarło 
w wyniku ataków serca. Podobne zdarzenia w przeciągu 
kilku wieków dotknęły tysięcy ludzi w kilku krajach. Uwa-
żano, że muzycy powinni grać tańczącym, aby ustrzec 
ich przed manią – ale to rozwiązanie czasami odnosiło 
skutek odwrotny od zamierzonego, zachęcając kolej-
ne osoby do przyłączenia się do szalonego korowodu. 
Wśród współczesnych naukowców nie ma zgody co do 
przyczyny choreomanii. Zaproponowane wytłumaczenia 
obejmują kryjące się za tańcem rytuały religijne czy po-
trzebę rozładowania stresu związanego z biedą i wojnami 
tamtego okresu. Brano także pod uwagę zatrucie zboża 
sporyszem i jego spożycie w postaci chleba. Graficzne 
przedstawienie tego fenomenu znajdziemy na obrazie 
flamandzkiego malarza Pietera Brueghela (młodszego) 
(1564-1637) pt. „Taniec w Molenbeek”. 

Drugim obyczajem był tzw. tarantyzm, czyli zespół 
zachowań o charakterze symboliczno-religijnym okre-
ślany jako egzorcyzm muzyczno-taneczny. Wyróżni-
kiem tej formy histerycznej reakcji tanecznej miało być 
rzekome ugryzienie przez tarantulę, zaś sposobem na 
pozbycie się jadu z organizmu był taniec. Geneza zjawi-
ska nie została przez badaczy ściśle ustalona. Wskazy-
wano m.in. na pokrewieństwa z afrykańskimi rytuałami 
i ich wpływem na kulturę zachodniego wybrzeża Morza 
Śródziemnego. Szukano także jego związków ze staro-
greckimi kultami orgiastycznymi, w których czczono 
boga Dionizosa. W warstwie muzycznej rytuału obec-
na była muzyka zarówno instrumentalna, jak i wokalna. 
Jej cenne relikty zachowały się w głównej mierze dzięki 
dziełu Athanasiusa Kirchera (1602-1680) „Magnes sive 
de Arte Magnetica”, w którym odnajdziemy zarówno 

zapis nutowy „antidotów” na ugryzienie tarantuli, jak  
i słowa towarzyszących im pieśni. W 2003 r. zespół 
L’Arpegiatta, wydał płytę „La Tarantella - Antidotum 
Tarantulae” z nagraniami owych pieśni. 

Wróćmy jednak do zadanego już pytania. Przyczy-
ny chorób umysłowych dzielimy na: biologiczne, psy-
chologiczne i środowiskowe. Wśród tych pierwszych 
niewątpliwie istotne jest dziedziczenie. Podejrzenia 
dotyczące roli genów w patogenezie chorób psychicz-
nych wysunięto na podstawie obserwacji, w których 
zauważono tendencję do rodzinnego występowania 
tych schorzeń (np. zaburzeń nastroju czy lękowych). Za 
problem, w którym udział czynników genetycznych jest 
najbardziej wyraźny, uważana jest choroba afektywna 
dwubiegunowa. Nie jest to jednak równoznaczne z tym, 
że schorzenie na pewno się pojawi – geny warunku-
ją raczej tylko zwiększoną podatność na zachorowa-
nie. Muszą też zadziałać inne czynniki. Okazuje się, że 
ważny jest także okres życia płodowego. Przykładem 
są epizody niedotlenienia mózgowia, występujące  
u dziecka rozwijającego się w łonie matki. Taki efekt wy-
wierać mogą również niektóre stosowane przez kobie-
tę w okresie ciąży leki, ale i zażywanie substancji psy-
choaktywnych, np. alkoholu czy narkotyków. Choroba 
psychiczna może być następstwem doświadczonego 
przez pacjenta urazu lub rozwijającego się w mózgu 
guza. Epizod np. psychozy u osoby, która dotychczas 
była całkowicie zdrowa jest wskazaniem do wykona-
nia tomografii głowy. W tej kategorii mieszczą się też 
zaburzenia ilości i jakości tzw. neuroprzekaźników, czyli 
cząstek odpowiadających za przekazywanie sygnałów 
pomiędzy komórkami układu nerwowego (noradre-
nalina, dopamina czy serotonina). Problem stanowić 
może zarówno ich niedobór (jak niedostatek serotoniny  
u chorych na depresję), jak i nadmiar (zbyt duże ilości 
serotoniny związane bywają z epizodami manii). Z kolei 
zmiany w mózgu związane z gromadzeniem się niepra-
widłowych białek są przyczyną zespołów otępiennych, 
w tym najbardziej znanego, czyli choroby Alzheimera 
(Alois Alzheimer [1864 -1915]). Z innych czynników bio-
logicznych wymieńmy też niektóre infekcje (np. późna 
kiła). Do przyczyn biologiczno-społecznych zaliczamy 

Pieter Brueghel młodszy: Dance at Molenbeek
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przyjmowanie substancji toksycznych, to jest alkoholu, 
narkotyków i dopalaczy. Dotyczy to zazwyczaj użycia 
przewlekłego i nadmiernego. Rozważając podłoże śro-
dowiskowo-społeczne warto zatrzymać się nad zdarze-
niami, które mogą znacznie obciążać psychikę pacjen-
ta. Jako przykłady można tutaj podać: śmierć bliskiej 
osoby (małżonka, innego członka rodziny czy oddanego 
przyjaciela), utratę pracy, rozwód, utratę ciąży, trauma-
tyczne wydarzenie, np. gwałt czy przewlekły stres. Wi-
dzimy więc, że punkty wyjścia mogą być różne. 

Wiele z nich nakłada się na siebie i niekiedy po 
dłuższym okresie czasu pojawia się pełnoobjawowa 
psychoza. Chyba w żadnej gałęzi medycyny, wywiad  
i rozmowa z lekarzem nie mają takiego znaczenia jak wła-
śnie w psychiatrii. Oczywiście, o czym za chwilę, badania 
biochemiczne i obrazowe również odgrywają dużą rolę, 
jednak nic nie zastąpi osobistego kontaktu z psychiatrą. 
Jeśli chodzi o wywiad, to sprawa niekiedy komplikuje się. 
Często nie jest możliwy do zebrania od pacjenta i lekarz 
musi opierać się na spostrzeżeniach rodziny czy innych 
osób związanych z chorym. Tak więc pojęcia „obiektyw-
ny” i „subiektywny” mogą być nieco zmienne. Nie za-
wsze bowiem otoczenie pacjenta opowie o wszystkim, 
i to zarówno z powodu rzeczywistej niewiedzy, lub też 
chcąc jakieś fakty (np. alkoholizm) zataić lub - przeciw-
nie - wyeksponować. Zauważmy zatem, jak ważne jest 
doświadczenie lekarza i umiejętność rozmowy. 

Jeśli pacjent jest w stanie to zrobić, pomocne są 
różnego rodzaju testy. Oto kilka przykładowych: Skala 
depresji Hamiltona; Skala depresji Becka; Test Roz-
poznawania Problemów Alkoholowych – AUDIT; Skala 
Objawów Pozytywnych i Negatywnych – PANSS i wiele 
innych. Polegają one na samodzielnym, bądź z pomocą 
badającego, odpowiedzeniu na szereg pytań. Badania 
biochemiczne i obrazowe mają za zadanie wykluczenie 

bądź potwierdzenie organicznego (somatycznego) 
tła zaburzeń. Chodzi o poziom w surowicy substancji 
psychoaktywnych (alkohol, narkotyki) oraz leków. Te 
ostanie mogą być przyjęte w celach samobójczych, 
zaś podczas kuracji zleconej przez lekarza, określamy 
stężenie niektórych z nich we krwi. Tak zwane badania 
rutynowe odgrywają także dużą rolę. 

Zdarza się, że psychiatrzy rozpoznają zupełnie inne 
choroby. Podam przykład. W guzie trzustki wydziela-
jącym ponad normę insulinę (insulinoma) zdarza się, 
że pacjent wskutek hipoglikemii (niski poziom glukozy 
związany z nadmiarem tego hormonu) zaczyna mieć 
zaburzenia zachowania „podpadające” pod choro-
bę psychiczną. Dożylne podanie glukozy cofa objawy, 
a wycięcie guza leczy całkowicie. Badania obrazowe 
prócz wykrycia zmian pourazowych czy wad wrodzo-
nych mają mniejsze znaczenie. Oczywiście dzięki takim 
badaniom jak tomografia komputerowa czy rezonans 
magnetyczny mózgu, rozpoznajemy zmiany degenera-
cyjne powstające z wiekiem, jednak mało mówią one  
o czynności centralnego układu nerwowego jako takie-
go. Pozytonowa tomografia emisyjna (PET), a w zasadzie 
jej odmiana funkcjonalna, pokazująca które obszary 
mózgowia w danej chwili „pracują”, ma zastosowanie 
raczej w badaniach naukowych niż w rutynowej opie-
ce psychiatrycznej. Widzimy więc, że w praktyce nie 
ma, jak na przykład w przypadku wrzodu żołądka – ga-
stroskopii, badania które rozpozna nam chorobę psy-
chiczną. Pomijam oczywiście ewidentne przypadki wad 
wrodzonych z uszkodzeniem mózgu. 

Polski psychiatra Eugeniusz Brzezicki (1890-1974), 
opisał tzw. paragnomen czyli jakieś zaskakujące, prze-
czące oczekiwaniom otoczenia i niezgodne z dotych-
czasową linią życiową pacjenta działanie, które może 
być nietypowym, prodromalnym (zapowiadającym) 

Sprzęt do elektrowstrząsów z czasów I wojny światowej
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objawem schizofrenii. Już to wskazuje, że podstawą jest 
obserwacja i konfrontacja z dotychczasowym życiem, 
lub w przypadku dziecka, zaburzenia prawidłowego 
rozwoju umysłowego. O jakich zatem zjawiskach mówi-
my? Jest ich wiele. Niektóre oczywiste, inne zaś niekie-
dy maskowane przez chorego, który udaje że wszystko 
jest w porządku. Obniżenie nastroju jest niepokojącym 
objawem, który może sugerować chorobę psychiczną  
i być jednym z pierwszych jej zwiastunów. Innym symp-
tomem są zaburzenia myślenia. Chory zaczyna mieć 
zdezorganizowany tok myśli, które przeskakują z jedne-
go wątku na drugi, bez jakiegokolwiek sensu. Podobnie 
przebiegają wahania nastrojów, chory może popadać 
w skrajne stany emocjonalne z minuty na minutę. Mogą 
temu towarzyszyć nagłe, niczym nieuzasadnione ataki 
lęku, paniki czy smutku. Kolejnym objawem ewentualnej 
choroby psychicznej są natręctwa. To niedające spo-
koju myśli lub też rytualne czynności, uniemożliwiające 
normalne funkcjonowanie (np. odkażanie klamek, sztuć-
ców, mebli kilka raz dziennie z obawy przed wyimagi-
nowaną chorobą) . Bardzo niepokojące są urojenia, czyli 
fałszywe przekonania, których nie można zbić żadny-
mi logicznymi i racjonalnymi argumentami. Wreszcie 
omamy. To fałszywe doznania zmysłowe. Pacjent zatem 
często słyszy dziwne głosy, których nikt poza nim nie 
słyszy, czy widzi niewidoczne dla innych obrazy np. po-
staci ludzi czy zwierząt. 

Liczba sklasyfikowanych zaburzeń psychicznych 
przekracza 70. Oczywiście nie jestem w stanie nawet 
wymienić tu wszystkich. Oto kilkanaście z nich: za-
burzenia neurorozwojowe; schizofrenia; katatonia; za-
burzenia nastroju; zaburzenia lękowe lub związane ze 
strachem; zaburzenia obsesyjno-kompulsywne; zabu-
rzenia szczególnie związane ze stresem, w tym zespół 

stresu pourazowego; zaburzenia karmienia lub jedzenia; 
zaburzenia spowodowane używaniem substancji lub 
zachowaniami uzależniającymi; zaburzenia kontroli im-
pulsów; zaburzenia parafiliczne (zaburzenia preferencji 
seksualnych); zaburzenia psychiczne lub behawioralne 
związane z ciążą, porodem lub połogiem i wiele innych. 

Nim przejdziemy do historii psychiatrii wyjaśnię, 
dlaczego chirurg zajmuje się tym zagadnieniem. W za-
sadzie częściowo już to uczyniłem, pisząc o trepana-
cjach czaszki i usuwaniu „kamienia głupoty”. O ile tamte 
wydarzenia są nie do końca wyjaśnione lub anegdo-
tyczne, tak istniała (istnieje?) gałąź chirurgii czy wła-
ściwie neurochirurgii, zajmujące się medycznie uzasad-
nionym zabiegowym leczeniem zaburzeń umysłu. Na 
pograniczu stoi stymulacja nerwu błędnego w lecze-
niu padaczki, zaproponowana przez Jamesa Leonarda 
Corninga (1855-1923) w 1883 r. Pierwszy typowy zabieg 
psychochirurgiczny jest przypisywany szwajcarskiemu 
psychiatrze Gottliebowi Burckhardtowi (1836-1907), 
który wykonał topektomię (wycięcie fragmentów kory 
mózgu) u osób cierpiących na schizofrenię w 1889 r. 
I teraz przechodzimy do pierwszej Nagrody Nobla 
jaka została przyznana w tej „okolicy” nauki. Otrzymał 
ją w 1949 r. portugalski neurolog António Caetano de 
Abreu Freire Egas Moniz (1874-1955) za wprowadzenie 
do psychiatrii tzw. lobotomii. Dokładnie opisałem to  
w rozdziale o Nagrodach Nobla w chirurgii w „Szczęsne-
go wykładach z medycyny”. Historia bardziej tragiczna 
niż optymistyczna. Drugą nagrodę otrzymał w 1927 r. 
Austriak, Julius Wagner-Jauregg (1857-1940). Leczył on 
za pomocą wstrzykiwania zarodźców malarii neurolo-
giczne i psychiatryczne objawy późnej kiły. Jest to tzw. 
pyroterapia, która w założeniu za pomocą podniesienia 
temperatury ciała, wskutek indukowanej (wywołanej 

Pierwszą Nagrodę Nobla z okolic psychiatrii otrzymał w 1949 r. portugalski neurolog António Caetano de Abreu Freire Egas 
Moniz (1874–1955) za wprowadzenie do psychiatrii tzw. lobotomii
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sztucznie) infekcji leczy inne choroby. Nagroda ta już 
w chwili przyznania budziła wątpliwości wraz z votum 
separatum jednego z członków komisji. Sam laureat był 
dość mroczną postacią z faszystowskimi poglądami. 
Więcej szczegółów jak wyżej. W starożytnych tekstach 
medycznych odnajdziemy odniesienia do chorób psy-
chicznych. W słynnym „medycznym” papirusie Eber-
sa wspomniano o depresji. W Indiach, są one obecne  
w jednym z dzieł medycyny ajurwedyjskiej Charaka 
Samhita. Autor tego podręcznika, jeden z ojców ajur-
wedy żył prawdopodobnie na przełomie er. Inny przed-
stawiciel tej szkoły, słynny chirurg Sushruta (800-700 
p.n.e.) dowodził, że silne emocje powodują nie tylko 
rozstrój umysłowy, ale i choroby ciała, który można le-
czyć chirurgicznie. Wierzono również, że w trudnych 
przypadkach należy stosować oparzenia gorącą wodą 
lub rozpalonym żelazem. W Indiach już w III w p.n.e. ist-
niały ośrodki (szpitale) zajmujące się leczeniem chorób 
umysłowych. Powstały ona za panowania króla Aśoki  
(269-232 p.n.e). Zagadnienie psychiki nieobce było fi-
lozofom greckim, i tak Platon (424-348 p.n.e.) nie tylko 
stwierdził, że istotą człowieka jest nieśmiertelna dusza, 
lecz „odkrył”, że ma ona złożoną strukturę i składa się  
z trzech części: rozumnej, popędliwej (gniewliwej) i po-
żądliwej. Podział ten wpłynął na jego etykę i teorię cnót. 

Oto co czytamy w jego dialogu Fajdros: 
Sokrates: A szaleństwo ma formy dwie: jedna po-

chodzi z choroby ludzkiej, a druga z boskiego wyrzecze-
nia się zwyczajów i obyczajów ludzkich. 

Fajdros: Tak, tak. 
Sokrates: A boski szał wedle czterech bóstw na 

czteryśmy części podzielili i prorocze natchnienia przy-
pisaliśmy Apollinowi, Dionizosowi mistyczne, Muzom zaś 
poetyckie, a o czwartym szale od Afrodyty i Erosa, o szale 
miłości, powiedzieliśmy, że najlepszy, a potem zaczęliśmy 
szał miłosny jakimiś dzikimi obrazami malować; może-
śmy tam i prawdy jakiej dotknęli po drodze, ale zaraz się 
przeszło do czego innego, wmieszało się tu i ówdzie jakąś 
mowę nie od rzeczy i w końcuśmy hymn niejako wznieśli 
przyzwoicie i pobożnie na cześć mojego i twojego, Faj-
drosie, pana, Erosa, opiekuna pięknych chłopców. 

Uczeń Platona, słynny Arystoteles ze Stagiry (384- 
322 p.n.e.) w swym dziele „De Anima” wyróżnił kilka 
emocji, takich jak: pożądanie, strach, odwaga, radość, 
nienawiść i inne. Co ciekawe emocje lokalizował nie  
w mózgu, a w sercu. Szkoła hipokratejska wyznawała 
teorię humoralną, wedle której stan zarówno psychicz-
ny, jak i somatyczny człowieka zależał od właściwej 
(eukrazja) lub niewłaściwej (dyskrazja) proporcji czte-
rech płynów ustrojowych (humorów). Były to krew 
(sanguis), żółć (chole), czarna żółć (melanchole) oraz 
flegma. Czarna żółć, która nie istnieje miała być produ-
kowana w śledzionie. Flegma z kolei według Greków jako 
produkt mózgu przedostawała się do nosa przez przy-
sadkę. Nadmiar czarnej żółci powodował melancholię, 
żółci stany maniakalne, zaś flegmy demencje. Do dziś  
i w naszym języku mamy flegmatyka, melancholika, cho-
leryka (źródłosłów od żółci, a nie cholery powodującej 
biegunki!) czy sangwinika. Ojcu medycyny nie brakowa-
ło jednak trzeźwego spojrzenia. Rzekł bowiem: „ Ludzie 
uważają epilepsję za boską, po prostu dlatego, że jej nie 
rozumieją. Ale gdyby nazywali boskim wszystko, czego 
nie rozumieją, cóż, nie byłoby końca boskim rzeczom” . 

Padaczka pozostaje w zainteresowaniach neuro-
logów, lecz w dawnych czasach uważano ją za objaw 
choroby psychicznej danej przez bogów. Lista słynnych 
osób cierpiących z jej powodu jest imponująca. Kali-
gula (12-41); Pius IX (1792–1878); Gajusz Juliusz Cezar 
(100–44 p.n.e.) George Gershwin (1898–1937); Joan-
na d’Arc (1412–1431); Hanibal (247–183 p.n.e.); Agata 
Christie (1890–1976); Lew Tołstoj (1828–1910); Piotr 
Czajkowski (1840–1893) i dziesiątki innych. W greckich 
świątyniach-szpitalach leczono zaburzenia psychiczne 
trzema metodami: indukcją snu, tłumaczeniem i inter-
pretacją marzeń sennych oraz rozmową pocieszającą  
i wspierającą. Mistrz z Kos próbował podzielić zaburze-
nia umysłowe na melancholię, psychozę poporodową, 
fobie, delirium, demencję i histerię. 

Zatrzymajmy się na chwilę przy tym ostatnim 
„schorzeniu”. Przecież do dziś to słowo jest nam nie-
obce. W starożytnym Egipcie uważano, że macica 
(gr. hystera) jest żywym zwierzęciem, które wędruje  
w górne partie ciała i uciskając na poszczególne orga-
ny powoduje rozmaite dolegliwości. Próbowano spro-
wadzić ją w dół za pomocą stosowania przyjemnych 
zapachów w dolnych okolicach ciała, a nieprzyjemnych 
w okolice nosa. Hipokrates (460-377 p.n.e.) stworzył 
pojęcie histerii (gr. hysterikos), inaczej zwanej duszno-
ścią maciczną. Uważał, że wskutek braku aktywności 
seksualnej kobieca macica wysusza się i przemieszcza 
w górę „w poszukiwaniu wilgoci”, uciskając serce, płuca 
i przeponę. Przemieszczenia macicy miały być spowo-
dowane jej nadmierną suchością i lekkością. Odnajdy-
wała wilgoć przylegając do wątroby. Przecinała przez to 
drogę oddechową, która znajduje się w brzuchu, co było 
przyczyną duszności. Macica mogła usadowić się także  
w okolicach serca i powodować niepokój, zawroty 
głowy, cierpnięcie nóg, utratę mowy. Odbyty stosu-
nek płciowy miał czynić macicę wilgotną i uniemożli-
wiać jej wędrówkę. Podobnego zdania był słynny grecki 

Św. Walenty błogosławi epileptyka
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ginekolog i położnik Soranus z Efezu (98-138). Odrzucał 
on jednak terapie „szokowa” w leczeniu. 

Hipokratejczycy ukuli również termin phrenitis. 
Oznaczał on ostre zapalenie umysłu i ciała. Jego do-
mniemane miejsce występowania nigdy nie zostało do-
brze określone anatomicznie lub koncepcyjnie. Diagnoza 
była stosowana w średniowieczu: splątanie umysłowe 
lub ciągłe majaczenie z gorączką. Koncepcja phrenitis 
była używana do XIX w.. Po tym czasie została zastąpio-
na słowem delirium. W Rzymie Galen (129-216) rozwijał 
teorię humoralną. Aulus Cornelius Celsus (53 p.n.e-7 n.e. 
) w dziele „De medicina libri VIII” opisał 6 typów chorób 
umysłu: wspomniany wyżej phrenitis, melancholię , deli-
rium, letarg, padaczkę oraz zespół objawów odpowiada-
jący dzisiejszemu terminowi schizofrenii. Był zwolenni-
kiem leczenia ich poprzez „terapię szokową” . 

Warto wspomnieć też Areteusza z Kapadocji (ok. 
30-90). Pracował on nad problemami dotyczący-
mi osobowości przedchorobowych i odkrył, że osoby, 
które stały się maniakalne, były z natury chwiejne, łatwo 
drażliwe, złe lub szczęśliwe. Ci, u których rozwinęła się 
melancholia, miały skłonności do depresji w okresie 
poprzedzającym chorobę. Zaburzenia emocjonalne, 
były jego zdaniem jedynie rozszerzeniem lub wyolbrzy-
mieniem istniejących cech charakteru. 

Żyjący na przełomie VI–V wieku p.n.e. Alkmeon 
z Krotonu jako pierwszy konsekwentnie potraktował 
mózg jako centralny organ zmysłowy. Uważa się go 
również za twórcę psychologii doświadczalnej. Dowo-
dził, że zaburzenia pojmowania pochodzą z uszkodzenia 
mózgu, a nie abstrakcyjnych fenomenów duchowych. 
Człowiekiem, który jako pierwszy próbował zlokalizować 
określone funkcje psychiczne w mózgowiu był francisz-
kanin Bartłomiej Anglik (Bartholomeus Anglicus) [1203-
1272) – angielski profesor teologii na uniwersytecie 
w Paryżu. W 1240 r. wydał, zawierające 19 rozdziałów, 

dzieło encyklopedyczne „De proprietatibus rerum” (O 
właściwościach rzeczy), obejmujące zagadnienia z za-
kresu szeregu nauk, w tym medycyny. I tak: w przedniej 
części mózgu usadowił wyobraźnię i szaleństwo, w oko-
licach komór rozsądek i melancholię, zaś w tylnej części 
pamięć i zapominanie. 

Wspomniałem już w innych wykładach, że upadek 
cywilizacji europejskich spowodował przesunięcie się 
ośrodków kultury i nauki na Bliski Wschód. Wyrazem tego 
było powstanie w wielu miastach takich jak Bagdad, Da-
maszek czy Kair ośrodków leczenia chorób psychicznych 
(tzw. bimaristan, z perskiego, „miejsce chorych”) . Spo-
śród lekarzy arabskich , zajmujących się tą problema-
tyką wymienić trzeba kilku. Rhazes (Abu Bakr Muham-
mad ibn Zakarijja ar-Razi [865 - 925]), zwany perskim 
Galenem, uważał, że choroby umysłowe mają przyczy-
nę organiczną. Był pionierem metod psychologicznych  
w ich leczeniu. Avicenna (980–1037) zdał sobie spra-
wę, że pewne patologie somatyczne fizyczne są spowo-
dowane zaburzeniami emocjonalnymi i był pierwszym 
lekarzem, który podkreślił korzystny wpływ muzyki na 
ich leczenie. Opisując różne stany afektywne, rozwinął 
w pełni teorię temperamentów, zapoczątkowaną przez 
Galena. Majmonides (Mojżesz Ben Maimon ) [1138-1204] 
zajmował się leczeniem depresji, której szczegółowy opis 
podał w swoich pracach. Podkreślał też zasady higieny 
psychicznej w zapobieganiu zaburzeniom owej natury. 

Pierwszy w Europie szpital, w którym leczono 
chorych umysłowo, Bethlem Royal Hospital, powstał 
w Londynie w 1247 r. W roku 1409, zakonnik Joan Gi-
labert Jofré (1350–1417) ufundował w hiszpańskiej 
Walencji, Hospital dels Ignocens, uważany przez nie-
których za pierwszy szpital psychiatryczny. Wynika 
to prawdopodobnie z tego, że dopiero w roku 1547 r. 
Henryk VIII Tudor (1491-1547), nakazał leczenie obłą-
kanych w „Bethlem”. Wybitną rolę w szpitalnictwie 

Kobieta z histerią poddana hipnozie, zdjęcie wykonane przez Charcota w Salpêtrière w 1878 r.
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psychiatrycznym pełnił ufundowany przez Williama 
Tuke (1732-1822), The York Retreat. 

Tymczasem w wiekach średnich nastąpił w Europie 
regres nauk medycznych w tym psychiatrii. Wyrazem 
tego było opublikowanie „Malleus Maleficarum” (Młot 
na czarownice) – katolickiego traktatu na temat cza-
rownictwa, spisanego przez dominikańskiego inkwi-
zytora Heinricha Kramera (1430-1505), być może we 
współpracy z innym inkwizytorem Jakobem Sprenge-
rem (1435-1495). To jedna z najobrzydliwszych książek, 
jaką człowiek napisał przeciw swemu bliźniemu. Przez 
ten plugawy tekst, zginęło tysiące ludzi, głównie kobiet, 
których jedyną winą była choroba psychiczna bądź nie-
dostosowanie się do relacji społecznych. Niestety do 
dzisiaj tzw. egzorcyści wszelkiej maści próbują bez kon-
sultacji z psychiatrami „wyganiać demony”, które ponoć 
plują nawet gwoździami i śrubami. 

Przez całe średniowiecze los chorych psychicznie 
był nie do pozazdroszczenia. W najlepszym przypadku 
izolowano ich w warunkach zapewniających przeżycie. 
Od XIII w. chorzy i biedni ludzie byli przetrzymywani 
w nowo założonych szpitalach kościelnych, takich jak 
„Spittal sente Jorgen” wzniesionym w 1212 r. w Lipsku  
w Niemczech. Pod koniec XVII w. przytułki dla umysło-
wo chorych zaczęły się mnożyć i powiększać. Już w 
1632 roku odnotowano, że we wspomnianym Bethlem 
Royal Hospital pacjenci uznani za niebezpiecznych lub 
zakłócających spokój byli przykuwani łańcuchami, ale 
szpital był otwartym budynkiem, w którym jego miesz-
kańcy mogli swobodnie poruszać się po jego granicach,  
a prawdopodobnie także po całym sąsiedztwie, w któ-
rym się znajdował. W 1676 r. Bethlem rozbudował się,  
a nowy budynek mógł pomieścić 100 pacjentów. 

Po drugiej stronie Kanału La Manche w 1656 r. , 
Ludwik XIV (1638-1715), stworzył system leczenia cho-
rych umysłowo. W USA pierwszy szpital psychiatrycz-
ny powstał w 1751 r. w stanie Pensylwania. Lekarze cały 
czas próbowali dociec przyczyn i znaleźć lekarstwo na 
zaburzenia umysłu. Słynny szwajcarski lekarz – jatro-
chemik Paracelsus (Phillippus Aureolus Theophra-
stus Bombastus von Hohenheim [1493-1541] ), wydał  
w 1567 r. dzieło „Von den Krankheiten so die Vernunfft 
Berauben” (O chorobach, które pozbawiają człowieka 
rozumu). Sklasyfikował tam zaburzenia w trzech gru-
pach według przyczyn. I tak, były to: zatrucia, oddzia-
ływania faz księżyca oraz szaleństwo dziedziczne. Jako 
przedstawiciel jatrochemii był zwolennikiem leczenia za 
pomocą preparatów farmakologicznych. Nie wspomi-
nał o metodach psychologicznych. Innego zdania był 
hiszpański filozof, Juan Luis Vives (1492-1540). 300 lat 
przez Freudem podkreślał znaczenie skojarzeń psycho-
logicznych w kształtowaniu emocji. Wierzył, że bolesne, 
dawno zapomniane wspomnienia można przywołać po-
przez skojarzenia refleksyjne. 

Mniej więcej w tym samy czasie niderlandzki lekarz 
John Wayer (1515-1588), uważany przez niektórych za 
ojca nowoczesnej psychiatrii, w swej pracy „De praesti-
giis daemonum” opublikowanej w Bazylei 1563 r. sta-
nowczo potępił tezy zawarte w „Młocie na czarownice”, 
uważając, że nie istnieje coś takiego jak czary, a demo-
ny są wytworem chorób umysłu. W następnych dzie-
sięcioleciach wielu naukowców próbowało klasyfikować 
choroby umysłowe, jednocześnie starając się poznać 
ich przyczynę różną od supranaturalnych. 

W 1590 r. niemiecki filozof Rudolph Goclenius Star-
szy (1547 – 1628), wprowadził pojęcie psychologia. Za 

Obraz Tony;ego Roberta-Fleury’ego z roku 1876 „Pinel a la Salpêtrière”, fragment
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pierwszego psychiatrę sądowego uważa się Paolo Zacchię 
(1584–1659). Mimo wielu wstecznych poglądów uważał, że 
to raczej lekarz niż prawnik czy ksiądz powinien oceniać 
odpowiedzialność oskarżonego za niestandardowe za-
chowanie. Angielski lekarz William Battie (1703-1776) autor 
„Treatise on Madness”, rozpoczął nauczanie psychiatrii  
w swojej ojczyźnie. Duży wpływ na pojmowanie chorób 
ludzi, w tym psychicznych miał Franz Anton Mesmer (1734 
– 1815). Uważał on, że w każdym organizmie istnieje „fluid 
uniwersalny” („magnetyzm zwierzęcy”), zaś oddziałując 
na niego można wpływać na stany chorobowe pacjen-
ta. Przeprowadzał zabiegi mające na celu przeniesienie 
siły magnetycznej na chorego. W latach 1768–1778 pro-
wadził wykłady i pokazy, zyskując w Austrii popularność 
wśród pacjentów. Jednak w 1777 r. dwie komisje lekarskie  
– w Paryżu i w Berlinie – orzekły, że teoria „magnetyzmu 
zwierzęcego” jest pozbawiona podstaw naukowych i po-
winna być odrzucona. 

Pierwszym uczonym, który uzyskał doktorat z dzie-
dziny psychiatrii na podstawie pracy o melancholii był 
niemiecki psychiatra Johann Gottfried Langermann 
(1768-1832). Jedną z najważniejszych postaci w historii 
psychiatrii był francuski lekarz Philippe Pinel (1745-1826). 
Zgodnie z ideami oświecenia, zaczął traktować chorych 
psychicznie z duchem praw każdego człowieka do życia 
w wolności i decydowania o własnym losie. Był pionie-
rem w leczeniu terapią zajęciową. Stwierdził także, że 
ruch aktywizuje pacjentów i polepsza ich funkcjonowa-
nie, co zaowocowało powstaniem rehabilitacji psycho-
logicznej. Przedstawienie jego postaci oraz działań znaj-
dziemy na obrazie Tony Robert-Fleury’ego (1837-1911) 
z roku 1876 pt. „Pinel a la Salpêtrière”. Widzimy na nim 
postać lekarza nakazującego rozkuć z metalowych kaj-
dan pacjentów tegoż szpitala. W roku 1809 Pinel opisał 
objawy schizofrenii zwanej wówczas dementia praecox. 
W podobnym duchu działał przywołany na początku 
wykładu, Johann Christian Reil. Oprócz użycia po raz 
pierwszy nazwy „psychiatria”, w 1795 r. założył pierwsze 

w Niemczech czasopismo poświęcone psychiatrii – „Ar-
chiv für die Physiologie”. Co ciekawe jego pacjentem był 
Johann Wolfgang von Goethe (1749-1832), z którym to-
czył filozoficzno-medyczne dysputy. 

Ojcem amerykańskiej psychiatrii nazywany jest 
Benjamin Rush (1745 – 1813). Był on także jednym  
z sygnatariuszy „Deklaracji Niepodległości”. Niestety, 
prócz wielkich zasług uważał, że choroby psychiczne 
są spowodowane zaburzeniami krążenia i zalecał jako 
remedium krwioupusty. Podał też jedne z pierwszych 
opisów „zespołu sawanta”. To rzadko spotykany stan, 
gdy osoba z zaburzeniami rozwoju jest wybitnie uzdol-
niona (geniusz), co jest zazwyczaj połączone z dosko-
nałą pamięcią. Wiele osób z tym zespołem to pacjenci 
ze spektrum autyzmu. W roku 1844 w USA powołano 
pierwsze towarzystwo zajmujące się leczeniem cho-
rób umysłowych. Podstawy nowoczesnej klasyfikacji 
chorób psychicznych zawdzięczamy niemieckiemu le-
karzowi Emilowi Wilhelmowi Magnusowi Georgowi Kra-
epelinowi (1856-1926). 

Któż nie słyszał o Zygmuncie Freudzie (1856-1939)? 
W listopadzie 1899 r. opublikował „Objaśnianie marzeń 
sennych”. W pracy tej przedstawił podstawowe poję-
cia i tezy swej teorii: wyszedł od założenia, iż marzenie 
senne jest fasadą, za którą skrywa się utajone życze-
nie. Nie pozwala mu się objawić w formie bezpośredniej 
cenzor snu (wymogi kulturowe), sprawiając, iż utajone 
życzenie – mające najczęściej charakter seksualny – 
przybiera formę zniekształconą, zaburzoną, powstaje 
na drodze kompromisu zawartego z cenzorem. Zasad-
nicze zadanie cenzora polega na tym, by zachować 
(wynikający z konieczności biologicznej) stan snu, by 
nie dopuścić do przebudzenia i – konsekwentnie – do 
uświadomienia. Psychoanaliza freudowska do dziś ma 
olbrzymie znaczenie w psychiatrii i psychologii, zwłasz-
cza w sferach dotyczących seksualności człowieka. Jej 
tropem poszło wielu wybitnych filozofów i psychiatrów. 
Oczywiście nie ma tu miejsca na rozwinięcie tych, ską-
dinąd fascynujących, zagadnień. 

Seksualnością człowieka zajmował się też brytyj-
ski lekarz Havelock Ellis (1859-1939). Już w roku 1897 
pisał, że homoseksualizm nie jest chorobą psychicz-
ną, a wrodzoną orientacją seksualną. Pamiętać należy 
w tym momencie o śmierci Alana Turinga, człowieka, 
dzięki któremu II wojna światowa trwała co najmniej o 
dwa lata krócej, a ponoć symbolem jego samobójczej 
śmierci jest logo fimy „Apple”. Niestety i dziś w Polsce 
wielu wstrętnych ludzi, w tym przyznaję ze wstydem, 
lekarzy uważa osoby LGBT za „coś”, tak coś, a nie kogoś, 
gorszego. Budzi to moją odrazę i wstręt. 

Wspomniany już w tym tekście Alois Alzheimer, 
zwrócił uwagę na fizjopatologię otępień. Niestety psy-
chiatria miała też swoje ciemne strony. Nie, nie w śre-
dniowieczu. Za życia wielu z nas. W państwach to-
talitarnych takich jak III Rzesza czy ZSRR, była to broń 
skierowana w przeciwników politycznych. Działaczy opo-
zycji podtruwano lekami, lub bez dania racji zamykano 
w szpitalach psychiatrycznych, gdzie za pomocą leków 
odzierano ich z resztek godności. Wspomniane wyżej 
przymusowe leczenie osób homoseksualnych to hańba 
współczesnej psychiatrii, która działa się w „ostojach” 
demokracji takich jak Wielka Brytania czy USA. Fakt, że 
brali w tym udział lekarze napawa obrzydzeniem. 

Okładka książki Barbary Sternthal: Sigmund Freud: Life and 
Work. 1856-1939, Brandstätter Verlag. 2006
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Uważny czytelnik zauważył, że w części poświę-
conej historii wspominałem i sposoby leczenia. Niko-
go chyba nie zaskoczy fakt, że zaburzenia psychiczne 
często wymagają leczenia wielotorowego – łączy się 
farmakoterapię z psychoterapią, a także edukacją pa-
cjenta w zakresie problemu. Nie ma jednej odpowiedzi 
na to, jak leczyć zaburzenia psychiczne, wszystko zależy 
od natury problemu. Należy przy tym pamiętać, że te-
rapia jest długotrwała. 

Wydaje się, że dwie formy leczenia zaburzeń umy-
słowych są najstarsze. To izolacja i farmakoterapia, przy 
czym ta ostania w dawnych wiekach skupiała się na 
„uspokojeniu” chorego. Wywary z różnego rodzaju roślin 
o takim (lub odwrotnym działaniu) znane były ludzkości 
od tysiącleci. Niestety ich efekt był krótkotrwały. Jak za-
wsze w medycynie odkrycia z zakresu nauk podstawo-
wych pozwoliły na zrozumienie istoty niektórych chorób 
psychicznych i dostosowanie leków. Musimy pamiętać, 
że w mózgu przekazywanie impulsów elektrycznych 
pomiędzy neuronami ma miejsce w połączeniach zwa-
nych synapsami. Mają one charakter złącz chemicznych, 
przy czym w różnych komórkach funkcjonują różne 
substancje zwane neuroprzekaźnikami. Nie wchodząc  
w szczegóły, zbyt duże, lub przeciwnie, zbyt małe, stęże-
nie owych przekaźników w synapsach może powodować 
zaburzenia natury psychicznej. Preparaty farmakologicz-
ne mają za zadanie blokowanie neuroprzekaźników lub 
znowu przeciwnie, wzmacnianie ich działania. Termin „leki 
antypsychotyczne” wprowadził w 1920 r. amerykański 
farmakolog i doktor literatury hebrajskiej David Israel 
Macht (1882-1961), opisując mieszankę leków przeciwgo-
rączkowych i chininy. Szpitale psychiatryczne posługi-
wały się co prawda autorskimi mieszankami znanych 
substancji, by poskromić szał niektórych pacjentów, ale 
były to próby nie tylko nieudolne, ale i groźne. Wyko-
rzystywano między innymi duże dawki morfiny i sko-
polaminy, które miały wyhamować narastające urojenia  
i halucynacje. W 1951 r. w laboratoriach firmy Rhône-Po-
ulenc Paul Charpentier zsyntetyzował nową cząstecz-
kę chemiczną – chlorpromazynę. Za namową chirurga 
Henri-Marie Laborit’ego (1914–1995) rozpoczęto pracę 
nad tą substancją. Wiązał on spore nadzieje z użyciem jej  
w premedykacji przedoperacyjnej. Chlorpromazyna była 
podawana chorym przed planowanymi zabiegami jako 
„koktajl znieczulający”. Po dożylnym podaniu 50-100 mg, 
pacjenci tracili zainteresowanie otoczeniem, byli jednak 
przytomni i reagowali na bodźce. Dostrzeżono zatem  
w tym działaniu potencjał, który mógł okazać się nie-
zwykle użyteczny w psychiatrii. Człowiekiem, który wpro-
wadził ten preparat do leczenia był francuski psychiatra 
Jean Paul Louis Delay (1907–1987). Pierwszym pacjen-
tem, który otrzymał ów specyfik, był 24-letni Francuz, od 
lat bez powodzenia leczony z powodu napadów agresji  
i psychozy maniakalnej. Miał już za sobą 24 zabiegi elek-
trowstrząsów, 15 wywołanych śpiączek insulinowych oraz 
4 sedacje wykonane za pomocą tiopentalu. 19 stycznia 
1952 roku o godzinie 10:00 podano mu 50 mg nowego 
leku. Efekt był natychmiastowy – pobudzenie ustąpi-
ło i mężczyzna zapadł w głęboki sen. Kiedy się obudził, 
przez kilkanaście minut był spokojny, po czym agresja 
nawracała i chory wymagał kolejnej dawki leku. Z każdą 
następną iniekcją wydłużał się czas czuwania, bez jedno-
czesnych objawów psychotycznych. Ten preparat ozna-
czał przełom w farmakologii psychiatrycznej.

 Następnie pojawiły się inne o odmiennym wzorcu 
działania. Ta generacja leków powodowała jednak duże 
skutki uboczne. W 1952 r. przypadkowo (badając pre-
paraty przeciwgruźlicze) odkryto przeciwdepresyjne 
działanie grupy leków zwanych inhibitorami monoami-
nooksydazy. 5 lat później wprowadzono tzw. trójcykliczne 
antydepresanty. Australijski psychiatra John Frederick 
Joseph Cade (1912-1980) w 1948 r. zastosował do le-
czenia chorobie afektywnej dwubiegunowej węglan litu.  
W 1960 r. na rynku pojawił się lek o nazwie Librium  
z grupy benzodiazepin. Został on zsyntetyzowany przez 
polsko-amerykańskiego farmakologa, absolwenta UJ 
Leona Sternbacha (1908–2005). Ostatnie 70 lat to 
zatem poszukiwanie nowych związków chemicznych  
o równie dobrym, o ile nie lepszym, działaniu antypsy-
chotycznym, bez skutków ubocznych. Przyjmowanie tych 
preparatów pozwala np. na prowadzenie samochodu. 

Wspomniałem wyżej, że pierwszy pacjent leczo-
ny chloropromazyną, miał wcześniej elektrowstrząsy  
i indukowane śpiączki insulinowe. Były to metody dość 
powszechne przed erą nowych leków. Terapia elektrow-
strząsowa polega na wywoływaniu, za pomocą prądu 
elektrycznego (o napięciu do 450 V i natężeniu do 0,9 A) 
przepuszczanego przez mózg pacjenta, napadu drgaw-
kowego. U podstaw tej metody stały spostrzeżenia, że 
osoby doznające zaburzeń psychicznych, po napadzie 
padaczkowym nie prezentowały (lub prezentowały  
o zauważalnie mniejszym nasileniu) wcześniejszych za-
burzeń myślenia bądź nastroju. Do leczenia schizofrenii 
wprowadzili ją włoscy psychiatrzy Ugo Cerletti (1877-
1963) i Lucio Bini (1908-1964). Mechanizm leczniczego 
działania napadów drgawkowych indukowanych prądem 
elektrycznym nie został dotąd w pełni poznany. Obec-
nie elektrowstrząsy (bardzo rzadko) przeprowadza się 
w znieczuleniu ogólnym i po podaniu środka zwiotcza-
jącego mięśnie, dzięki czemu drgawki mięśniowe mają 
nieznaczne nasilenie, podczas gdy dawniej towarzyszyły 
one tej formie terapii i mogły powodować m.in. złamania 
kręgosłupa. Co ciekawe, jednym z pionierów tej terapii 
był wileński lekarz Klemens Maleszewski (1798-1873). Już 
w 1861 r. użył prądu elektrycznego z ogniwa galwaniczne-
go do leczenia katatonii. W jednym ze swoich artykułów 
naukowych pisał, że „elektryczność […] wielkie robiła na-
dzieje lekarzom do leczenia obłąkań, lecz teraz zupełnie 
jest zaniedbana”. 

„Resetowaniem” mózgu, by użyć kolokwialnego 
określenia są indukowane śpiączki insulinowe. Meto-
da ta stosowana w psychiatrii głównie w latach 30., 40.  
i 50. XX w., polega na wywoływaniu powtarzanych stanów 
ciężkiej hipoglikemii (spadek poziomu glukozy we krwi)  
i śpiączki przy użyciu wstrzyknięć insuliny. Wprowadził ją 
amerykański psychiatra pochodzenia ukraińskiego Man-
fred Joshua Sakel (1900-1957). Oprócz wspomnianych 
działań bodźcowych oraz najważniejszej dziś farmakote-
rapii, oczywiście olbrzymią rolę odgrywa psychoterapia. 
Rozmowa z lekarzem i psychologiem. Zajęcia z innymi 
chorymi. Wszystko to ma pomóc tym, którzy cierpią  
z powodu czegoś, co niemieccy romantycy określali jako 
Weltschmerz (ból świata) lub owego świata nie pojmują, 
sprawiając ból swoim najbliższym.

dr hab. Wojciech Szczęsny, prof. UMK jest profesorem w Katedrze Chirurgii 
Ogólnej, Chirurgii Wątroby i Chirurgii Transplantacyjnej CM UMK, a także auto-
rem książki „Szczęsnego wykłady z medycyny”, wydanej nakładem Wydawnictwa 
Naukowego UMK, Toruń 2024 r.



M
ed

yc
yn

a

68

Rekonstrukcja stawu kolanowego 
- prestiżowa publikacja  

Zespół Katedry Ortopedii, Traumatologii i Chirurgii Pla-
stycznej CM UMK opublikował pracę w The American 
Journal of Sports Medicine, które uznawane jest aktu-
alnie za najbardziej prestiżowe czasopismo w dziedzinie 
ortopedii i medycyny sportowej.

Temat pracy jest związany z operacjami rekon-
strukcyjnymi stawu kolanowego, w których zespół się 
specjalizuje. W publikacji analizowane są, w ramach 
systematycznego przeglądu, wskazania do techniki 
operacyjnej tenodezy bocznej zewnątrzstawowej, którą 
dr hab. Jan Zabrzyński, prof. UMK stale rozwija, wprowa-
dzając kolejne modyfikacje, zapewniające ponadprze-
ciętne wyniki kliniczne.

Autorami i pomysłodawcami publikacji są dr hab. 
Jan Zabrzyński, prof. UMK, dr hab. Adam Kwapisz (UM 
Łódź), prof. Gazi Huri (Aspetar, Doha, Qatar), dr Jakub 
Erdmann, dr Maria Zabrzyńska, dr Jakub Ohla, dr Mi-
chał Błachowski, studenci koła naukowego przy Klini-
ce Ortopedii: Michalina Adamczyk, Maciej Sokołowski, 
Bartosz Majchrzak.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMKOd lewej dr hab. Jan Zabrzyński, prof. UMK oraz prof. Gazi Huri

Pierwszy zabieg implantacji 
bezelektrodowego rozrusznika serca 

W dniu 18 listopada 2024 r. w Klinice Kardiologii i Cho-
rób Wewnętrznych zostały przeprowadzone po raz 
pierwszy dwa zabiegi wszczepienia bezelektrodowego 
rozrusznika serca. 

Zabiegi zostałe wykonane w Pracowni Elektrofi-
zjologii Kliniki Kardiologii przez zespół elektrofizjologów  
w składzie: dr n. med. Tomasz Fabiszak, dr n. med. Woj-
ciech Krupa, personel pielęgniarski Pracowni - mgr piel. 
Alicja Kokoszewska, mgr piel. Marzena Majcherczak, piel. 
Danita Pick, ze wsparciem technicznym producenta 
rozrusznika firmy Abbott Pana Dagmara Kowala. 

Zabiegi wykonano u dwóch pacjentów z blokiem 
przedsionkowo-komorowym z występującymi trudno-
ściami w dostępie naczyniowym uniemożliwiającymi 
zastosowanie klasycznych przedżylnych elektrod roz-
rusznika. Pierwszy przypadek dotyczył chorego diali-
zowanego z brakiem dostępu naczyniowego z górnej 
połowy ciała. Druga pacjentka leczona onkologicznie 
wlewami chemioterapii przez wszczepiony port na-
czyniowy w żyłę podobojczykową lewą i jednocześnie  
z utrudnionym odpływem chłonki po stronie prawej 
jako wynik zabiegu mastektomii. Zabiegi wykonano  
w znieczuleniu miejscowym, bez powikłań.

Wojciech Krupa

Operują dr Tomasz Fabisiak oraz dr Wojciech Krupa
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Stymulator bezelektrodowy jest niewielkim urzą-
dzeniem (40x7mm) wszczepianym bezpośrednio do 
prawej komory serca. Wprowadza się go poprzez na-
kłucie żyły udowej przy użyciu specjalnego cewnika,  
a następnie kotwiczy się go w mięśniu sercowym i po-
zostawia się go na tam na stałe. Urządzenie wszcze-
pione w Klinice Kardiologii posiada wydłużoną pojem-
ność baterii zapewniającą żywotność urządzenia na 
ok. 15 lat. Ten nowoczesny typ stymulatora pozwala na 
jego kontrolę i programowanie z zewnątrz przy użyciu 

programatora, tak samo jak to się dzieje w przypad-
ku klasycznych elektrodowych stymulatorów serca.   
W najbliższym czasie planujemy wszczepianie beze-
lektrodowych stymulatorów serca do prawego przed-
sionka, co w połączeniu ze stymulatorem w komorze 
pozwoli na zastosowanie fizjologicznej, dwujamowej 
stymulacji serca.

dr n. med. Wojciech Krupa pracuje w Klinice Kardiologii i Chorób Wrewnętrz-
nych CM UMK

Pierwszy na rynku stent 
z mikrosiateczką MicroMash

4 grudnia 2024 r. odbyły się w Szpitalu Uniwersytec-
kim nr 1 im. dr. A. Jurasza warsztaty kliniczne doty-
czące wszczepiania nitinolowych stentów z mikrosia-
teczką Renzan (Fempop Treatment Workshop z cyklu 
Terumo Learning Edge). Są to pierwsze na rynku sten-
ty pokryte mikrosiateczką MicroMash dedykowane 
do tętnic obwodowych. 

Do tej pory tego typu stenty wszczepiano głów-
nie do tętnic szyjnych (Roadsaver, CGuard). Mikrosia-
teczka ma zapobiegać wyciskaniu się mas niestabilnej 
blaszki miażdżycowej przez oczka stentu, co skutkuje 
mikrozatorowością obwodową. W przypadku stentów 
szyjnych efektem mikrozatorowości jest niedokrwie-
nie mózgu, a w przypadku stentów obwodowych nie-
dokrwienie stopy. Często taki mechanizm nazywany jest 
efektem „maszynki do mięsa”. Stent Renzan dodatkowo 
jest stentem plecionym, bardzo giętkim i mimo swojej 
elastyczności zachowuje siłę radialną i odporność na 
pęknięcia. Szczególnie chętnie stosowany jest na po-
graniczu tętnicy udowej i podkolanowej, gdzie ze wzglę-
du na ruchy kolana powstają duże naprężenia mogące 
doprowadzić do pękania stentów i ich wykrzepiania. 
Nowatorski sposób rozprężania stentu (jest to stent 
samorozprężalny typu RX, wymagający ściągania ko-
szulki wprowadzającej z jednoczesnym, płynnym pod-
pychaniem stentu) powoduje, że implantacja wymaga 
pewnej praktyki. Stent jest w pełni repozycjonowalny. 
Jeśli zostanie 2 cm nierozprężonego stentu w koszul-
ce wprowadzającej można go jeszcze ponownie złożyć  
i implantować w innym miejscu. Taką czynność można 
powtórzyć nawet trzykrotnie, co minimalizuje ryzyko 
nieprecyzyjnej implantacji. 

Szpital im. dr. A. Jurasza jest jednym z pierwszych 
ośrodków w Polsce, w którym wszczepia się tego typu 
stenty. Warsztaty prowadził dr hab. Arkadiusz Migdal-
ski, prof. UMK. Wykonano cztery zabiegi, które przepro-
wadzili dr n. med. Paweł Wierzchowski i lek. Klaudiusz 
Kobziakowski. W zabiegach uczestniczyli również dr n. 
med. Paweł Brazis i lek. Marcin Gajewski oraz kursan-
ci z innych ośrodków. Lekarze mieli okazję rozprężać 

stenty modelowe, a następnie uczestniczyć w zabiegach 
z wszczepieniem stentu Renzan. Prof. Migdalski pierw-
sze wszczepienia ww. stentów wykonywał na modelach 
zwierzęcych w Belgii i obecnie jest konsultantem nad-
zorującym implantacje w nowych ośrodkach. Podobne 
kursy odbyły się w tym roku w Krakowie i Kielcach. Na 
początku tego roku (28-29 marca 2025) zaplanowano  
w Szpitalu im. dr. A. Jurasza kolejne warsztaty, tym razem  
z udziałem lekarzy z ośrodków zagranicznych. Sku-
teczność implantacji stentu z mikrosiateczką do tętnic 
obwodowych jest nadal poddawana ocenie klinicznej.  
W toku jest wieloośrodkowe badanie PRIZER, którego wy-
niki nie zostały jeszcze opublikowane.

dr hab. n. med. Arkadiusz Migdalski, prof. UMK jest kierownikiem Katedry Chi-
rurgii Naczyniowej i Angiologii CM UMK

Arkadiusz Migdalski

Dr hab. Arkadiusz Migdalski, prof. UMK w trakcie zabiegu 
wszczepiania stentu pokrytego mikrosiateczką MicroMash
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Był sobie człowiek… i jego droga 
przez sidła uzależnień

W grudniu 2024 roku pracownicy Wydziału Farmaceu-
tycznego, we współpracy z organizacjami studenckimi, 
zainaugurowali pierwszą edycję czwartkowych wykła-
dów Five o’clock „Był sobie człowiek…”, skierowanych do 
uczniów szkół ponadpodstawowych. Spotkania, realizo-
wane pod hasłem „Młodzi dla młodych”, otwierają prze-
strzeń do głębokiej refleksji nad kontrowersyjnymi tema-
tami, pobudzając do poszukiwania wiedzy oraz otwartego 
dialogu. Cykl rozpoczęto serią trzech wykładów zatytuło-
wanych „Był sobie człowiek… i jego droga przez sidła uza-
leżnień”, odbywających się raz w miesiącu.

Projekt jest realizowany dzięki zaangażowaniu Zespo-
łu ds. Promocji oraz współpracy z Polskim Towarzystwem 
Studentów Farmacji – Oddział Bydgoszcz, Studenckim 
Towarzystwem Diagnostów Laboratoryjnych i Kosmeto-
logiczną Organizacją Studencką. Inicjatywa zyskała także 
silne poparcie Dziekana, dr. hab. Marka Foksińskiego, prof. 
UMK, który z entuzjazmem wspiera przedsięwzięcia skie-
rowane do młodych, podkreślając znaczenie świeżych 
pomysłów i konstruktywnego dialogu.

Neurobiologia uzależnień 
– dlaczego chcemy więcej

Pierwsze spotkanie, które odbyło się 12 grud-
nia 2024 roku, przeniosło uczestników w fascynujący 
świat neurobiologii. Wykład, poprowadzony przez dr 
Ingę Dziembowską – adiunkt w Katedrze Patofizjolo-
gii Wydziału Farmaceutycznego UMK – odsłonił przed 
młodymi słuchaczami mechanizmy ewolucyjne, które  
z pozoru chwilową przyjemność przekształcają w pu-
łapkę uzależnienia. Jej pasja i głęboka wiedza uczyniły 
to spotkanie nie tylko wartościową lekcją, ale i inspiru-
jącym impulsem do dalszych poszukiwań.

Leki dostępne bez recepty 
– zagrożenia, o których warto wiedzieć

Kolejne spotkanie, odbywające się 10 stycznia 2025 
roku, poświęcone było zagadnieniom związanym z le-
kami dostępnymi bez recepty oraz ich potencjalnym 
uzależniającym działaniem. Młody entuzjasta farma-
cji, Filip Jankowski, student III roku kierunku Farmacja,  
w przystępny sposób przedstawił działanie popular-
nych substancji, jednocześnie uświadamiając słucha-
czy na temat zagrożeń wynikających z ich niewłaści-
wego użycia. Liczne pytania zadane podczas wykładu 
świadczyły o rosnącym zainteresowaniu tą tematyką.

Dr Inga Dziembowska, wyklad z neurobiologii, 12 grudnia 
2024 r.

Uczestnicy spotkania poświęconego zagadnieniom związanym z lekami dostępnymi bez recepty oraz ich potencjalnym 
uzależniającym działaniem, poprowadzonego przez Filipa Jankowskiego, studenta III roku kierunku farmacja, 10 stycznia 2025 r.  
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Anatomia dla początkujących
3 marca 2025 r. zainaugurowano cykl piętnastogo-
dzinnych warsztatów zatytułowanych Anatomia dla 
początkujących, skierowanych do wyróżniających 
się uczniów szkół ponadpodstawowych w Bydgosz-
czy. Warsztaty te są częścią Grantu „Zdolny uczeń na 
uczelni”, realizowanego w ramach Miejskiego Progra-
mu Wspierania Ucznia Zdolnego „Zdolni znad Brdy” 
koordynowanego przez Pałac Młodzieży i wspieranego 
przez Collegium Medicum.

Spośród 40 uczniów bydgoskich liceów, którzy złożyli 
wnioski wraz z rekomendacjami nauczycieli, wybrano 15 
uczestników reprezentujących VI LO, IV LO oraz IX LO.

Zajęcia odbywają się w Katedrze Anatomii Prawi-
dłowej Collegium Medicum UMK. Podczas pierwszego 
spotkania młodzież poznała budowę i rodzaje kości, 
sposoby ich połączeń, a także rodzaje i budowę mięśni. 
Prowadzącą warsztaty jest dr Monika Paruszewska-
-Achtel, a całość koordynuje Małgorzata Maćkowiak.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Pierwsza od prawej prowadząca warsztaty, dr Monika Paruszewska-Achtel

Psychologia uzależnień 
– jak umysł potrafi oszukać samego siebie

Ostatnie spotkanie minicyklu, zrealizowane 20 lu-
tego 2025 roku, zaprosiło uczestników do głębokiej po-
dróży po meandrach ludzkiej psychiki. Wykład mgr Jo-
anny Żukowskiej, certyfikowanej terapeutki uzależnień 
z Wojewódzkiego Szpitala Zdrowia Psychicznego im. 
J. Bednarza w Świeciu, odkrywał tajniki mechanizmów 
obronnych, dzięki którym umysł potrafi oszukiwać sa-
mego siebie. Dogłębna analiza procesów samooszuki-
wania pobudziła do refleksji i licznych dyskusji, zachę-
cając młodych do dalszego zgłębiania tematu.

Kierunek na przyszłość

Minicykl wykładów „Był sobie człowiek… i jego droga 
przez sidła uzależnień” stanowi impuls do kontynuacji 
badań nad złożonością ludzkiej natury. Dla wszyst-
kich zainteresowanych, którzy nie mieli jeszcze okazji 

uczestniczyć w wydarzeniach, dostępne są nagrania na 
kanale YouTube Collegium Medicum UMK - jest dosko-
nała okazja, aby zanurzyć się w fascynujący świat neu-
robiologii i psychologii uzależnień. Kolejne edycje cyklu 
zapowiadają się równie inspirująco, otwierając nowe 
perspektywy oraz motywując do refleksji nad funkcjo-
nowaniem ludzkiego umysłu.

Projekt ten, już od pierwszej edycji udowadnia, że 
nauka może być nie tylko źródłem wiedzy, ale i inspiracji 
oraz zachętą do konstruktywnej debaty. Już wkrótce, 
w ramach kontynuacji wykładów „Był sobie człowiek…” 
pojawią się tematy obejmujące kontrowersje wokół 
aromaterapii czy też różne aspekty wyjazdów eduka-
cyjnych w ramach programu Erasmus+. Nowe spotkania 
obiecują nie tylko poszerzenie horyzontów, ale również 
unikalne doświadczenia, które pozwolą uczestnikom łą-
czyć naukę z praktyką, tworząc przestrzeń do wymiany 
idei i odkrywania nieznanych dotąd obszarów wiedzy.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK
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Warsztaty w laboratorium 
W styczniu 2025 roku w murach budynku Wydziału 
Farmaceutycznego Collegium Medicum w Bydgoszczy  
UMK gościliśmy licealistów III klasy IB z IX Liceum Ogól-
nokształcącego im. Tadeusza Nowakowskiego z Oddzia-
łami Dwujęzycznymi w Bydgoszczy, którzy uczestniczyli 
w zajęciach laboratoryjnych zorganizowanych przez Ka-
tedrę Chemii Leków i Katedrę Patofizjologii.

 Podczas warsztatów w laboratorium Katedry Chemii 
Leków uczniowie mieli okazję samodzielnie przygotować 
materiał do badań i przeprowadzić ilościową analizę 
substancji czynnej w preparacie farmaceutycznym za 
pomocą miareczkowania alkalimetrycznego. Zrozumieli, 
jak przebiega proces przygotowania próbki, oznaczania 
ilościowego oraz interpretacji wyników zgodnie z wyma-
ganiami Farmakopei Polskiej. Licealiści poznali również 
spektrum metod analitycznych opartych na miarecz-
kowaniu oraz ich zastosowanie na wielu etapach cyklu 
życia leku. Warsztaty pozwoliły na praktyczne zastoso-
wanie metod chemii analitycznej i dały wgląd w techniki 
stosowane w przemyśle farmaceutycznym.

Podczas warsztatów z hematologii laboratoryjnej li-
cealiści mieli okazję poznać podstawy oceny rozmazów 
szpiku kostnego, które odgrywają istotną rolę w diagno-
styce chorób krwi. Uczestnicy dowiedzieli się, jak różni-
cować typy komórek krwiotwórczych oraz jakie znaczenie 
mają tego rodzaju analizy w rozpoznawaniu schorzeń, ta-
kich jak białaczki czy niedokrwistości. Warsztaty obejmo-
wały również pracę z mikroskopem, dzięki czemu młodzież 
mogła przyjrzeć się procesom badawczym w praktyce. 
Zajęcia te stanowiły inspirację do odkrywania zagadnień 
związanych z medycyną laboratoryjną i rozważania wybo-
ru dalszej ścieżki edukacyjnej w tym kierunku.

Zajęcia poprowadzili: dr Magdalena Wujak z Katedry 
Chemii Leków, Prodziekan ds. Studenckich dr hab. Artur 
Słomka, prof. UMK z Katedry Patofizjologii.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

W ramach działalności Studenckiego Koła Naukowego przy 
Katedrze i Klinice Chirurgii Naczyniowej i Angiologii dnia  
5 grudnia 2024 roku w Szpitalu im. dr. A. Jurasza odbyły 
się warsztaty z szycia chirurgicznego dla początkujących. 

Warsztaty przeprowadzono we współpracy z Między-
narodowym Stowarzyszeniem Studentów Medycyny IFM-
SA-Poland oraz Studenckim Towarzystwem Naukowym,  
a  poprowadził je gościnnie przewodniczący Koła Neurochi-
rurgii przy Szpitalu Wojskowym Maksymilian Kędzia, wspól-
nie z Halyną Berkytą (przewodnicząca Koła)  i Aleksandrą 
Wilczyńską. Prawie 60 osób miało możliwość praktyczne-
go ćwiczenia trzymania narzędzi chirurgicznych, zakładania 
szwów węzełkowych pojedynczych, materacowych piono-
wych, a także wiązania węzłów pojedynczych i podwójnych. 
Ze względu na ogromne zainteresowanie wydarzeniem, 

planowana jest kontynuacja cyklu warsztatów. Stopniowo 
zwiększany będzie poziom zaawansowania oraz rozszerza-
ny zakres nauczanych umiejętności.

Szycie chirurgiczne

W środku prowadzący warsztaty dr hab. Artur Slomka, prof. UMK

Uczestnicy zajęć laboratoryjnych
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Współpraca Wydziału 
Farmaceutycznego z firmą Stars 
From The Stars 
Elżbieta Kaczmarek-Skamira

Holistyczne podejście do zdrowia obejmuje nie tylko 
dobre samopoczucie fizyczne, ale również psychicz-
ne i społeczne, wykraczając poza brak choroby czy 
niepełnosprawności. W zgodzie z tą ideą, Wydział 
Farmaceutyczny, w ramach programu studiów na 
kierunku Kosmetologia, od lat realizuje zajęcia prak-
tyczne z przedmiotu Estetyka i Podstawy Wizażu, 
prowadzonych w Katedrze Kosmetologii i Dermato-
logii Estetycznej.

Dzięki współpracy z firmą Stars From The Stars, 
oferującą szeroką gamę produktów do makijażu, stu-
denci kosmetologii realizują program nauczania w spo-
sób kreatywny i skuteczny. Makijaż, jako forma ekspresji 
i narzędzie korekty, umożliwia zarówno kamuflowanie, 
jak i podkreślanie określonych cech wyglądu.

Twarz, będąca kluczowym elementem komunikacji 
niewerbalnej, odgrywa istotną rolę w odbiorze społecz-
nym. Pozytywny wizerunek często kojarzony jest ze zdro-
wiem, sukcesem i pewnością siebie. Umiejętnie wykonany 
makijaż może wspierać osoby zmagające się z subiektyw-
nymi niedoskonałościami czy innymi problemami zwią-
zanymi z wyglądem. Produkty do makijażu pozwalają na 
skuteczne maskowanie zaczerwienień, blizn czy zmian 
pigmentacyjnych, jednocześnie nadając wyrazistość 
rysom twarzy i spojrzeniu. Takie działania mogą znacząco 
wpływać na poprawę samooceny i zdrowia psychicznego.

Zajęcia prowadzone na Wydziale Farmaceutycznym 
umożliwiają studentom nie tylko rozwijanie umiejętności 
technicznych, ale również kreatywne podejście do two-
rzenia wizerunku. Proces ten obejmuje projektowanie 
prototypów na papierze, a następnie ich realistyczne 
odtworzenie na ciele, co pozwala na budowanie pew-
ności siebie i rozwój artystyczny. Współpraca z firmą 
Stars From The Stars dostarcza studentom najwyższej 
jakości kosmetyków kolorowych, które odpowiadają 

na współczesne potrzeby użytkowników, jednocześnie 
wspierając ich twórcze poszukiwania.

Realizacja projektów, takich jak kreacja wizerunku 
lustrzanego, rzeczywistego czy pożądanego, pozwa-
la studentom na doskonalenie swoich umiejętności,  
a jednocześnie wpływa na poprawę jakości życia osób, 
które korzystają z efektów ich pracy. Dzięki tej współ-
pracy Wydział Farmaceutyczny promuje innowacyjne 
podejście do kosmetologii, łącząc wiedzę, praktykę  
i najnowsze technologie w służbie zdrowia i estetyki.

Serdeczne podziękowania kierujemy do firmy Stars 
From The Stars za owocną współpracę oraz wsparcie, 
jakie od lat okazuje studentom Wydziału Farmaceutycz-
nego. Szczególną wdzięczność wyrażamy za bezpłatne 
przekazywanie wysokiej jakości kosmetyków koloro-
wych, które stanowią nieocenioną pomoc w realizacji 
programu zajęć praktycznych i przyczyniają się do roz-
woju umiejętności naszych studentów. Państwa zaanga-
żowanie i wkład w proces kształcenia młodych adeptów 
kosmetologii są nie tylko wyrazem profesjonalizmu, ale 
także dowodem na istotność współpracy nauki z biz-
nesem. Dziękujemy za Państwa wsparcie i liczymy na 
dalszą, równie inspirującą współpracę.

dr Elżbieta Kaczmarek-Skamira jest adiunktem w Katedrze Kosmetologii i Der-
matologii Estetycznej CM UMK

Akredytacja CMKP
Collegium Medicum UMK uzyskało akredytację Centrum 
Medycznego Kształcenia Podyplomowego (CMKP) do pro-
wadzenia szkolenia specjalizacyjnego dla farmaceutów w 
dwóch dziedzinach: farmacji klinicznej i farmacji szpitalnej. 
W obu dziedzinach możemy kształcić po 24 osoby, które 
zostaną zakwalifikowane do odbycia szkolenia. Rekrutacja 
uczestników będzie prowadzona w terminie od 30 kwietnia 
do 31 maja 2025 r. przez Urząd Wojewódzki w Bydgoszczy. 

Zajęcia będą prowadzone przez Katedrę Farmacji 
Praktycznej oraz doświadczonych farmaceutów i klinicy-
stów, aktywnie pracujących w aptekach lub klinikach.  Uzy-
skanie akredytacji nie byłoby możliwe bez ścisłej współ-
pracy z oboma szpitalami uniwersyteckimi  w Bydgoszczy, 
Centrum Onkologii im. prof. F. Łukaszczyka oraz Wojewódz-
kim Szpitalem Zespolonym im. L. Rydygiera w Toruniu.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK
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III Śniadanie Naukowe

Dnia 11 lutego 2025 roku Prodziekan ds. Studenckich 
Wydziału Farmaceutycznego Collegium Medicum, 
dr hab. Artur Słomka, prof. UMK oraz członek Zespo-
łu ds. Promocji Wydziału Farmaceutycznego Joanna 
Grześkiewicz mieli przyjemność uczestniczyć w trze-
ciej edycji Śniadania Naukowego w IX Liceum Ogólno-
kształcącym im. Tadeusza Nowakowskiego z Oddziałami 
Dwujęzycznymi w Bydgoszczy.

Wydarzenie jest częścią światowej inicjatywy 
Global Women’s Breakfast organizowanej przez IUPAC 
(Instytut Chemii Czystej i Stosowanej). Jej misją jest 
utworzenie aktywnej sieci współpracy w celu pokony-
wania barier na drodze do równości płci w nauce.

Wymiana myśli i doświadczeń z pasjonatami nauki 
i rozwoju oraz naukowcami z różnych dziedzin pozwa-
la podjąć dyskusję nad globalnymi problemami, takimi 

jak na przykład zrównoważony rozwój i popularyzacja 
technologii badawczych. 

W tym roku szczególnie zwrócono uwagę na obchody 
„Międzynarodowego Roku Nauki Kwantowej i Technologii” 
oraz na zagadnienie „Przyspieszania równości w nauce”.

Uczennice i uczniowie w piknikowej atmosferze, 
delektując się przyniesionymi smakołykami, wysłuchali 
inspirującego wykładu „Komunikacja międzykomórkowa 
i jej znaczenie w diagnostyce laboratoryjnej”. 

Śniadanie Naukowe stanowi ważną inicjatywę in-
tegrującą środowisko akademickie i uczniów szkół po-
nadpodstawowych. Taka forma spotkań edukacyjnych 
sprzyja popularyzacji badań prowadzonych na Wydziale 
Farmaceutycznym Collegium Medicum w Bydgoszczy 
UMK w Toruniu.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

III Śniadanie Naukowe u Nowakowskiego, na zdjęciu od prawej stoją: Joanna Grześkiewicz oraz dr hab. Artur Słomka, prof. UMK

Farmacja w Akcji.
Jak Walczyć z Nowotworami?
Dnia 10 lutego 2025 roku Wydział Farmaceutyczny Col-
legium Medicum im. Ludwika Rydygiera w Bydgoszczy 
Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu zorganizo-
wał wyjątkową Konferencję pt. „Farmacja w Akcji: Jak 
Walczyć z Nowotworami?”. To wydarzenie zgromadziło 
około 400 uczestników, uczniów szkół ponadpodsta-
wowych, którzy mieli okazję poszerzyć swoją wiedzę na 
temat nowotworów, ich powstawania, leczenia oraz roli 
farmacji w walce z tymi chorobami.

Konferencję rozpoczął Dziekan Wydziału Farmaceu-
tycznego, dr hab. Marek Foksiński, prof. UMK, który powi-
tał uczestników i przedstawił cel spotkania. Program dnia 

obejmował szereg wykładów oraz paneli dyskusyjnych 
prowadzonych przez uznanych specjalistów, takich jak:

o prof. dr hab. Michał Marszałł, Konsultant woje-
wódzki w dziedzinie analityki farmaceutycznej, Kierow-
nik Katedry Chemii Leków CM UMK,

o dr hab. Magdalena Krintus, prof. UMK, Konsultant 
wojewódzki w dziedzinie diagnostyki laboratoryjnej, 
Kierownik Katedry Diagnostyki Laboratoryjnej CM UMK,

o dr Sławomir Wileński, Konsultant wojewódzki  
w dziedzinie farmacji szpitalnej, Kierownik Apteki Szpi-
talnej w Centrum Onkologii im. prof. Franciszka Łukasz-
czyka w Bydgoszczy,
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Nowe wyzwania dla polskiej nauki
W dniach 14-15 grudnia 2024 roku odbyła się XVI Edy-
cja Ogólnopolskiej Konferencji Młodych Naukowców pod 
hasłem „Nowe wyzwania dla polskiej nauki”. Wydarzenie 
to było istotnym forum wymiany wiedzy i doświadczeń 
wśród młodych badaczy z całego kraju. W konferencji ak-
tywnie uczestniczyli studenci biotechnologii medycznej 
zrzeszeni w SKN „Helisa” przy Katedrze Genetyki Klinicznej.

Szczególne wyróżnienie otrzymała magister Justy-
na Ławrynkowicz, wieloletnia członkini koła naukowego, 
za prezentację pt. „Badanie mozaikowatości metodą 
fluorescencyjnej hybrydyzacji in situ u rodziców dzieci  
z aneuploidią”. Prezentacja była podsumowaniem badań 
wykonanych podczas przygotowywania pracy magister-
skiej oraz w ramach działalności w SKN „Helisa”.

Podczas konferencji swoje wystąpienie przedsta-
wili także Oliwia Niemiec oraz Szymon Olejnicki. Ich 
prezentacja pt. „Zespół Kallmanna: Perspektywa inter-
dyscyplinarna - genetyka, neurologia i endokrynolo-
gia” stanowi wstęp do badań prowadzonych w ramach 
ich przyszłych prac magisterskich. Ponadto badania 

te będą mogły zostać rozszerzone dzięki uzyskaniu fi-
nansowania w konkursie IDUB - Grants4NCUStudents 
projektu pt. „Pregnancy failures in women; searching 
for new genetic variants”, który otrzymał pozytywną 
ocenę i będzie realizowany przez studentów przez ko-
lejny rok.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Oliwia Niemiec i Szymon Olejnicki

o lekarz Adam Szczepanik z Kujawsko-Pomorskiego 
Centrum Pulmonologii w Bydgoszczy,

 oraz studentów Wydziału Farmaceutycznego Col-
legium Medicum w Bydgoszczy UMK w Toruniu:

o Zuzanna Cieślak i Filip Jankowski.
To właśnie studenci Wydziału Farmaceutycznego 

CM UMK są głównym gospodarzem wszystkich wyda-
rzeń, odbywających się pod hasłem „Młodzi dla Młodych” 
w roku akademickim 2024/2025 na tymże Wydziale.

Wydział Farmaceutyczny Collegium Medicum w Byd-
goszczy UMK od lat pełni kluczową rolę w kształceniu przy-
szłych specjalistów ochrony zdrowia, a jego absolwenci 
stanowią nieodłączny element nowoczesnej opieki me-
dycznej. Jak podkreślił Dziekan, dr hab. Marek Foksiński, 
prof. UMK, interdyscyplinarna współpraca lekarzy, far-
maceutów i diagnostów laboratoryjnych to fundament 
skutecznej terapii nowotworowej i przyszłości medycyny.

Uczestnicy mieli również możliwość wysłuchania in-
spirującej opowieści pacjenta onkologicznego, co dodało 
emocjonalnego wymiaru całemu wydarzeniu. Ważnym 
elementem Konferencji były interaktywne panele dysku-
syjne oraz konkurs wiedzy z zakresu farmacji i onkologii,  
w którym uczestnicy sprawdzili swoje wiadomości na 
temat mechanizmów działania leków przeciwnowotwo-
rowych, metod diagnostycznych oraz innowacyjnych 
terapii. Najlepsi zostali nagrodzeni, a wysoki poziom ry-
walizacji pokazał ogromne zainteresowanie młodzieży 
przedstawianą tematyką. Dzięki nim uczestnicy zyskali 
nie tylko rzetelną wiedzę, ale także możliwość nawiązania 
kontaktów z ekspertami oraz wymiany doświadczeń.

Konferencja odbyła się pod patronatem Woje-
wody Kujawsko-Pomorskiego oraz Prezydenta Miasta 
Bydgoszczy. Dodatkowo, objęta została patronatem 
medialnym przez TVP3 Bydgoszcz, „Express Bydgoski”, 
Radio Eska oraz Radio PIK. 

Dziękujemy wszystkim prelegentom, uczestni-
kom oraz organizatorom za wspólne spędzenie tego 

inspirującego dnia. Mamy nadzieję, że zdobyta wie-
dza przyczyni się do lepszego zrozumienia wyzwań 
związanych z onkologią oraz roli farmaceuty w pro-
cesie leczenia.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Zuzanna Cieślak i Filip Jankowski

Zuzanna Cieślak (po lewej) rozmawia z pacjentką 
onkologiczną
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Wiosna Młodych Naukowców. 
Od pasji do innowacji 
W dniu 1 kwietnia 2025 roku w godzinach 10:00–15:30 
na Wydziale Farmaceutycznym Collegium Medicum 
UMK w Bydgoszczy odbyła się konferencja naukowa 
pod hasłem „Wiosna Młodych Naukowców. Od pasji 
do innowacji”, skierowana do młodych badaczy oraz 
członków kół naukowych. Organizatorami wydarzenia 
były Studenckie Koło Naukowe Hematologii Laborato-
ryjnej oraz Studenckie Towarzystwo Naukowe. Spotka-
nie miało na celu stworzenie przestrzeni do prezentacji 
wyników badań, wymiany doświadczeń oraz integracji 
środowiska akademickiego.

Konferencję otworzył wykład dr. hab. Artura Słomki, 
prof. UMK, zatytułowany „Mikroświat makroznaczenia – 
pęcherzyki zewnątrzkomórkowe w fizjopatologii człowie-
ka”. Program wydarzenia obejmował dwie sesje naukowe 
z udziałem studentek i studentów reprezentujących ak-
tywnie działające koła naukowe, w tym: Studenckie Koło 
Naukowe Hematologii Laboratoryjnej, Farmakognozji, Bo-
taniki Farmaceutycznej, Chemii Organicznej, Immunolo-
gii Komórkowej, Metod Obliczeniowych oraz Studenckie 
Koło Naukowe Biochemii Klinicznej.

W ramach konferencji odbyły się również prezen-
tacje działalności organizacji studenckich: Polskiego 
Towarzystwa Studentów Farmacji oraz Kosmetolo-
gicznej Organizacji Studenckiej. Wydarzenie wzbogacił 
wykład zaproszonego gościa – dr. Ali Coşkuna – zaty-
tułowany „Laboratory Science in Turkey: A Short but 
Insightful Visit”.

Każdy uczestnik wydarzenia otrzymał imienny cer-
tyfikat, a organizatorzy zadbali o drobny poczęstunek. 
Zwieńczeniem konferencji było uroczyste ogłosze-
nie nazwiska najlepszego prelegenta. Wyróżnienie to 
otrzymała Dagmara Pawłowska z Studenckiego Koła 

Naukowego Farmakognozji za wystąpienie pt. „Czy su-
plementy ziołowe oraz roślinne mają znaczenie w le-
czeniu przerostu flory bakteryjnej przewodu pokarmo-
wego, znanego jako SIBO?”.

Konferencja stanowiła cenną okazję do prezentacji 
dorobku naukowego studentów, pogłębienia współpra-
cy między kołami naukowymi oraz budowania środowi-
ska sprzyjającego rozwojowi pasji badawczej.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Wykładowcy i uczestnicy konferencji „Wiosna Młodych Naukowców. Od pasji do innowacji”

Najlepszy prelegent Konferencji, Dagmara Pawłowska wraz  
z dr. hab. Markiem Foksińskim, prof. UMK, Dziekanem Wydziału 
Farmaceutycznego
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VII Targi Kół Naukowych
14 listopada 2024 r. w budynku dydaktycznym Pato-
morfologii odbyły się VII Targi Kół Naukowych zorga-
nizowane przez Studenckie Towarzystwo Naukowe CM 
UMK. Jest to coroczne wydarzenie mające na celu po-
pularyzację Studenckich Kół Naukowych wśród studen-
tów naszej Uczelni.

Studenci mieli okazję zobaczyć stoiska przygoto-
wane przez przedstawicieli Studenckich Kół Nauko-
wych. W tej edycji w Targach wzięły udział aż 32 koła 
naukowe ze wszystkich wydziałów CM UMK, w tym 
także Studenckie Koła Naukowe zrzeszające studen-
tów English Division. Przykładowo Wydział Farma-
ceutyczny reprezentowały: Studenckie Koło Naukowe 
Botaniki Farmaceutycznej, Studenckie Koło Naukowe 
Farmakognozji, Studenckie Koło Naukowe Mikrobiologii, 
Studenckie Koło Naukowe Diagnostyki Laboratoryjnej, 
Studenckie Koło Naukowe Immunologii, Studenckie Koło 
Naukowe Hematologii Laboratoryjnej, którego opieku-
nem jest pracownik wydziału, Studenckie Towarzystwo 
Diagnostów Laboratoryjnych oraz Polskie Towarzystwo 
Studentów Farmacji. 

Członkowie i opiekunowie Studenckich Kół Nauko-
wych przygotowali na swoich stoiskach liczne konkur-
sy, pokazy oraz atrakcje które pokazywały w intere-
sujący sposób obszary zainteresowań, wokół których 
skupia się ich działalność, a także zachęcały do dołą-
czenia i rozwoju naukowego. Można było również po-
rozmawiać o tym jak wygląda możliwość pracy nauko-
wej w danym kole. Uczestnicy mieli okazję dowiedzieć 
się, jak wykonać USG, wziąć udział w konkursach wie-
dzy, spróbować swoich sił z trenażerem laparoskopo-
wym, a także poznać podstawy szycia chirurgicznego, 
badania otolaryngologicznego czy poznać tajniki świa-
ta mikrobiologii i roślin farmaceutycznych. Dodatkowo 

zorganizowany został konkurs, w którym studenci 
mogli zagłosować na Najlepsze Stoisko na Targach Kół 
Naukowych. Najlepszym stoiskiem okazało się stoisko 
SKN Farmakognozji – gratulujemy!

Uczestnicy Targów mieli także okazję zapoznać 
się ze stoiskami naszych Gości: Fundacji Amicus UMK, 
przedstawicieli Szkoły Doktorskiej Nauk Medycznych  
i Nauk o Zdrowiu UMK, Polskiego Towarzystwa Studen-
tów Farmacji, Studenckiego Towarzystwa Diagnostów 
Laboratoryjnych oraz Multicultural Student Association 
i Irish Students Overseas.

Podczas VII Targów Kół Naukowych odbyły się 
także wykłady poprowadzone przez doktorantów 
Szkoły Doktorskiej: lek. Jakuba Husejko – opiekuna 
sekcji lekarskiej Interdyscyplinarnego SKN Geriatrii  
i Chorób Wewnętrznych, a także lek. Aleksandrę Biał-
czyk, Najlepszą Absolwentkę WL CM UMK. Uczestnicy 
wykładów dowiedzieli się na czym polega działalność 
naukowa i jak można ją rozpocząć będąc jeszcze stu-
dentem. Cenne rady i wskazówki spotkały się z dużym 
zainteresowaniem studentów.

Dziękujemy wszystkim uczestnikom Targów – przed-
stawicielom SKN za kreatywność i trud włożony w przy-
gotowanie stanowisk oraz pozostałym studentom za tak 
liczne przybycie. Dziękujemy także naszym Gościom, 
którzy zaprezentowali swoje stoiska oraz przedstawi-
cielom Samorządu Studenckiego CM UMK za wsparcie 
naszego wydarzenia.

Serdecznie dziękujemy także Prorektorowi ds. Col-
legium Medicum prof. dr. hab. Dariuszowi Grzance oraz 
Prorektorce ds. Studenckich dr hab. Monice Wałachow-
skiej, prof. UMK za objęcie wydarzenia patronatem ho-
norowym oraz wsparcie dla naszej inicjatywy.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK
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VII Gala Kół Naukowych

27 listopada 2024 r. odbyła się VII Gala Kół Nauko-
wych organizowana przez Studenckie Towarzystwo 
Naukowe CM UMK, która stanowi coroczne uroczyste 
podsumowanie działalności naukowej w Studenckich 
Kołach Naukowych.

Gala rozpoczęła się przemówieniem Kuratora STN 
dr. hab. Wojciecha Ślusarczyka, prof. UMK. Wykład in-
auguracyjny wygłosił dr hab. Artur Słomka, prof. UMK, 
Prodziekan ds. Studenckich Wydziału Farmaceutycz-
nego CM UMK. 

Działalność naukowa z roku na rok budzi coraz więk-
sze zainteresowanie wśród studentów Collegium Medi-
cum, czego wyrazem jest coraz większa liczba prężnie 
działających Studenckich Kół Naukowych. Zarząd Stu-
denckiego Towarzystwa Naukowego CM UMK z ogrom-
ną radością na podstawie raportów z działalności SKN  
z roku akademickiego 2023/24 podsumował osiągnięcia 
studentów i przyznał nagrody w 7 kategoriach:

Najlepsze SKN na Wydziale Farmaceutycznym  
w roku akademickim 2023/24:

1. SKN Botaniki Farmaceutycznej
2. SKN Chemii Organicznej
3. SKN Mikrobiologii
Najlepsze SKN na Wydziale Lekarskim w roku aka-

demickim 2023/24:
1. SKN Biologii i Biochemii Medycznej
2. SKN Immunologii Klinicznej i Chorób Wewnętrznych
3. SKN Pediatrii  i Hematoonkologii Dziecięcej
Najlepsze SKN na Wydziale Nauk o Zdrowiu w roku 

akademickim 2023/24:
1. Interdyscyplinarne SKN Geriatrii i Chorób Wew- 

nętrznych
2. SKN Historii Nauk Medycznych

3. SKN Interdyscyplinarnego Rozwoju i Nauki
Best English Division Student Research Club in 

academic year 2023/24:
1. ENT Scientific Club
2. SRC Vascular Surgery
3. SRC Cardiac Surgery
Najlepsze Nowe SKN CM UMK w roku akademickim 

2023/24:
1. SKN Chemii Organicznej
Najwyżej punktowany studencki artykuł naukowy  

w roku akademickim 2023/24:
1. SKN Immunologii Klinicznej i Chorób Wewnętrznych
Najlepsze SKN na Collegium Medicum UMK w roku 

akademickim 2023/24:
1. SKN Biologii i Biochemii Medycznej
2. SKN Immunologii Klinicznej i Chorób Wewnętrznych
3. Interdyscyplinarne SKN Geriatrii 
i Chorób Wewnętrznych
Ogłoszono także Ranking Kół Naukowych:
1. SKN Biologii i Biochemii Medycznej (Wydział Le-

karski) - 718 p.
2. SKN Immunologii Klinicznej i Chorób Wewnętrz-

nych (WL) - 433 p.
3. Interdyscyplinarne SKN Geriatrii i Chorób We-

wnętrznych (Wydział Nauk o Zdrowiu) - 327 p.
4. SKN Botaniki Farmaceutycznej (Wydział Farma-

ceutyczny) - 186 p.
5. SKN Historii Nauk Medycznych (WNoZ) - 181 p.
6. SKN Chemii Organicznej (WF) - 159 p.
7. SKN Mikrobiologii (WF) - 151 p.
8. SKN Pediatrii i Hematoonkologii Dziecięcej (WL) 

- 128 p.
9. ENT Scientific Club (WL, English Division) - 117 p.

Dorota Ratajczak

VII Gala Kół Naukowych, 27 listopada 2024 r.
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10. SKN Inżynieriii Tkankowej (WL) - 115 p. 
Podczas Gali ogłoszono także zwycięzcę konkursu 

na Najlepsze Stoisko na VII Targach Kół Naukowych - 
SKN Farmakognozji.

Wręczono też podziękowania dla doktorantów, któ-
rzy w trakcie VII Targów Kół Naukowych wygłosili wykła-
dy - lek. Jakuba Husejko oraz lek. Aleksandry Białczyk. 

Wyróżniono też SKN, które za działalność w roku 
akademickim 2023/24 otrzymały nagrody inne niż 
przyznane przez STN CM UMK:

- SKN Chemii Organicznej  - nagroda Debiuty 2024 
w konkursie StRuNA 2024 organizowanym przez Stu-
dencki Ruch Naukowy,

- Interdyscyplinarne SKN Geriatrii i Chorób We-
wnętrznych - nagroda w plebiscycie Samorządu 

Studenckiego UMK oraz Samorządu Doktorantów UMK 
dla najlepszego SKN na UMK “Zakręceni w nauce”.

Serdecznie dziękujemy za przybycie na Galę oraz 
okazane wsparcie dla studenckich działań naukowych 
Władzom Collegium Medicum UMK, a w szególności 
Prorektorowi ds. Collegium Medicum prof. dr. hab. Da-
riuszowi Grzance. Dziękujemy serdecznie także Patron-
ce honorowej wydarzenia, Prorektorce ds. Studenckich 
dr hab. Monice Wałachowskiej, prof. UMK. 

Wszystkim studentom oraz opiekunom SKN ser-
decznie gratulujemy sukcesów i życzymy równie owoc-
nej pracy w tym roku akademickim. Każde Studenckie 
Koło Naukowe wnosi niezastąpiony wkład w kształtowa-
nie przyszłości nauki i zdobywanie nowych horyzontów.

Dorota Ratajczak, STN CM UMK

Studenckie Koło Naukowe (SKN) Biologii i Biochemii 
Medycznej, działające w ramach Katedry Biologii i Bio-
chemii Medycznej, zostało uhonorowane dwoma pre-
stiżowymi tytułami podczas VII Gali Kół Naukowych, 
która odbyła się 27 listopada 2024 roku. Opiekunami 
SKN są: dr n. med. i n. o zdr. Jarosław Nuszkiewicz oraz 
dr hab. n. med. Karolina Szewczyk-Golec, prof. UMK.

SKN zdobyło tytuł Najlepszego Studenckiego Koła 
Naukowego Collegium Medicum UMK w roku akade-
mickim 2023/2024, zajmując pierwsze miejsce spośród 
wszystkich kół naukowych działających na CM UMK. 
Jednocześnie SKN Biologii i Biochemii Medycznej zo-
stało wyróżnione tytułem Najlepszego SKN na Wydziale 
Lekarskim Collegium Medicum UMK w tym samym roku 
akademickim. Koło uzyskało 718 punktów w rankingu, 
co stanowi imponujące osiągnięcie i podkreśla wysoki 
poziom działalności naukowej jego członków.

SKN Biologii i Biochemii Medycznej prowadzi dzia-
łalność badawczą w szerokim zakresie, skupiając się na 
takich obszarach, jak badania nad chorobami ośrodko-
wego układu nerwowego, nowotworami, mechanizma-
mi stresu oksydacyjnego oraz funkcjami endokrynny-
mi tkanki tłuszczowej. Wyniki prac są prezentowane na 
licznych konferencjach naukowych, zarówno w Polsce, 

jak i za granicą, oraz publikowane w recenzowanych 
czasopismach o międzynarodowym zasięgu. 

To wyjątkowe wyróżnienie jest dowodem na zaan-
gażowanie i ciężką pracę studentów oraz opiekunów, 
którzy z pasją realizują projekty naukowe.

SKN Biologii i Biochemii najlepsze!

Członkowie Studenckiego Koła Naukowego Biologii i Biochemii Medycznej w towarzystwie Prorektora ds. Collegium Medicum, 
prof. dr. hab. Dariusza Grzanki, VII Gala Kół Naukowych, 27 listopada 2024 r.
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Wyróżnienie dla studentki
W dniach 5-6 grudnia 2024 r. odbyła się X Ogólnopol-
ska Sesja Studenckich Kół Naukowych, organizowana 
przez Zachodniopomorski Uniwersytet Technologiczny 
w Szczecinie. W wydarzeniu wzięło udział ponad 130 re-
ferentów będących przedstawicielami 74 Studenckich 
Kół Naukowych z całej Polski. Nasza Uczelnia była repre-
zentowana przez studentkę biotechnologii medycznej 
II stopnia, Julię Czubę, członkinię Studenckiego Koła 
Naukowego Katedry Mikrobiologii. 

 Julia Czuba wykonuje badania w ramach SKN pod 
opieką Pani dr Katarzyny Grudlewskiej-Budy. Swoje 
wyniki przedstawiła w formie wystąpienia ustnego pt. 
„Ocena antybiotykowrażliwości i wirulencji szczepów 
E. faecalis i E. faecium pochodzących ze środowiska 
ferm zwierząt”, które zostało nagrodzone wyróżnieniem  
w Sekcji Biomedycznej wymienionej konferencji. 

Julia Czuba

Wiceprezes Głównego Studenckiego 
Towarzystwa Diagnostów Laboratoryjnych
Podczas XVI Ogólnopolskiego Zjazdu Prezydiów Stu-
denckich Towarzystw Diagnostów Laboratoryjnych, 
który odbył się 16 listopada 2024 roku we Wrocławiu, 
Katarzyna Siemiątkowska-Grzybowska, studentka IV 
roku analityki medycznej oraz Wiceprezes Oddzia-
łu Bydgoskiego STDL, została wybrana na stanowisko 

Wiceprezesa Głównego Studenckiego Towarzystwa 
Diagnostów Laboratoryjnych na kadencję 2024–2025.  

Serdecznie gratulujemy i życzymy wielu sukcesów 
w pracy na rzecz środowiska diagnostów laboratoryj-
nych w Polsce.  

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Stypendystka First TEAM FNP
Weronika Umińska, studentka III roku studiów I stopnia na 
kierunku Biotechnologia Medyczna, została stypendyst-
ką w projekcie badawczym „ANFIBIOM – przeciwzapalny, 
antyfibrotyczny biologiczny produkt leczniczy modu-
lujący gojenie się ran” realizowanym w ramach działa-
nia 02.02 First TEAM Fundacji na rzecz Nauki Polskiej 
współfinansowanego przez Unię Europejską ze środków 
2. Priorytetu Programu Fundusze Europejskie dla Nowo-
czesnej Gospodarki 2021–2027 (FENG).

Celem projektu jest opracowanie technologii wy-
twarzania innowacyjnego produktu biologicznego – 

ANFIBIOM-u, który znajdzie zastosowanie w modu-
lacji procesu gojenia ran po zabiegach chirurgicznych, 
szczególnie w obrębie dróg moczowych.

Informacje o projekcie ANFIBIOM 
Całkowita wartość projektu: 3 986 450,40 PLN 
Kwota dofinansowania z Funduszy Europejskich:  

3 986 450,40 PLN 
Okres realizacji projektu: 01.10.2024 – 30.09.2028 
Jednostka realizująca projekt: Katedra Urologii i An-

drologii, Wydział Lekarski CM UMK 
Główny Badacz: prof. dr hab. Marta Pokrywczyńska

Weronika Umińska
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Wyróżnienia dla IFMSA-Poland 
Oddział Bydgoszcz
Przychodzimy ze świetnymi wiadomościami ze Zgroma-
dzenia Delegatów Międzynarodowego Stowarzyszenia 
Studentów Medycyny IFMSA-Poland w Olsztynie. Pod-
czas Sesji Plenarnej tego wydarzenia lek. Mikołaj Czer-
wiński wywodzący się z naszego Oddziału Bydgoszcz 
został uhonorowany głosami Delegatów godnością 
Członka Honorowego IFMSA-Poland. Poniżej fragment 
uzasadnienia przedstawionego przez Delegatkę i Pre-
zydentkę Oddziału Kamilę Sobczak: 

„Historia Mikołaja pokazuje, że działalność w na-
szym Stowarzyszeniu to długoterminowa i ekscytująca 
inwestycja w rozwój nas samych i naszych lokalnych 
społeczności. Obecnie rezydent ginekologii i położnic-
twa Szpitala Uniwersyteckiego nr 2 im. dr. Jana Biziela 
w Bydgoszczy przez dwie kadencje stał na czele byd-
goskiego SCOPE (Program Stały ds. Praktyk Klinicz-
nych) zarządzając jednym z najbardziej rozwiniętych 
oddziałów, jeśli chodzi o przyjmowanie studentów  

Lek. Maciej Lazarek prowadzący Galę im. Zbigniewa Ehrmanna

Konkurs Selfie+
Miło nam poinformować, że studentki IV roku analityki 
medycznej: Wiktoria Kalbarczyk, Aleksandra Kopa, Ka-
rolina Korczak, Martyna Łysikowska oraz Malwina Kotula, 
zdobyły wyróżnienie w konkursie Selfie+, organizowa-
nym przez Fundację Rozwoju Systemu Edukacji.

Konkurs Selfie+ promuje mobilność i międzynarodo-
wą wymianę doświadczeń w ramach programów edu-
kacyjnych, takich jak Erasmus+. Uczestnicy przesyłają 
zdjęcia dokumentujące swoje aktywności projektowe, 

podkreślając znaczenie wymian edukacyjnych w roz-
wijaniu umiejętności zawodowych i międzykulturowych.

Nagrodzone zdjęcie zostało wykonane podczas 
stażu w szpitalu w Turcji w ramach Programu Erasmus+. 
Serdecznie gratulujemy tego sukcesu i życzymy dal-
szych osiągnięć zarówno w nauce, jak i w przyszłej 
pracy zawodowej.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK
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z zagranicy, zdobywając przy tym nominację do Na-
grody im. Zbigniewa Ehrmanna. Dzięki jego działaniom 
Collegium Medicum UMK jest jednym z najchętniej 
odwiedzanych miejsc w Polsce przez studentów kie-
runków medycznych z całego świata, odbywających  
u nas praktyki kliniczne i wymiany naukowe. Swoją 
działalnością umożliwił również wyjazd wielu osobom 
z CM UMK na praktyki kliniczne na całym świecie, 
między innymi do Brazylii, Finlandii, Indonezji, Kanady, 
Meksyku czy Portugalii. Następnie płynnie przeszedł 
do funkcjonowania w ramach KRO (Komisja Rewizyjna 

Oddziału) pełniąc tę funkcję również na ostatnim roku 
studiów. Ogólnopolsko wchodził w skład Teamu SCOPE, 
jak również był w składzie Komitetu Organizacyjnego 
41. Zgromadzenia Delegatów w Łysomicach. Na szcze-
gólną uwagę zasługują jednak działania wspomagające 
lokalne Exchanges z pozycji alumna. Mikołaj nie tylko 
służył radą kilku pokoleniom bydgoskich LEOs (Koor-
dynatorzy Lokalni ds. Praktyk Klinicznych) oraz LOREs 
(Koordynatorzy Lokalni ds. Wymiany Naukowej), ale 
również sam bezpośrednio angażował się w aktywno-
ści dotyczące rozwiązywania kryzysów naszych gości 
z całego świata. Z pozycji badacza i dydaktyka związa-
nego z Katedrą Anatomii Prawidłowej Collegium Medi-
cum w Bydgoszczy UMK w Toruniu pełnił funkcję tuto-
ra dla młodych medyków odwiedzających Bydgoszcz  
w ramach SCORE (Program Stały ds. Wymiany Nauko-
wej). Mając na uwadze zaangażowanie w trakcie stu-
diów i jako alumn, uważamy, że tytuł Członka Honoro-
wego IFMSA-Poland dla lek. Mikołaja Czerwińskiego jest 
jak najbardziej uzasadniony.”

W trakcie wydarzenia odbyła się również corocz-
na Gala rozdania Nagród im. Zbigniewa Ehrmanna,  
w trakcie której docenione zostały osoby członkowskie 
działające na poziomie lokalnym Stowarzyszenia. W tym 
roku IFMSA-Poland Oddział Bydgoszcz otrzymał aż 3 no-
minacje, w tym jedną wygraną:

- Nagroda im. Zbigniewa Ehrmanna dla Najlepsze-
go Koordynatora Lokalnego Programu Stałego ds. Praw 
Człowieka i Pokoju (LORP = Local Officer on Human Ri-
ghts and Peace) kadencji 2023/2024: Olga Śmigielska

Nominowani:
- Sekretarz Oddziału: Jakub Kornaga 
- Wiceprezydentka Oddziału ds. Zasobów Ludzkich: 

Cecylia Szczech. 
Galę Nagród im. Zbigniewa Ehrmanna współpro-

wadził lek. Maciej Lazarek, obecnie współpracujący  
z Katedrą Komunikacji Medycznej i Humanistyki Me-
dycznej Wydziału Lekarskiego Collegium Medicum  
w Bydgoszczy Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toru-
niu. W ramach swojej działalności w IFMSA-Poland zdo-
był dla Oddziału Bydgoszcz dwie wspomniane nagrody 

Olga Śmigielska odbierająca Nagrodę im. Zbigniewa Ehrmanna

Lek. Monika Duda-Ziach podczas social programme ze studentami zagranicznymi

Lek. Mikołaj Czerwiński (drugi od lewej) prowadzący sesje 
warsztatowe na temat praktyk klinicznych
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- dla Najlepszego Koordynatora Lokalnego ds. Praktyk 
Klinicznych oraz dla Najlepszej Komisji Rewizyjnej Od-
działu (wspólnie z lek. Zuzanną Korbel (Przewodnicząca 
Komisji Rewizyjnej Oddziału podczas wyróżnionej ka-
dencji) oraz lek. Magdaleną Milewską). 

Natomiast podczas Dyplomatorium Wydziału 
Lekarskiego CM UMK przez Team of Officials IFMSA-
-Poland (Zarząd Główny i Koordynatorzy Narodowi) 
została doceniona listem gratulacyjnym lek. Monika 
Duda-Ziach, która podczas swojego ostatniego roku 
studiów pełniła w Oddziale Bydgoszcz funkcję Koor-
dynatorki Lokalnej ds. Praktyk Klinicznych Studentów 
Przyjeżdżających. Podjęła się ona tej wymagającej 
funkcji w kryzysowym czasie, zapewniając naszym go-
ściom zagranicznym pobyt na najwyższym poziomie 
zarówno w ramach SCOPE (Program Stały ds. Praktyk 
Klinicznych), jak i SCORE (Program Stały ds. Wymiany 
Naukowej). W czasie swojej działalności w Zarządzie 
Oddziału odznaczała się wyjątkową sumiennością, 
często podejmując zadania zdecydowanie wykracza-
jące poza regulaminowe obowiązki. Za swoje wybitne 
osiągnięcia organizacyjne i zaangażowanie w opiekę 

nad studentami z zagranicy została wyróżniona Nagro-
dą dla Najlepszego Wolontariusza Oddziału Bydgoszcz 
kadencji 2022/2023.

Serdecznie gratulujemy tych wyjątkowych osią-
gnięć oraz życzymy dalszych sukcesów.

IFMSA (International Federation of Medical Stu-
dents’ Associations) jest największą na świecie organi-
zacją studencką składającą się z ponad 140 organizacji 
członkowskich, w tym Międzynarodowego Stowarzy-
szenia Studentów Medycyny IFMSA-Poland. Celem wo-
lontariackiego Stowarzyszenia działającego w ramach 
Oddziałów przy uczelniach medycznych jest budowa-
nie potencjału i wzrost kwalifikacji studentów kierunków 
medycznych z równoczesną realizacją działań na rzecz 
społeczności w zakresie zdrowia publicznego, eduka-
cji medycznej, humanitaryzmu oraz podnoszenie tych 
spraw w dyskusji publicznej, jak również ich podejmo-
wanie we współpracy międzynarodowej. Ważnym ele-
mentem działania Oddziału Bydgoszcz, Stowarzyszenia  
i Federacji są bilateralne praktyki kliniczne oraz wymia-
ny naukowe skierowane do młodych medyków. 

oprac. lek. Maciej Lazarek

Università degli Studi di Milano
Relacja z wyjazdu naukowego absolwentki kierunku analityka 
medyczna na staż w ramach programu Erasmus+

Jagoda Jeziurska

Wyjazd naukowy do Mediolanu na staż badawczy w ra-
mach Programu Erasmus+ realizowany w Katedrze Mi-
krobiologii Uniwersytetu Mediolańskiego (Università degli 
Studi di Milano) w dniach od 3 lutego do 3 kwietnia 2024 
roku stanowił niezwykle wartościowe doświadczenie, 
które w znaczący sposób wzbogaciło moje kompeten-
cje zawodowe i osobiste. Staż ten był okazją nie tylko do 
pogłębienia wiedzy naukowej, lecz również do poznania 
kultury, organizacji pracy oraz standardów badawczych 
obowiązujących w międzynarodowym środowisku na-
ukowym, jakim jest Szpital San Paolo.

W trakcie stażu realizowałam projekt badawczy, 
którego celem było zbadanie możliwości zahamowa-
nia tworzenia biofilmu przez grzyby Candida albicans 
pod wpływem działania naturalnego związku roślinne-
go, obecnego w codziennej diecie. Praca nad tym za-
gadnieniem odbywała się we współpracy z opiekunem 
naukowym oraz członkami zespołu badawczego, którzy 
wykazali się wyjątkową otwartością i wsparciem. Dzięki 
ich zaangażowaniu mogłam efektywnie realizować ba-
dania, jednocześnie zapoznając się z innymi projektami 
prowadzonymi w laboratorium, w tym eksperymentami 
in vivo i in vitro.

Mój plan dnia obejmował intensywną pracę la-
boratoryjną w godzinach porannych, w trakcie której 
prowadziłam eksperymenty oraz analizowałam uzyska-
ne wyniki. Czas wolny, w tym popołudnia i weekendy, 
poświęcałam na odkrywanie uroków Mediolanu i jego 

okolic. Zwiedzanie miasta pozwoliło mi na poznanie 
jego bogatego dziedzictwa kulturowego i historycznego. 
Szczególnie zachwyciły mnie takie miejsca, jak Katedra 
Duomo di Milano, Centrum Sztuki Fondazione Prada, 
Kanał Naviglio Grande oraz Sanktuarium San Bernardino 

Jagoda Jeziurska
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alle Ossa. Każde z tych miejsc na długo pozostanie  
w mojej pamięci.

Ponadto odwiedziłam także inne włoskie mia-
sta, m.in. Genuę, Bolonię, Turyn, Wenecję oraz Jezioro 
Como. Każde z tych miejsc stanowiło odrębne do-
świadczenie, wzbogacające moją wiedzę o włoskiej 
kulturze i tradycji.

Całość wyjazdu była nie tylko okazją do rozwo-
ju naukowego w zakresie mikrobiologii, ale także do 
zdobycia doświadczenia w pracy w międzynarodo-
wym zespole badawczym. Staż pozwolił mi rozwinąć 

umiejętności organizacyjne, komunikacyjne oraz języ-
kowe, które z pewnością okażą się nieocenione w dal-
szej karierze zawodowej.

Serdecznie dziękuję wszystkim osobom, które 
wspierały mnie w realizacji tego przedsięwzięcia,  
a w szczególności dr. hab. Arturowi Słomce, prof. UMK, 
Pełnomocnikowi ds. Mobilności Wydziału Farmaceu-
tycznego, oraz mgr Agnieszce Sobocińskiej z Działu 
Nauki i Projektów, za nieocenioną pomoc w kwestiach 
formalnych i organizacyjnych.

mgr Jagoda Jeziurska jest absolwentką analityki medycznej

Na wyspie Korfu
Doświadczenia z praktyk zawodowych w ramach Programu 
Erasmus+

Marta Zalas, Małgorzata Wabich, Oliwia Tarnowska, Martyna Wojciechowska

Jako studentki kosmetologii na Wydziale Farmaceu-
tycznym Collegium Medicum UMK miałyśmy możli-
wość odbycia obowiązkowych praktyk zawodowych 
po czwartym semestrze studiów w ramach Programu 
Erasmus+. Praktyki odbyłyśmy w renomowanym Ang-
sana Resort & Spa na greckiej wyspie Korfu i trwały one 
nieco ponad dwa miesiące.

Podczas praktyk mogłyśmy rozwijać nasze umie-
jętności zawodowe w międzynarodowym środowisku, 
ucząc się m.in. zaawansowanych technik masażu ciała, 
pracy z klientami, promocji usług Spa oraz przygoto-
wywania indywidualnych mieszanek olejów. Codzienna 
praca była dla nas okazją do zdobywania cennego do-
świadczenia, które niewątpliwie wpłynie na nasz dalszy 
rozwój zawodowy.

Po godzinach pracy odkrywałyśmy piękno wyspy 
Korfu, odwiedzając jej najpiękniejsze miejsca, takie jak 
Kanali tou Erota, La Grotta czy Porto Timoni. Udało nam 
się także zorganizować wycieczki, w tym do Sarandy 
w Albanii. Wyjazd pozwolił nam nie tylko na poznanie 
greckiej kultury i kuchni, ale również na doskonalenie 
naszych umiejętności językowych w języku angielskim.

Praktyki w ramach Programu Erasmus+ były dla nas 
niezwykle wartościowym doświadczeniem. Połączenie 
zdobywania umiejętności zawodowych z możliwością 
poznania nowej kultury i ludzi z różnych części świata 
sprawiło, że ten wyjazd pozostanie dla nas niezapo-
mniany. Jesteśmy wdzięczne za tę możliwość i wierzy-
my, że zdobyte doświadczenie będzie miało pozytywny 
wpływ na naszą przyszłą karierę.

Marta Zalas, Małgorzata Wabich, Oliwia Tarnowska, Martyna Wojciechowska 
są studentkami na kierunku kosmetologia
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Wystawa Dawida Maciaszczyka 
Wernisaż malarstwa studenta Wydziału Farmaceutycznego Dawida 
Maciaszczyka w Galerii Wieży Ciśnień – sztuka i refleksja w jednym

W piątek, 10 stycznia 2025 roku, o godzinie 19:00,  
w Galerii Zabytkowej Wieży Ciśnień w Bydgoszczy 
odbył się wernisaż wystawy prac Dawida Maciasz-
czyka, studenta kierunku farmacja na Wydziale Far-
maceutycznym Collegium Medicum w Bydgoszczy 
UMK w Toruniu. Wydarzenie, które przyciągnęło wielu 
miłośników sztuki, odbyło się pod tytułem „Był sobie 
człowiek... i jego DYSONANS WYOBRAŹNI”.

Wernisaż został zorganizowany przy znaczącym za-
angażowaniu Dziekana Wydziału Farmaceutycznego, dr. 
hab. Marka Foksińskiego, prof. UMK i Zespołu ds. Promo-
cji Wydziału. Warto podkreślić, że wszystkie wydarzenia 
organizowane przez Zespół ds. Promocji WF, takie jak 
konferencja, warsztaty czy wykłady dla uczniów szkół 
ponadpodstawowych, odbywają się pod hasłem „Mło-
dzi dla Młodych”, co podkreśla aktywną rolę studentów 
w promowaniu nauki, kultury i sztuki w regionie.

Dziekan Wydziału Farmaceutycznego, dr hab. Marek 
Foksiński, prof. UMK w swoim wystąpieniu zwrócił uwagę 
na znaczenie integracji sztuki z nauką oraz na obecność 
Collegium Medicum UMK w kulturalnym życiu Bydgoszczy, 
zwłaszcza w kontekście obchodów jubileuszy 20, 40 i 80-
lecia Uczelni. Dziekan podkreślił, że sztuka i nauka mogą 
się wzajemnie inspirować, a takie wydarzenia jak wernisaż 
są doskonałą okazją do refleksji nad tymi relacjami.

Artysta Dawid Maciaszczyk swoją miłość do sztu-
ki zaczął rozwijać w rodzinnym mieście Kaliszu. Od 
2021 roku uczestniczył w kilkunastu wystawach indy-
widualnych i zbiorowych m.in. w Kaliszu, Poznaniu czy 

Ostrowie Wielkopolskim. Jego malarstwo i rysunek cha-
rakteryzuje głównie klimat abstrakcyjny, surrealistycz-
ny, noszący znamiona persyflażu oraz bogactwo detali. 
Wśród prac znajdziemy również kadry realizmu. 

Dawid Maciaszczyk, artysta i student, zaprezen-
tował blisko 60 obrazów oraz rysunków, które stano-
wią niepowtarzalny zapis jego wyobraźni. Jego prace 
cechuje bogactwo detali oraz różnorodność stylów, 

Dawid Maciaszczyk (trzeci od prawej) na wernisażu wystawy 
swoich prac w towarzystwie m.in. władz dziekańskich Wydzia-
łu Farmaceutycznego
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od abstrakcji po realizm. Tytuł wystawy „Był sobie 
człowiek... i jego DYSONANS WYOBRAŹNI” doskona-
le oddaje tematykę prac, które prowokują do refleksji 
nad naturą ludzkiej wyobraźni oraz jej zawirowaniami. 
Bogactwo kreski rysunku wymyka się spod określonej 
definicji, podobnie jak trudno jest zdefiniować bogac-
two myśli i wyobraźni człowieka. Utrwalone na płótnie i 
płycie pilśniowej kadry wyobraźni mogą przedstawić jej 
piękno, z drugiej strony wyrażają pewien niepokój myśli, 
prowokując do refleksji i analizy własnego życia.

Podczas wernisażu, Dawid Maciaszczyk podzie-
lił się swoją pasją do sztuki i podziękował Uczelni za 

wsparcie w realizacji wystawy. Rozmawiając z nim po 
wydarzeniu, zapytaliśmy o jego doświadczenia i reflek-
sje związane z twórczością.

Dawid Maciaszczyk wyraźnie podkreśla, że sztuka i 
nauka są ze sobą powiązane, a jego twórczość oraz studia 
na Wydziale Farmaceutycznym są dla niego źródłem in-
spiracji i wzajemnego rozwoju. Jak sam zauważa, „Młodość 
to czas, który szybko mija, dlatego warto wykorzystać go 
na rozwijanie pasji, które wzbogacą nasze życie”.

oprac. Dział Promocji i Komunikacji CM UMK

Zespół ds. Promocji Wydziału: Jakie emocje towa-
rzyszyły Panu podczas wernisażu? 

Dawid Maciaszczyk: To było dla mnie bardzo wy-
jątkowe wydarzenie! Czułem ekscytację, wiedząc, że to 
moja pierwsza wystawa w Bydgoszczy. Byłem wdzięcz-
ny wszystkim, którzy zaangażowali się w organizację, 
ponieważ to ogromny wysiłek, zwłaszcza w połączeniu 
z obowiązkami studenckimi. Paleta emocji to mieszan-
ka radości, dumy, ale i niepokoju, ponieważ wystawa to 
wystawienie siebie na ocenę.

Zespół ds. Promocji Wydziału: Tytuł wystawy 
brzmi intrygująco. Co kryje się za nim? 

Dawid Maciaszczyk: Tytuł odzwierciedla napięcie 
pomiędzy różnymi stanami ludzkiej wyobraźni. Chcia-
łem pokazać, że wyobraźnia jest złożona i wielowymia-
rowa. Prace są próbą uchwycenia dysonansu – mo-
mentów, które mogą wydawać się chaotyczne, ale mają 

głębokie znaczenie. Zapis na płótnie może być trwalszy 
niż życie człowieka, co skłania do refleksji nad warto-
ściami naszego życia.

Zespół ds. Promocji Wydziału: Czym charaktery-
zują się Pana obrazy? 

Dawid Maciaszczyk: Obrazy mają dużą różnorod-
ność, co wynika z moich poszukiwań artystycznych. 
Łączę realizm z abstrakcją i surrealizmem. Rysunki za-
wierają bogate detale, które pozwalają na głębszą inter-
pretację. Prace w większości nie mają tytułów, aby nie 
narzucać widzowi skojarzeń.

Zespół ds. Promocji Wydziału: Jak udaje się Panu 
łączyć pasje artystyczne z nauką? 

Dawid Maciaszczyk: To dla mnie radość łączyć te 
dziedziny. Farmacja rozwija moje umiejętności anali-
tycznego myślenia, a sztuka pozwala wyrażać emocje. 
Obie dziedziny wzajemnie się uzupełniają, co daje prze-
strzeń na twórcze myślenie.

Zespół ds. Promocji Wydziału: Jakie ma Pan plany 
na przyszłość? 

Dawid Maciaszczyk: Na pewno nie zamierzam re-
zygnować ze sztuki. Chciałbym rozwijać swoje pasje  
w malarstwie i rysunku, a także znaleźć sposób, by po-
łączyć te światy – może poprzez projekty artystyczne 
inspirowane farmacją czy biologią.

Wywiad z Dawidem Maciaszczykiem 
– artystą i studentem farmacji, twórcą wystawy 
„Był sobie człowiek… i jego DYSONANS WYOBRAŹNI”
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Medico PZWL - AI dla medycyny
Collegium Medicum UMK rozpoczęło współpracę  
z Medico PZWL – innowacyjną platformą edukacyjną 
opartą wyłącznie na Evidence-Based Medicine. Dzięki 
temu studenci i pracownicy mogą bezpłatnie korzystać 
z Medico PZWL przez trzy miesiące.

Co zyskają studenci i kadra dydaktyczna dzięki 
Medico PZWL?

 Szybkie przygotowanie do zajęć i egzaminów  
– dzięki nowoczesnej wyszukiwarce można błyskawicz-
nie docierać do sprawdzonych źródeł.

 Natychmiastowe odpowiedzi na medyczne pyta-
nia – MediChat AI dostarcza precyzyjnych informacji 
w kilka sekund.

 Skuteczną naukę z MemoKartami – system fi-
szek SuperMemo ułatwia zapamiętywanie kluczowych 
informacji.

 Wsparcie podczas praktyk i symulacji klinicznych 
– kalkulatory, skale i formularze pomogą w podejmo-
waniu decyzji i interpretacji wyników.

 Kompleksową bazę leków – szybka weryfikacja 
dawkowania, interakcji i refundacji.

Bezpłatny dostęp jest możliwy dzięki zaproszeniu, 
które użytkownik otrzymał drogą mailową. Zaproszenie 
pozostaje aktywne przez 7 dni od daty wysłania.

Sprawdź na swojej poczcie w domenie Uczelni, czy 
masz e-mail z zaproszeniem do Medico PZWL.

W sprawach zaproszeń do platformy czy innych 
kwestii związanych z obsługą platformy prosimy o kon-
takt z Biurem Obsługi Klienta Medico.

e-mail: bok@medico.pzwl.pl 
telefon: 509–842-401 
formularz kontaktowy: https://bit.ly/4jhnJZ5

oprac. Monika Kubiak

Filmiki JoVe dla edukacji
Zapraszamy do korzystania z dostępu do platformy 
JoVe pod adresem: https://app.jove.com

JoVe (A Journal of Visualized Experiments) Dziennik 
Zwizualizowanych Eksperymentów – jest źródłem recen-
zowanych krótkich filmów naukowych, których Wykła-
dowcy mogą używać na zajęciach, a także udostępniać 
je swoim studentom. Animowane filmy i wizualizacje eks-
perymentówz laboratoriów. JoVE został zaprojektowany 
w celu zwiększenia wydajności badań i edukacji poprzez 
wizualizację. Pomaga studentom szybciej przyswoić wie-
dzę, angażuje studentów polskich i międzynarodowych. 
Wykładowca może tworzyć quizy dostosowane do kon-
kretnych zagadnień, tworzyć swoje playlisty, łatwo udo-
stępniać materiały.

W pakiecie otrzymaliśmy 12 modułów:
JoVe Core:
• Molecular Biology
• Anatomy and Physiology Science Education 
• Clinical Skills
JoVe Journal:
• Cancer Research 
• Immunology and Infection
• Medicine
• Genetics
• Bioengineering, Biology
• Neuroscience
Encyclopedia of Experiments:
• Cancer research 
• Immunology

oprac. Monika Kubiak

    Czym jest             ?
JoVE jest wiodącym na świecie dostawcą filmów naukowych 
i biznesowych, poświęconym przyspieszaniu badań, edukacji 
i rozwoju zawodowego. Miliony naukowców, edukatorów i studentów
w tysiącach uniwersytetów, szkół wyższych, szpitali oraz firm
biofarmaceutycznych na całym świecie polegają na JoVE w zakresie
swoich potrzeb badawczych, dydaktycznych i edukacyjnych.

Obejmuje JoVE Science Education,
JoVE Core i JoVE Lab Manual.

Zwiększa zaangażowanie studentów
oraz utrwalanie wiedzy.

Ułatwia studentom zrozumienie
złożonych koncepcji.  

JoVE Education
Obejmuje recenzowane JoVE Journal
oraz Encyclopedia of Experiments.

Redukuje koszty i czas poświęcany na
podróże oraz zasoby.

Otwiera nowe możliwości dla odkryć
naukowych.

JoVE Research

25,000+ 24/7 14+

Filmów wideo Na całym świecie Języków

Oglądanie filmów JoVE... 

Oszczędza czas: Laboratorium Delphine Dean na
Uniwersytecie Clemson skróciło czas szkolenia w zakresie
nowej techniki o 75%, redukując go z 1 miesiąca do 1 tygodnia.

Redukcja kosztów: Laboratorium Plaut na Uniwersytecie
Purdue zaoszczędziło 7 700 dolarów na odczynnikach, dzięki
wyeliminowaniu kosztownej metody prób i błędów przy nauce
chirurgii jądra nadskrzyżowaniowego.

Poprawia wyniki testów: Filmy JoVE znacząco wpłynęły na
proces nauki i wyniki studentów – średnie wyniki testów
wzrosły z 29% do 89%.
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